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 منطقه22 مرکز گردشکری 
در طرح و مرکز سکونت در عمل

اراضي منطقه 22 قبل از تصويب طرح جامع قديم 
)فرمانفرمــا، 1349( تنها معدودي عناصر اساســي 
فعاليت شــهري را درخود داشت و خارج از محدوده 
شــهر تهران شناخته مي شد. بنابر نقشه هاي پهنه 
بندي طرح جامــع)1386(، مناطــق 21 و 22 به 
عنوان مناطق ويژه در محدوده قانوني شــهر تهران 
نامگذاري شــده اند و اراضي آن به کاربري هايي در 
مقياس مجموعه شــهري و فراتر )خصوصاً با ماهيت گردشگري( اختصاص 
يافته اند. واز آن به عنوان منطقه ويژه )گردشگری، فناوری، خدمات وپالايش 
صنعتی( ياد شده است. باتوجه به طرح جامع و تفصيلي مصوب قبلي )در دهه 
1370( ، منطقه مي توانست بالاتر از  600 هزار نفر سكنه داشته باشد ولي با 
تصويب طرح مجموعه شهري )1382(، ضابطه توقف ساخت و ساز مسكوني و 
اختصاص زمين به کاربري هاي خدماتي شهري-فراشهري لازم الاجرا گرديد. 
مطالعات انجام گرفته در طرح تفصيلی اين منطقه بيان گر آنست که اصولاً 
سرنوشت منطقه 22 نه در محدوده منطقه و نه در محدوده شهرداري تهران 

بلكه در اهداف و سياستهاي کشوری ريشه دارد. 
منطقه 22 شهر تهران، طي ساليان طولاني بالنسبه بكر و دست نخورده باقي 
مانده بود تا آنكه در طرح جامع مصوب 1349 تهران ودر نقشه نظام توسعه 
خطی تهران به سوی غرب ،براي گسترش آتی شهر مورد توجه ودر محدوده 
25 ساله تهران قرار گرفت.  اما پس از گذشت بيش از چهاردهه ، به عنوان 
سكونتگاه حاشيه ايی در غرب منطقه کن، با داشتن شهرک هاي متعدد، از 
جمله چشمه و راه آهن و مجموعه ورزشي آزادي و پاره اي ساخت وسازهاي 

پراکنده، همچنان قابليت هاي توسعه خود را حفظ نمود.
اين منطقه گرچه به روشني داراي پتانسيل هاي تبديل به يک شهر است، اما 
توسعه مسكوني صرف در اين منطقه، به جاي ارتقا، و يا بهره گيري بهينه از 
پتانسيل هاي آن، منطقه را تبديل به يک قلمرو حاشيه اي شهر تهران خواهد 
کرد. پيش بيني يک ساز و کار متفاوت براي اين منطقه در چشم انداز طرح 
ســاماندهي و ايجاد يک بانک زمين و سپس توسعه شهري دهه هاي  80- 
1370 نتوانست چنين پتانسيلي را تحقق بخشد. طرح تفصيلي ابلاغ شده 
براي اين منطقه نيز در دهه 1370، در تداوم سياست گذاري هاي پيشين ، 
با وجود چنين پتانسيل هاي عظيمي، بر توسعه منطقه در قالب يک منطقه 
توسعه حاشيه اي شهر تاکيد داشت. در زمان تهيه طرح تفصيلی اين منطقه 

يعنی اوايل دهه 1380 جمعيت منطقه حدود 120 هزار نفر بوده است. 
بر پايه مطالعات طرح تفصيلی منطقه 22 )مهندســان مشــاور شارستان 
-1387(،اين منطقه که با توجه به طرح توســعه بزرگراههاي غربي تهران، 
به نقطه اتصال محورهاي عمده حرکتي و شرياني سه گانه با حفظ عملكرد 
دروازه اي غرب تهران تبديل شده ، قادر است چشم انداز يک توسعه دانش 
محور را در همجواري با منطقه صنعتي )منطقه 21( براي شهر ايجاد کند. اما 
پيش شرط ارتقاي پتانسيل هاي اين منطقه نوعي متمايز کردن آن از محدوده 
قانوني شهر تهران است تا اين منطقه بيش از اين درگير الگوي توسعه شهري 
نبوده و با الگوي ارتقا يافته تري توســعه يابد. هدف اين جداسازي نه بيرون 
راندن منطقه از محدوده قانوني شهر تهران است ، بلكه تامين نوعي استقلال 
عملكردي براي يک توسعه مستقل از الگوهاي متعارف و رايج و فراغت محور 
براي شهر تهران است. به اين ترتيب چشم انداز توسعه برای منطقه 22 در 

طرح تفصيلی اين منطقه اينگونه ترسيم شده است:
»پتانسيل هاي استقرار عملكردهاي فرا شهري و ملي در اين منطقه در حدي 
است که مي تواند در اولين چشم انداز برنامه ريزي توسعه مستقل به سطح 
يک پهنه عملكردي بسيار توانمند براي مجموعه شهري تهران در آمده و در 

الگوي توسعه قابل تعميمي را براي حريم شهر تهران به وجود آورد.«
اهم راهبردهاي توسعه پيشنهادي طرح تفصيلی )1387( براي منطقه 22 در 

بردارنده موارد زير است:
محدوده مناطق 21 و22 )عليرغم تمام صدمات و خسارت وارده( همچنان 
فرصتي تلقـــي  مي شوند براي رفع نواقص و کمبودهاي فضائي - کالبدي 
و خدماتي کلان شهر و مجموعه شهري تهران، در چهارچوب توسعه دانش 

محور و فراغت محور و فارغ از ضرورت هاي کوته نگر و کوتاه مدت 
 نقش پذيري محدوده  منطقه 22 تابعي اســت از الزامات دوسويه مجموعه 
شهري و شهر تهران يعني استقرار عناصر درشت دانه با شعاع عملكرد منطقه 
اي ،کلان شهري ، ملي و فراملي و تضمين تمايز کالبدي شهرهاي تهران و 

کرج و جلوگيري از پيوستگي بافت هاي شهري تهران و کرج 
 عملكــرد ، و عناصر کلان منطقه 22 مشــتمل بر مجتمع هاي تفريحي ، 
تفرجگاهي ســبز و جنگلي ، مجموعه هاي ورزشــي بزرگ، مجتمع هاي 
 ، )IT( نمايشگاهي و فروشــگاهي، مراکز عمده فناوري و پردازش اطلاعات
تكنولوژي هاي برتر ، پارک هاي علمي، خدمات نرم افزاري و پشتيباني صنايع 
مجتمع هاي مسكوني ويژه و عناصر دروازه اي و ساير عملكردهاي تفريحي و 

مشابه با مقياس فرا شهري خواهد بود.
 محدوده مناطق 21و 22 فعلاً و تا استقرار سيستم مديريتي جديد، جزئي 
از محدوده شهر تهران بشمار مي آيند اما خصلت هاي ويژه خود و متفاوت 
با بقيه مناطق خواهند داشــت.  جمعيت پذيري محدوده مناطق 21 و 22 
حتي المقدور در حد جمعيت و حقوق مكتســبه} در زمان انجام مطالعات 
طرح{ يعنی )سال 1384( تثبيت مي شود. بعلاوه سعي خواهد شد بسياري 
از مجتمع هاي مسكوني پيش بيني شده از راه مذاکره با صاحبان به کاربري 
هاي فرا منطقه اي تخصيص يابند.  برنامه ريزي زير ســاخت و شبكه هاي 
بزرگراهــي محدوده مناطق 21 و 22 طبق اصول و عملكردها و راهبردهاي 
توسعه فوق تجديد نظر خواهند داشت.  به منظور تحقق اين راهبردها ، حفظ 
باغات موجود، بويژه باغات حواشي محورکن ، به عنوان ميراث و هويت طبيعي 
- تاريخي شهر تهران ، از اولويت بدون قيد و شرط برخوردارند و پشتوانه اي 

براي ساماندهي دره رودخانه کن و دروازه شمالي جديد تهران مي باشند.
ادامه در صفحه3

کدامیک به واقعیت نزدیکتر است؟ 

منطقه 22 قُلک یا تفرجگاه تهران !
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مهرناز  بیگدلی
دکتری جغرافیا و برنامه ریزی شهری

 در گفت و گو بامعاون شهرسازی وزیر راه و معاون شهرسازی شهرداری تهران مشخص شد:

دو نگاه متضاد به فرایند توسعه منطقه22
منطقه ۲۲ یکی از مناطق ویژه شهر تهران است.  
در بررسی منطقه ۲۲ باید پارامترهای زیادی را مد 
نظر قرار دارد. اگر از تازه تاسیس بودن این منطقه 
در میان مناطق ۲۲گانه شهر تهران به عنوان یک 
ویژگی بگذریم؛ اما براساس اسناد بالادستی مانند 
طرح جامع و تفصیلی شــهر تهران ؛ از این منطقه 

به عنوان قطب گردشگری، ذخیره شهری تهران 
و منطقه ای برای انتقال ســاکنان بخشی از بافت 
های فرسوده و تاریخی یاد شده است. در بررسی 
مشکلات این منطقه ، ساخت و سازها و بلند مرتبه 
سازی هایی که در این محدوده دردو دهه اخیر 
روی داده است؛ ابتدا به سراغ دکتر پیروز حناچی 

معاون معماری و شهرسازی وزیرراه و شهرسازی 
رفتیم.وی در تمام مصاحبه خود خروج شهرداری 
از طــرح تفصیلی این منطقه و مدیریت این پهنه 
شــهر را براســاس یک قانون نانوشــته از سوی 
مدیریت شهری مسبب تمام مشکلات آن دانست. 
لازم بود تا صحبت های مهندس پژمان پشمچی 

زاده، معاون معماری و شهرســازی شــهرداری  
تهران را نیز در این بار بشــنویم. معاون شهردار 
تهران در مصاحبه خود تمام اقدامات انجام شده 
در ایــن منطقه را منطبق بــا روح  قانون و طرح 
تفصیلی دانست و بسیاری از ادعاهای منتقدان را 

رد کرد که در ذیل می خوانید.

مهندس پژمان پشمچی زاده، معاون معماری 
و شهرسازی شهردار تهران اعتقاد دارد بلند 
مرتبه ســازی در ذون حضــور تعاونی های 
مسکن روی دادی نیســت که در این دوره 
مدیریت شهری تهران رخ داده باشد. معاون 
شهردار تهران بر این باور است که آنچه در 
یک دهه اخیر در منطقه ۲۲ روی داده است 
کاملا قانونی بوده است. وی در حالی از پایش 
طرح تفصیلی شــهر تهران خبر می دهد که 
اعتقاد دارد با اتمام آن مغایرت های احتمالی 
طرح تفصیلی بــا طرح جامع شــهر تهران 
وجود دارد؛ استخراج خواهد شد. این مدیر 
شــهری از نگاه سیاه نمایی هایی که برخی از 
مستئولان از آنچه  در این محدوده روی می 
دهد؛ دلخور استو مصاحبه با معاون معماری 
و شهرسازی شــهرداری تهران را به تفصیل 

می خوانید:
در بررسی روند شــکل گیری منطقه22 دو 
نظریه وجــود دارد. یک نظریــه مربوط به 
شهرداری تهران اســت که مدعی است هر 
آنچه که در این منطقه اتفاق افتاده براساس 
قانون بوده اســت . یک نظریــه مخالف نیز 
وجود دارد که بیان می کند آنچه که در منطقه 
22 روی داده ،غیرقابل دفاع اســت. معاون 
شهرسازی وزیر راه در مصاحبه ای که با هفته  
نامه پدیده شهر داشــتند، بیان کردند، اگر 
چه در مطالعــات طرح جامع تهران و مصوبه 
شــورای عالی  معماری و شهرسازی در سال  
1386 توجه ویژه ای به منطقه 22 شده است. 
حتی در طرح تفصیلی سال1391 که مشاوران  

مناطق آن را تهیه کردند، باز هم همین نگاه 
تکرار شده، اما آنچه عملا در منطقه 22 روی 
داده؛ گویی شهرداری تهران از سند دیگری 
در اداره منطقه 22 تبعیت کرده اســت.  شما 

چقدر این ادعا و نظر را قبول دارید؟
حتما می دانيد منطقه 22 با تاخير به محدوده شهر 
تهران پيوســته و از مناطقی بوده که بعد  از طرح 
جامع اول به  محدوده شهر تهران ملحق شده است. 
منطقه 22 جزو  مجموعه هايی بود که خلاء قانونی 
و خلاء سند توسعه داشت. لازم بود طرح تفصيلی 
منطقه 22 تهيه شــود و اين کار در دهه 70 انجام  
شــد. برخلاف مناطق ديگر شــهر تهران که قبلا 
براساس سند طرح جامع در دهه  50  دارای طرح 
تفصيلی شدند، منطقه 22 در سال 78  و با ابلاغ آن 
در ســال  79  صاحب سند توسعه شد. در حقيقت 
ضوابط لازم برای ســاخت و ساز در پايان دهه 70 
برای اين منطقه ايجاد شد. بنابراين چون اين منطقه 

 برای بررسی روند شکل گیری منطقه ۲۲ شهر 
تهران گذرمان به معاونت شهرسازی  وزارت 
مســکن و شهرســازی می افتد . دکتر حناچی 
دبیر شورایعالی مســکن و شهرسازی در این 
مصاحبه با صبوری به ســوالات پاسخ داد . وی 
در این مصاحبه عمده تاکیدش بر این بود که 
شــهرداری تهران، صرفا بر اساس چند بند از 
مصوبه کمیســیون ماده 5 در سال 78، منطقه 
۲۲ را به این شکل توسعه داده است ، در حالی 
که حق این کار را نداشــته اســت . نگاه معاون 
وزیر راه  به فرایند شــکل گیــری منطقه ۲۲ 
کاملا انتقادی بود،البته مصداق هایی نیز از برخی 
اقدامات در این منطقه  مطرح کرد . ماحصل 
این گفتگــو به صورت کامل در زیر تقدیم می 

شود.
پرونده این شــماره هفته نامه »دیده شهر« در 
خصوص منطقه 22 اســت. این منطقه را می 
توان از ابعاد زیست محیطي، اجتماعي و عمراني 
بررسي کرد، اما نکته ای که توسط خیلی از افراد 
مطرح می شود، این است که روند شکل گیری 
و توسعه این منطقه به نحوی بوده که معضلات 
فراوانی را ایجاد کرده اســت. در ابتدا به شکل 
تفکیکي ادوار مختلف شکل گیري منطقه 22 را 

باهم مرور کنیم؟
مناطق 21 و 22 آخرين مناطقی بودند که  به محدوده 
تهران پيوستند اما عملا اجازه ساخت و ساز نداشتند. 
از سال  78 منطقه 22 و از سال 82 شهرداري منطقه 
21 شــكل مي گيرد و شروع به کار مي کنند. قرار بود 
که ديد متفاوتي به عنوان آخرين ذخاير تهران، فرصتي 
براي جهاني شــدن و فرصتي بــراي امكاناتي که در 

تهران تامين نشده به  اين دو منطقه شود. در مطالعات 
مجموعه شهري تهران مصوب سال 1382 به کاهش 
سطوح مســكوني و کاهش بار گذاري مسكوني اشاره 
شــده اســت. در مطالعات طرح جامع تهران در سال 
1386 که مصوب شوراي عالي معماري و شهرسازي 
است نيز؛ به منطقه 22 توجه ويژه اي شده است. حتي 
در طرح تفصيلي سال 91  که مشاوران مناطق تهيه 
کردند باز همين نگاه وجود داشــته است. اما آنچه در 
ايــن دو منطقه به ويژه منطقه 22 اجرا شــد؛ چيزي 
ديگري بود. گويي شــهرداري از يک سند ديگر براي 
اداره اين منطقه تبعيت مي کرده است. مخصوصا در 
جنوب اتوبان شهيد همت حدفاصل درياچه چيتگر تا 
غرب تهران انگار در اين قسمت شهرداري تمامي اسناد 
بالادستي را کنار گذاشته و از اسناد موجود تنها درياچه 
چيتگر يا همان شهداي خليج فارس را اجرا کرده است. 
تمامي بلند مرتبه سازي هايی که در تهران انجام شده  
از نگاه ما در هيچ کجاي طرح ديده نشــده اســت. در 

در گفت و گوی»پدیده شهر« با مهندس  پژمان پشمچی زاده معاون معماری و شهرسازی 
شهرداری تهران مطرح شد:

می خواهند موتور شهرداری را خاموش کنند!
در گفت و گوی»پدیده شهر« با دکتر پیروز  حناچي معاون شهرسازي و معماري وزارت راه 

وشهرسازي مطرح شد:

شهرداری تهران تمرد می کند



پشمچی زاده:

اتمام بازنگری طرح تفصیلی تا پایان امسال 
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گزارش

معاون وزیر راه: آنچه 
در منطقه 22 اجرا شد، 

چيزي دیگري بود. گویي 
شهرداري از یك سند 
دیگر براي اداره این 

منطقه تبعيت كرده است. 
مخصوصا در جنوب اتوبان 

شهيد همت حدفاصل 
دریاچه چيتگر تا غرب 

تهران انگار در این قسمت 
شهرداري تمامي اسناد 

بالادستي را كنار گذاشته 
است. در این قسمت از 

اسناد موجود تنها دریاچه 
چيتگر یا همان شهداي 

خليج فارس را اجرا كرده 
است. این در حالی است 

كه در حدود 4 ميليون متر 
مربع فضاي تجاري در این 
محدوده مجوز ساخت و 

 پروانه ساخت داده 
شده است.

 انجمن فرزندان ایران زمین پس از چهار سال از همراهی با زلزله زدگان آذربایجان تجربیات خود را به رشته تحریر در آورد
زمین لرزه ای که چند صد روستای آذربایجان شرقی محدود هریس ورزقان و سرند را لرزاند و مردم ما را سیاه پوش کرد همراهی اعضای انجمن ایران زمین را با آسیب دیدگان سبب شد که از این 
فعالیت اجتماعی این تشکل حدود چهار سال گذشته است و با توجه به حضور انجمن فرزندان ایران زمین در این حادثه تجربیات خود را از فعالیت در مناطق زلزله زده به رشته تحریر در اورده است. به 
گزارش پایگاه خبری سازمان های غیردولتی ایران)وطن(؛ به نقل از روابط عمومی انجمن فرزندان ایران زمین؛ در آذرماه هوا رو به سردی بسیاری گرایید و در برخی روستاها برف نیز می بارید ولی ما 
همچنان منتظر سرمای زیادی بودیم، طبق پیش بینی ها دیگر فقط اجناس دپو شده قدیم را پخش می کردیم و با هماهنگی چند نهاد خصوصی و دولتی توانستیم در حد توان کانکس هایی برای دستشویی و 
حمام و بعضا بصورت موقت بجای چادر برای روستاییان تهیه کنیم.

معاون شهردار تهران: 
در سند ضابطه یکپارچه 
طرح تفصيلی شهر تهران  
در بند  1629 آن اجازه 

داده شد سه مصوبه 
كميسيون ماده 5 در 

دهه 70 كه اصلی ترین 
آن طرح تفصيلی منطقه 
22 را تصویب كرده 

بود؛ كماكان نافذ شود. 
در این بند آمده است: 
»به منظور تحقق پذیری 
طرح تفصيلی در منطقه 
22 رعایت مفاد مصوبه 
بند 3 صورتجلسه 357 
و مصوبات 320 و351 
كميسيون ماده 5 الزامی 
است« . بنابراین در  این 
بند اجازه  داده شد كه 
این مصوبات همچنان 

نافذ باشد

يک منطقه نوبنياد  بود و در عين حال  تا سال 86 که  طرح جامع 
تهيه شد  و پس از آن در ابتدای دهه 90 که طرح تفصيلی  مصوبات  
آن  انجام و ابلاغ شد، شتابی در ساخت و ساز در منطقه 22  وجود 
نداشت ؛ مديران و مشاوران  به اين  اجماع رسيدند طرح تفصيلی 
تهيه شــده برای منطقه 22 تهران،  در پايان  دهه 70 قابليت دارد 
نيازهای اين منطقه را پاســخ  دهد.  در طرح جامع جديد شــهر 
تهران که در  سال86 به تصويب شد مبانی جمعيت  پايتخت تغيير 
کــرد و از طرفی محدوده حريم نيز کاهش پيدا کرد.  به عبارتی با  
تدقيق محدوده در شمال و بخش های ديگر  تهران مساحت تهران 
از 800 کيلومتر به حدود 640 کيلومتر  مربع کاهش پيدا کرد.  در 
واقع   160 کيلومتر کاهش مساحت در تهران ايجاد شد؛ کاهشی 
که منتهی به اين مساله می شد که ديگر نمی توانستيد ساخت و 
ساز مازادی را در اين عرصه  160 کيلومتری داشته باشيد و از يک 
طرف  مبانی جمعيتی ما در شــهر تهران  به  10 ميليون و 570 
هزار  نفر  تغيير يافت .طبيعی است که بخشی ازاين توسعه  بايد در 
ارتفاعات اتفاق می افتاد. اين بدان معنا بود که ما بايد اداره شــهر را 
در دو بخش دنبال می کرديم. نخست آنكه ضوابط عام طرح تفصيلی  
در کليت شــهر تهران قدری اضافه ارتفاع را در خود  جای داد. و از 
ســوی ديگر برای جبران بخش ديگــری از  اين نيازها برای ايجاد 
ظرفيت های جمعيت پذيری در افق طرح؛ بحث بلند مرتبه سازی نيز 
به عنوان يكی از راهبردهای طرح جامع ارائه شــد. بنابراين بخشی 
از راهبرد  توســعه  شهر تهران در ارتفاع که طرح جامع هم  اين را  
ديده بود و ماموريت بخشی از توسعه را به بلند مرتبه سازی ها سپرده 
بود؛ همراه و هم داستان شد  با ضابطه طرح تفصيلی منطقه 22 که 
در بخشی از اين عرصه ها ساختمان های بلند مرتبه ديده و يكسری  
الگوهای بلند مرتبه سازی با  ضوابط تراکمی مربوط به اين پهنه ها 
پيش بينی شده بود و از طرفی هم زمان زيادی از تدوين اين طرح 
نگذشته بود. در سند ضابطه يكپارچه طرح تفصيلی شهر تهران  در 
بند  1629 آن اجازه داده شد سه مصوبه کميسيون ماده 5 در دهه 
70 که اصلی ترين آن طرح تفصيلی منطقه 22 را تصويب کرده بود؛ 
کماکان نافذ شود. در اين بند آمده است: "به منظور تحقق پذيری 
طرح تفصيلی در منطقه 22 رعايت مفاد مصوبه بند 3 صورتجلسه 
357 و مصوبات 320 و351 کميســيون ماده 5 الزامی اســت". 
بنابراين در  اين بند اجازه  داده شد که اين مصوبات همچنان نافذ 
باشــد.  يک بحث  ديگر هم درباره منطقه 22 مطرح شــد، صدور 
پروانه ساخت و ساز در  قطعاتی از اراضی که با تدقيق خط محدوده 
مصوبه طرح جامع شهر تهران مصوبه 86/9/3 به محدوده شهر ملزم 
شده  بودند منوط به واگذاری 70 درصد وسعت قطعه به شهرداری 
بــود . بعد  هم مالک می توانســت از 30درصــد خود  طبق پهنه 

مربوطه استفاده کند. 
اساســا چنین اصلاحیــه ای در شــورای عالی معماری و 
شهرسازی وجود ندارد که تصویب شــده باشد. از سوی 
دیگر کمیســیون ماده  5  نیز نمی تواند در نقطه ای بایستد 
که  تصمیم به این مهمی را  درمورد منطقه 22 تهران بگیرد. 
يک طرح تفصيلی منطقه 22 داشــته که وظيفه تهيه آن برعهده 
شهرداری است و تصويب آن نيز بر عهده کميسيون ماده 5 است. 
در طرح تفصيلی جديد مجددا کميسيون ماده 5  اجازه داده تا در 
منطقه 22 مصوبات صورتجلســات دهه 70 همين کميسيون که 
زمان زيادی از آن نگذشــته بوده و با راهبردهای  طرح جامع شهر 

تهران مطابقت می کرده ،  اجازه استفاده از آن را می دهد.
تمایل دارم بیشتر در این خصوص بحث کنیم که  از نظر قانونی 

و از نظر واقعی در منطقه 22 چه اتفاقی روی داده است؟
از نظــر واقعی بايد آن را در پايــش و تدقيق طرح تفصيلی دنبال 
کنيــم. همانطور که الان  در فرآيند پايــش و تدقيق اثرات  طرح 
تفصيلی را در جای جای شــهر تهران  مورد بحث و بررســی قرار 
می دهيم .برای بررسی منطقه 22 نيز می توانيم از همان منظر انجام 
دهيم. الان در حال بازبينی طرح تفصيلی منطقه 22 هستيم نه به 
خاطر اينكه ذاتا  اين طرح مشكل دارد.  اولا ساختار طرح تقصيلی 
قديم منطقه 22 از نظر ساختار شبكه  معابر و يكسری از ضوابط و 
مقررات آن  در عمل  با چارچوب طرح تفصيلی جديد شهر تهران 
که سيســتم »زونينگ« دارد؛ خودش را نشان داد. قبلا با تيپ 12 
طرح تفصيلی اين منطقه را تهيه کرده بوديم. اما در طرح تفصيلی 
جديد از سيستم »زونينگ« کار را انجام داديم. اينكه  به عنوان مثال 
با ايجاد ظرفيت جمعيتی همگام  با افق  طرح منطقه 22 توانستيم 
سرانه های خدماتی مورد  نياز آن را نيز تامين کنيم يا  خير؛ باز در 

جای خود  بحث دارد.
 در بحث جمعیت پذیری  ،آن چیزی که به عنوان جمعیت 

این منطقه در سال 91 دیده شده؛  چقدر بوده است؟
فكر کنم حدود جمعيتی که برای اين  منطقه در نظرگرفته  شده 
بود 500 هزار نفر بود. البته عدد دقيق ميزان جمعيت را الان به ياد 
ندارم. اما اين ميزان جمعيت در افق 1405 در نظر گرفته شده  بود.
 محاسبات شما از جمعیت ساکن موجود و جمعیتی که بر  اثر 
تکمیل شدن ساخت برج ها ساکن می شوند،  چه عددی را 

نشان می دهد؟
هنوز به محاسبات جمعيتی و  عدد  خاصی در اين زمينه نرسيده ايم.
 چند نفر از اعضای شــورای شــهر  تهران  اعتقاد دارند 
جمعیتی این منطقه به بیش از یک میلیون نفر رسیده است

به هيچ عنوان اين ارقام را قبول ندارم. تمام پروانه های ساختی که 
در اين منطقه داده شــده، کاملا مشخص است. برخی از دوستان 
مطالبی را که درمورد منطقه 22 عنوان می کنند، با آنچه در مدارک 
و پرونده ها مشخص آمده، زمين تا آسمان متفاوت است.  در منطقه 
22 حداکثر ظرفيت ســاخت و ساز براساس ضوابط طرح تفصيلی 
6724 هكتار است. در 6 سال  اخير طبق پروانه های صادره 1156 

هكتار تا کنون مجوز ساخت  صادر کرده ايم. 

می خواهم به اين مســاله اشاره کنم که وقتی شما عدد مبنا و پايه 
را بــا عددی که تا کنون مجوز داده  شــده و عددی که هنوز باقی 
مانده مقايسه کنيد، می بينيد که هنوز با آنچه در طرح تفصيلی به 
آن اشاره شده فاصله داريد. در اين ميان  يک نكته  وجود دارد؛ اين 
است که در شهر تهران در مناطق مختلف شتاب سرمايه گذاری با 

هم متفاوت است؛ اين را  نمی توان انكار کرد. 
اما مســاله کلیدی این است که آیا متناسب با این جمعیت 

پذیری سرانه های خدماتی تامین شده است؟ 
سرانه های  خدماتی ای را دستگاه های مسئول آن تامين نكرده اند.  
الان در منطقه 22 اگر اشــتباه نكنم کاربری تثبيت شده آموزشی 
قابل  توجهی داريم. اما اينكه وزارت آموزش و پرورش در تحقق اين 
کاربری  تثبيت شده و ساخت مراکز آموزشی خوب عمل کرده است 
يا خير؛ بحث ديگری است. چه کسی گفته شهرداری مسئول تمام 
و کمال محقق کردن طرح تفصيلی شهر تهران است؟ پس اين همه 
تكاليفی که در طرح جامع می بينيد برای وزارت راه، وزارت کشور، 
قوه قضائيه، راه آهن جمهوری اســلامی، اداره کل بازرگانی وزارت و 

صنعت و تجارت ديده شده؛ برای چيست
درموضوع تعاونی های مسکن که در منطقه 22 وجود دارد، 
این ایراد وارد است که اساسا تعاونی های مسکن سهم خود 

را در ایجاد سرانه های خدماتی پرداخت نکرده اند.
ســهم تمامی ســازمان ها به تفكيک مشخص شــده است. سهم 
شهرداری و سهم ديگران به طور کامل مشخص است و اين سوال را  
بايد از تعاونی ها بپرسيد. ما کلا در منطقه 22 دو زون داريم يک زون 
بلند مرتبه نيستند و شامل همان شهرک ها می شود. ساختمان های 
اين زون عموما ســه طبقه  هستند و شــهرداری با ضوابط جديد 
دســت اندازی  در آنجا انجام نداده است. يک زون بلند مرتبه نيز در 
اين محدوده قرار دارد که شهرداری اقدام به صدور مجوز کرده و از 
يک زمانی هم بنا بر مصوبات شورای عالی شهرسازی اساس موضوع 
را زير سوال برده است، شهرداری صدور پروانه در اين زون را متوقف 
کرده است. به غير از افرادی که در گذشته برای آنها حقوق رسمی 
ايجاد شده  بود و پرداخت هايی داشتند و پيش پروانه گرفته بودند. 

چقدر پول از منطقه 22 در یک دهه اخیر به دست آمد؟
هر ســال مشخص است.  من نمی دانم که شما می خواهيد در آخر 
به چه تحليلی برسيد؟ اينكه عنوان کنيد چرا درآمد منطقه22 در 

همان جا هزينه نشده است ؟ 
من این را نمی خواهم بگویم. بلکه می خواهم یک عددی را 

به دست بیاورم تا نتیجه  گیری بعدی خودم راداشته باشم.
شما می توانيد ازاداره کل  درآمد سوال  کنيد

خیلی ها تصورشان بر این است که شهرداری تهران منطقه 
22 را به مانند یک قلک دیده است و کاری هم به این  مساله 
نداردکه بــرای آینده تهران چه رخ می دهــد؟ و به تامین 
سرانه های این منطقه نیزکاری نداشته است و هیچ مسئولیت 
اجتماعی  دراین منطقه نپذیرفته است و صرفا  نگاهش این 

بوده که از این منطقه پول دربیاورد تا شهر را اداره کند
اگراين تحليل ها درست باشد پس درياچه شهدای خليج فارس در 

اين منطقه برای چه کاری ساخته شده است؟ 
اتفاقا تنها موردی که  شهرداری برای منطقه 22 انجام داده 

است،همین ساخت دریاچه شهدای خلیج فارس است. 
اينطور نيست. درياچه شهدای خليج فارس تنها يک نقطه در منطقه 
است که به دليل مقياس بالايی که دارد، می تواند جواب بسياری از 

اين سوالات را بدهد. 
 در جنوب اتوبان همت حدفاصل چیتگر تا غرب تهران مجوز 
حدود 4 میلیــون مترمربع فضای تجاری را صادر کرده اید 

قبول دارید؟
چه کسی اين  حرف را زده است؟

این حرف دبیر شورای  عالی معماری و شهرسازی است
شما فرض کنيد که اين طورباشد. من ازشما سوال می پرسم

 من ازشما سوال می پرسم 
شما می گوييد که 4 هزارمترمربع برای فضای تجاری اختصاص داده 
شده است. اصلا فكر کنيد 40 ميليون متر مربع. اگر شهرداری خلاف 
ضابطه جوازی صادرکرده است بســم الله !  شورايعالی شهرسازی 
ازمقام  نظارت و تطبيــق ضوابط طرح جامع و تغييراتی که انجام 

شده ادعای خودرا ثابت کند. 
دبیر شــورای عالی شهرسازی در جواب شما این مساله را 
عنوان می کند : اولا شهرداری اطلاعاتی که ما می خواهیم را 
دراختیارمان قرار نمی دهد. دوم اینکه ما شکایت کردیم به 
قوه قضائیه و  بوستان مادر  در منطقه 5 را مثال می زند که 

شهرداری تبرئه شده است!  
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حناچي: 

شهرداری به مکاتبات ما پاسخ نمی دهد
حدود 4 ميليون متر مربع فضاي تجاري در اين محدوده مجوز ساخت 
داده شده است. مال هاي بزرگي که هنوز به بهره برداري نرسيده است. 
نبايد اين را فراموش کرد که شــبكه شرياني شهر تهران به ويژه در آن 
قســمت در ساعات پيک ترافيک قفل است. به عنوان مثال در سال 8 
صبح که همه به ســر کار مي روند و يا 7 تا 8 شــب که همه در حال 
بازگشت هستند و همينطور روزهاي تعطيل خروج از تهران بخشي از 
بار آن روي اين شبكه بزرگراهي مي ريزد و آن را قفل مي کند. حالا تصور 
کنيد که تمامي اين برج هاي مسكوني که در منطقه 22 ساخته شده، 
جمعيت پذير شوند و يا مجتمع هاي تجاري که در اين محدوده قرار دارد 
و در مقياس کل شهر طراحي و ساخته شده اند. اگر کاربري هاي ديگري 
که هنوز به کار نيفتاده و از جنس کاربري مسكوني نيستند و در مقياس 
کل شهر تهران طراحی شده است،  فعال شوند آن وقت تصور کنيد که 

چه اتفاقي در اين محدوده روي مي دهد؟
شهرداري  ادعا مي کند  تمامي اتفاقاتي که در منطقه 22 روي 

داده، براساس قانون بوده است. 
اين رفع مسئوليت کردن از گردن مديريت شهري و صرفا يک جواب 
حقوقي دادن با اســتناد به مصوبه هايي کــه در اين زمينه وجود دارد، 
اســت. تنها مستند آنها مصوبه کميســيون ماده 5 در سال 78 يعنی 
زماني که هنوز طرح جامع شهر تهران طراحي نشده بود و نه مجموعه 
شهري تهران وجود داشته است. شكل گيري منطقه 22 به اين صورت 
تنها براساس صورت جلسه کميسيون ماده 5 کافي نيست. شهرداری 
مساحت 450 هكتاري منطقه 22 را با مصوبه کميسيون ماده 5 اداره 
و مديريت مي کرد؟ مگر کميســيون ماده 5 حق چنين کاري را دارد؟ 
بنده به عنوان دبير شوراي عالي معماري و شهرسازي مي گويم که اين 

کميسيون حق چنين کاري را نداشته است. 
این ساخت و سازهاي زیاد در منطقه 22 در فاصله سال هاي 78 

تا 91 روي داده است؟
از سال 1378  تا 1382 در واقع در فاصله اي که طرح جامع و تفصيلي 
شهر تهران هنوز تدوين و ابلاغ نشده بود، ساخت و ساز در اين منطقه 
به يكباره زياد مي شود. البته استنادي که شهرداري در مورد منطقه 22 
ارائه مي کند؛ همين فاصله 4 تا 5 ساله تا زمان ابلاغ طرح جامع شهر 
تهران است. ما از سال 78 تا 82 مطالعات جامع شهري را داشتيم که 
عنوان کرده در منطقه 22 چه عملكردي مديريت شهري بايد داشته 
باشد. ســال 86 طرح جامع شهر تهران را داشــتيم  که در آن اشاره 
شــده اداره منطقه 22 بايد به چه شكلي باشد. بعد از آن يک نقشه دو 
هزارم طرح تفصيلي شهر تهران را داشتيم که ارائه شد در شوراي عالي 
شهرسازي و  عنوان شد که اين برنامه بايد تدقيق شود، اما در سال 91 
آنچه که از تدقيق نقشه يک دو هزارم شهر تهران به عنوان طرح تفصيلي 

بيرون آمد با آن چيزي که شهرداري اجرا کرد، متفاوت بود.
به صورت تفکیکي و بر اساس سنوات مختلف  آن چیزي که از 
سال 78 در منطقه 22 روي داده و میزان بارگذاري که در این 
سال ها در این پهنه شهري انجام شده به چه صورت بوده است؟
در سند کميسيون ماده 5 سقف جمعيتي 650 هزار نفر براي اين منطقه 
در نظر گرفته اســت و من نمي دانم براساس چه استنادي اين سقف 
جمعيتي را در نظر گرفته است. در هيچ مستندي اجازه چنين بارگذاري 
در اسناد بالادستي تهران که شامل مطالعات مجموعه شهري تهران، 
مطالعات طرح جامع شهر تهران و طرح تفصيلي به اين ميزان جمعيت 

اشاره نشده است.
بهتر است که یک به یک این اسناد بالادستي را مرور کنیم. در 
مطالعات شهري تهران میزان جمعیت پذیري منطقه22 چقدر در 

نظر گرفته شده است؟
تصور مي کنم در مجموعه شهري تهران بحث سقف جمعيتي بيان نمي 
شود و تنها راهبردها اشاره مي شود. در طرح جامع شهر تهران ميزان 
جمعيتي که براي اين منطقه در نظر گرفته شده، 230 هزار نفر بوده 
اســت. اين ميزان جمعيت در سال 86 براي منطقه 22 در نظر گرفته 
است و آن جمعيتي که مصوبه کميسيون ماده 5 براي اين منطقه در 

نظر گرفته بود را کم کرده است. 
در عمل چه اتفاقي در این سال ها در این منطقه روي داده است؟

هيچ! شــهرداري نه به اين کار داشته و نه به آن؛بلكه کار خودش را در 
اين منطقه انجام داده است. به استناد مصوبه کميسيون ماده 5 بيشتر 
تاکيد کرده چيز به عنوان سقف جمعيت پذيري را رعايت نكرده است.

در سال 91 چه اتفاقي روي داد؟ 
در اين ســال جمعيت همــان 230 هزار نفر بود. احتمــالا تمام اين 
احتمالات را در در طرح يک دوهزارم، طرح تدقيق که نســخه آخر آن 
طرح تفصيلي اين منطقه بود را نهادينه کرده اســت. ببينيد وقتي در 
کميسيون ماده 5 بخشي از منطقه 22 مطرح مي شود اين بخش شبكه 
ارتباطي دارد به اين معنا که طرحي براي آن طراحي شده و شبكه معابر 
در آن ديده شده است. اين بارگذاري شک ندارم در هيچ برنامه مصوبي 

که به تصويب شوراي عالي شهرسازي رسيده باشد؛ وجود ندارد. 
 به نظر شما میزان جمعیتي که در این منطقه ساکن شده اند و در 

آینده ساکن می شوند چقدر است؟
به عنوان مثال يكي از مجتمع هاي تجاري که در اين محدوده مجوز دارد 

در يک مرحله يک ميليون و 600 هزار متر مربع پروانه تجاري دارد. 
از ســال 92 به بعد چه کارهایي توسط شوراي عالي معماري و 
شهرسازي براي جلوگیری از ادامه این روند در  منطقه 22 انجام 

شده است؟
ما به شهرداري اعلام کرديم که اين استنادي که شما به قوانين بالادستي 

مي کنيد را قبول نداريم. شما بايد برگرديد به  طرح جامع تهران
آیا شهرداری به این درخواست عمل کرده است؟

خيلي از اين ســاخت و ســازها شــكل پيدا کرده و کار ديگري نمي 
توانســتيم بــراي بازگرداندن منطقه 22 به آنچه در افق چشــم انداز 
طرح هاي بالادستي ديده شده بود؛ انجام دهيم. اين هفته آقاي قاليباف 
در کميسيون ماده 5 گزارش داد، اعلام کرد که روند گذشته را در منطقه 

22 متوقف کرديم. 

چه کسي باید روي این روند نظارت کند؟
آقاي قاليباف گزارش شــفاهي داد. ايشــان به مكاتباتي که ما در اين 
رابطه با شهرداري تهران داشته ايم؛ جواب نمي دهد. تعداد زيادي مكاتبه 

داشتيم. مكاتبات نظارتي ما کم نيست.
در این زمینه قانون چه راهکاري را در مقابل شما به عنوان یک 
نهاد نظارتي قرار داده که مجموعه شهرداري جواب مکاتبات 

نظارتي شما را نمي دهد؟
ما گزارش اين عملكرد و رفتار را به دولت مي دهيم. 

نتیجه این گزارش دادن چه بوده است؟
چيكار کنيم؟ بايد برويم شكايت کنيم؟ وظيفه ما اين است که به سطوح 

بالاي تصميم گيري گزارش دهيم.
نزدیک 4 سال از دولت یازدهم گذشته و عمر دولت رو به پایان 

است و این بهانه پذیرفته شدنی نیست
در روزهاي اول دولت نيز گزارش کرده ايم، منتهي در دولت کميسيوني 
به نام تهران و کلانشهرها شكل گرفت و هدف اين بود که اين موارد در 

کميسيون مطرح شود.
شوراي عالي معماري و شهرسازي در سال 93 مصوبه اي دارد 
که تمام برج سازي ها را در تهران متوقف مي کند و قرار بوده بعد 
از 3 ماه چارچوب هاي جدید ارائه شود، اما عملا اتفاقي نیفتاده 

است
تمامي اقداماتي که ما قرار بود انجام دهيم در اين کتابچه نوشته شده 
است. همه مصوبات شوراي عالي شهرسازي را در اين کتاب مي توانيد 

پيدا کنيد.
 مــن این وضعیت را نمی فهمم ! دبیر شــورایعالی معماری و 
شهرسازی می گوید شهرداری پاسخ مکاتبات ما را نمی دهد 
و از طرفی به اسناد بالا دستی توجه نمی کند و عمر دولت نیز 
رو به پایان است .حال با این شرایط چه کسی باید پاسخگوی 

مسایل و مشکلات مردم و شهر باشد؟ 
قانون  مرجع تشخيص را چه کســي گذاشته؟ مرجع نظارت عالي و 
تشخيص چه کسي است؟ وقتي حالت تمرد وجود دارد و به قول معروف 
فضايي که ابزار حاکميتي را قبول ندارد، مي گويد کار را به درستي انجام 

داده است و به کسي نيز پاسخگو نيست.
شما مدعی هستید که از طرف شما هیچ کوتاهي انجام نشده 

است؟
کوتاهــي ما اين بود که بعد از نامه نگاري هاي زيادي که انجام داده ايم 
بايد مي رفتيم از شهرداري در قوه قضائيه شكايت مي کرديم. يكي دو 
مورد هم اين کار را کرديم مانند بوستان مادر منطقه 5. اين بوستان يک 
فضاي سبز تثبيت شده اي بود که شهرداري آن را معامله کرده است . 
اين شــكايت به شعبه بازپرسي ارجاع شد و در آنجا شهرداري را تبرئه 

کردند. چه ابزار ديگري براي نظارت ما وجود دارد؟
در مورد منطقه 22 توضیح دهید که چه اقدامات نظارتي انجام 

داده اید؟
منطقه 22 نيز مانند منطقه 5 گزارشي که به دولت داديم شامل تمام 
تغييرات اين منطقه بود که در طول اين سال ها چه اتفاقي در اين منطقه 

روي داده است.
برخی از کارشناسان آنچه که در سال های اخیر در منطقه 22 

رخ داده ،محصول مصوبه سال 91 می دانند 
کارهايي که شهرداري انجام داده، هيچ ربطي به مصوبه 8 بندي که در 
سال 93 لغو شــد، ندارد. چرا که هيچ اجازه اي براي اين کارها به آنها 
نمي دهد. کارهايي که در منطقه 22 انجام شــده در طول اين سال ها 
از جنس افزايش تراکم از کم به زياد نيست. از جنس تراکم کم به بلند 
مرتبه سازي است.  اين مصوبه 8 بندي که شما به آن اشاره مي کنيد 
در جاهايي مانند ده ونک و يا شهرک راه آهن کاربرد داشت که سال ها 
امــلاک اين محدوده يک تا دو طبقه بود که با اين مصوبه به يک باره 
5 طبقه شد. ما آن مصوبه را برگردانديم.  منطقه 22 اتفاق ديگري در 
آن روي داد و آن برج ســازي ها بــود که اصل قضيه به برخی نهاد ها 
برمي گشت. نهادی يک گردش کاري کرد و ميدان تير چيتگر را که تا 
آن موقع سند نداشت، برايش سند گرفت. يک نفر هم در اداره دارايي 
که وظيفه نظارت بر اين کار را داشت، کار خود را به درستي در دولت 
قبل انجام نداد. يک کميته اي اســت که ايــن فرد مجوز داد. آن نهاد 
سند گرفت و شد مالک زمين. ما با مالک هاي بزرگ در شهرها چه کار 
مي کنيم؟ به اين صورت رفتار مي شود که حقوق دولت و شهرداري ها از 
اين املاک بزرگ به عنوان ماليات و عوارض کاملا مشخص است و اين 
درآمدها صورت جلسه شده است. اين نهاد دو برابر و نيم آنچه بايد مي 
ساخته، سهم گرفته است. شهرداري نيز جايي که نبايد سهم مي گرفته 
از سهم دولت از اين زمين نيز سهم گرفته است. اتفاقات پيچيده اي در 
اين منطقه روي داده اســت. همه اين مسائل در دولت قبل روي داده 

است. 
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 مرتضی طلایی نایب رئیس شورای اسلامی شهر تهران در گفتگو با »پدیده شهر«:

اعضای شورای شهر نباید از حاشیه امن برخوردار باشند

3

خودش می گوید کــه رابطه خاصی با قالیباف 
شــهردار تهران ندارد و حتی در ســه ســال 
گذشــته فقط سه بار با وی دیدار داشته است 
و آنچه افکار عمومــی در خصوص رابطه این 
دو تصور می کند، به بک گراند ارتباط قدیمی 
این دو بــاز می گردد، در حالی که منتقدینش 
این باور را قبول  ندارند. این عضو شورا علنی 
نکردن بسیاری از موضوعات را ناشی از سبک 
و مدل مدیریتی و نقش آرامش بخشــی خود 

به جامعه می داند.
 وی در این گفتگو به صورت مصداقی به مساله 
فساد می پردازد و راه حل نهایی آنرا نظارت 
درونی و وجدانــی افراد می دانــد. مرتضی 
طلایی دلیل ضعف و ناکارآمدی شورا در امر 
نظارت را عمدتا ناشی از خلا های ساختاری می 
دانــد تا کم کاری اعضای شــورا . نائب رییس 
شورای اسلامی شــهر تهران به سبک و روش 
زندگی فردی خود ، دارایــی ها و اموال خود 
نیز اشارات روشــن و صریحی دارد.  گفتگو با 
وی حاوی مطالب خواندنی و قابل توجهی می 

باشد که در زیر تقدیم می شود :

ادامه سرمقاله از صفحه یک
 طراحــي و اســتقرار نظام مديريت و مكانيزم هــاي حقوقي ، قانوني ، 
اجرايي متناسب با شرايط دو منطقه و براي تحقق راهبردهاي پيشنهادي 

ضروري است.
به اين ترتيب مبنای اصلی توسعه آتی منطفه 22 از نگاه طرح تفصيلی 
آن »تامين نوعی استقلال عملكردی با الگوی ارتقا يافته فارغ از الگوهای 
متعارف ورايج برای کلانشهر تهران بوده تا در عين ايفای نقش مرکزيت 
توانمند در ســطح مجموعه شهری ، بتواند به عنوان الگوی قابل تعميم 
برای حرايم شــهری ديگر نيز به شمار آيد. به اين ترتيب جهت گيری 
الگوی توسعه در زمينه های کالبدی وجمعيتی شرايط خاصی را فراهم 
مــی آورد کــه از آن جمله می توان به تثبيت جمعيت ســاکن در حد 
350 هزار نفر، حذف کاربريهای مزاحم ونامتجانس با هويت پيشنهادی 
منطقه ، توقف صدور پروانه های ســاختمانی، تحقق ارکان تشــكيلات 
بانک زمين، تجهيز وتقويت محورهای فعاليتی ورونق بخشــی به مراکز 
اصلی منطقه، احيا وحفظ عرصه های سبز وباز عمومی، فعاليت پذيری 
با تشويق خدمات فرامنطقه ايی،شهری وفراشهری و پهنه بندی منطقه 
بــرای تحقق طرح های موضعی وپيش بينی ســازوکارهای اجرای آنها 

اشاره نمود.
با تمام اين اوصاف ومطالعات دقيق و ارزشــمند اين طرح که در مطابقت 
مطلوبی نيز با چشــم اندازها واهداف طرح جامع قــرار دارد، اما ملاحظه 
ميگــردد که در چند ســال بعد از تهيه آن، ودر يک اقــدام کاملا خارج از 
برنامه سرنوشــت ديگری برای اين منطقه رقم ميخورد؛ به اين ترتيب که 
يک بند از ضوابط طرح تفصيلی يكپارچه )1391( ، اختيارات ويژه ای برای 
شــهرداری منطقه 22 جهت صدور مجوز احداث بنا خارج از ضوابط طرح 
جامع و بر اساس بندهايی از مصوبات کميسيون ماده پنج )قبل از تصويب 
طرح جامع ( قائل می گردد، که احداث حجم زياد ساختمانهای بلندمرتبه 
مســكونی- اداری و تجاری موجود ، غلبه ســكونت وبه دنبال آن افزايش 
چشمگير ظرفيت جمعيت پذيری ودر نهايت دگرگونی در ميكروکليمای 

منطقه غرب تهران از پيامدهای چنين ضابطه ايی می باشد.

رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی شورای شهر در گفت و گو با سما:

 نگاه دولت ایجاد مدیریت یکپارچه دولتی 
در شهرداری است

رئيس کميســيون نظارت و حقوقی شورای 
اسلامی شهر تهران با انتقاد از نگاه موجود به 
مديريت شهری در برنامه ششم توسعه در اين 
باره گفت: نگاه دولت ايجاد مديريت يكپارچه 

دولتی در شهرداری است.  
پرويز ســروری با بيان اينكــه در حال حاضر 
ما در زمينه اداره شــهرها با همكاری و تعامل 

دولت با تناقضاتی رو به رو هســتيم، اظهار کرد: از يک طرف دولت ســه 
ســال است که مديريت شهری را نقد می کند که ظرفيت های تهران را 
به تاراج برده،شــهر فروشی و تراکم فروشی کرده و از آن طرف،شاهد آن 
هســتيم که دولت درآمدهای پايدار شــهرداری را يكی پس از ديگری از 

خط خارج می کند.
وی تصريح کرد: سابقه ای که از دولت داريم نشان می دهد آنجايی که به 
صراحت درباره موضوعاتی همچون جرائم رانندگی، قانون مصوب مجلس 
دارد با موضع گيری دولت مواجه ايم و ازآن سو تلاش می شود 40 درصد 

از درآمدهای شهرداری به گردانه وزارت کشور برده شود.
رئيس کميسيون نظارت و حقوقی شورای اسلامی شهر تهران تاکيد کرد: 
نگاهــی که در وزارت کشــور و دولت وجود دارد حاکی از آن اســت که 
کلانشــهرها سهمشان بيشتر است و برای کمک به حوزه های ديگر بايد 

سهم کلانشهرها کم شود.
سروری افزود: متاســفانه در اين نگاه به کلانشهرهايی چون تهران هيچ 
توجهی به اين موضوع نمی شــود که شهرداری برای رفت و روب و انجام 
ماموريت ها چه کند و اين در حالی اســت که درآمدهای پايدار نيز تحت 
تاثير رفتار دولت قرار گرفته به طوری که دولت در پرداخت ســهم جرائم 
رانندگی ، ماليات بر ارزش افزوده ، نوســازی بافت فرســوده، طبق قانون 

عمل نمی کند.
وی رفتار دولت در قبال شــهرداری ها را يــک پارادوکس عنوان کرد و 
افزود: اين نگاه در برنامه ششم توسعه ، دولتی شدن شهرداری ها و انهدام 
شوراها را در پی دارد که سمت تشكيل شورای تشريفاتی و تزئيناتی می 

رود که به دور از مردم سالاری دينی است.
رئيس کميسيون نظارت و حقوقی شورای اسلامی شهر تهران تاکيد کرد 
: آنچه از ســخنان امام خمنی )ره( و قانون اساســی برداشــت می کنيم 
گواهی بر آن اســت که در نظام جمهوری اسلامی مشارکت مردم بايد در 
تمام عرصه ها ظهور و بروز پيدا کند اما مشــكل اساسی در نگاهی است 

که دولت به شهرداری به ويژه در کلانشهرها و به خصوص تهران دارد.
سروری تصريح کرد: متاسفانه دولت به نوعی تهران را رقيب خود می بيند 
و اين رقابت باعث می شود موضوعات و لوايحی مطرح باشد که به اساس 

شورا و شهرداری ا به شدت مورد لطمه وارد می کند.
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یکی از کارویژه های اصلی شورای شهر تهران  
نظارت بر شــهرداری است. قضاوتی که در 
بر شــهرداری مي  شود  نظارت شورا  مورد 
،این است که نظارت شــورا به دلیل حضور 
به  اصولگرا  و  طلب  فراکســیون اصلاح  دو 
اینکه یک  یعنی  است.  گروگان گرفته شده 
جریان  سیاســی فکر مي  کند که تحت هر 
شرایطی باید از شهرداری دفاع کند و یک 
جریان  سیاسی ای وجود دارد که  عملکرد 
شهرداری را سراسر سیاه مي  بیند. از این رو  
منازعات بین این دو جریان  باعث شــده که 
عملا در بسیاری از موارد نظارت شورا قربانی 
چالش های سیاســی و گروهی شده است . 

نظرتان را در این خصوص بفرمایید.
اينكــه يكی از کارويژه های اصلی  شــورا نظارت 
است، بحث درستی است که کسی منكر آن نيست.  
در دو دوره ای که خودم در شــورای شــهر بودم 
،شورای شهر اساسا  ساختار مناسب برای نظارت 
بر شــهرداری ندارد. به ياد دارم در آغاز دوره سوم 
شورای شهر ، بنده بر حسب انگيزه و پيگيری های 
کاری خودم و سهمي  که در مطالعاتم از شورای شهر 
تهران داشتم به دو نقيصه عمده  در شورا پی بردم که 
همان زمان نيز برای رفع آن پيشنهاداتی ارائه کردم. 
يكــی  بحث نظارت و ديگری بحث انجام کارهای 
مطالعاتی و پژوهشی بود. به همين  دليل همان زمان  
دو تا طرح به شــورای شهر برديم که يكی  طرح 
ايجاد مرکز مطالعات و پژوهش ها و يكی هم  ايجاد 
يک سامانه و ساختار نظارتی بود که متاسفانه هر 
دو مورد  بی توجهی قرار گرفت و حذف شد. اتفاق  
جالب اين بود که همين  مساله  در دوره چهارم نيز 
رخ داد و باز برخی از دوستان  که برای اولين بار به 
شورای شهر تهران  وارد   شدند مانند آقای حافظی 
و تندگويان همين ديدگاه  را داشتند و خيلی جالب 
بود که  در ســال اول دوره چهارم که يک  طيف 
سياسی جديدی هم هيات رئيسه شورا را برعهده 
داشتند و انتظار مي  رفت شاهد يک تحولات ريشه 
ای و مبنايی در شورا باشيم؛ عملا وقتی به اين دو 
تا پيشــنهاد رسيد  اين دو طرح متوقف شد. وقتی 
تذکرات اعضای شــورا را مرور کنيد، مي  بينيد به 
صورت مكرر  تذکر راه انــدازی مرکز مطالعات را 
بيان مي  کنند.بنابراين در پاسخ شما بايد بگويم که 
اساسا شورا ساختار و سازمان مناسبی برای انجام 

نظارت ندارد. 
سوال بنده این است که مشخصا به آیتم اول 
که  نظارت شورا بر شــهرداری به گروگان 

 گرفته شده، بپردازید.
بنده هم مي  خواهم پاســخ اين ســوال رابدهم، اما 
وقتی يک اصل را نداريم چگونه مي  توانيم  به فرع 
آن بپردازيم. وقتی ساختاری نداريد، آيا مي  توانيد 
طرح و لايحه را در ساختار نظارتی ببريد تا بررسی 
کنيد کدام يک متوقف شــده و يا گروگان گيری 
شده و يا  مورد استفاده  ابزاری گروه های مختلف 
قرار گرفته است؟ اساسا مي  توانيد بگوييد که کار 
نظارت بر شورا به چه شكلی در حال انجام است؟ 
به نوعی پراکندگی در امر نظارت داريد که نتيجه 
آن پراکندگی همين  ابهامي  مي  شــود که شما به 
آن اشاره مي  کنيد. اولين مساله اين است که مي  گويند 
اولين وظيفه ذاتی اعضای شورا بحث نظارت است. 
دوم اينكه مي  گويند کميسيون های تخصصی داريم 
که وظيفه نظارت تخصصی حوزه های خودشان را 

دارند. سوم اينكه معاون نظارت شورا داريم که کار 
نظارت بر شورا را بايد انجام دهد . در واقع در پاسخ 
افــرادی که انتقادهايی را به شــورا وارد مي  کنند 
اين جواب ها را مي  دهند. طبيعی است که وقتی شما 
امر نظارت را به بنده واگذار مي  کنيد برای هر مصوبه 
و لايحه ای مي  تواند 31 عضو اعمال سليقه درامر 
نظارت به وجود آورند که پيامد آن، اين مي  شود که 
در برداشت و پلان بعدی اينطور استنباط مي  شود 
که نظارت بر شــورا به گروگان گرفته شده  است. 
بنده شــخصا اين موضوع را قبول ندارم که بگويم  

شورا نظارت ندارد. 
در واقع شما مي  گویید که در سه سال گذشته 
مساله گروکشی سیاســی در امر نظارت بر 

شهرداری وجود نداشته است؟
من به طور عمومي   مي  گويم که اين گروکشی انجام 
نشده است شايد به صورت اختصاصی مواردی بوده 
که به نوعی به اين مجادله ها کشيده شده است که 
برای مثال مي  توانم به حسابرسی ها اشاره کنم. به 

نوعی به کش مكش های سياسی تبديل شد .
دومین ویژگی نظارت شــورا بر شهرداری  
این است که  نظارت شورا در واقع یک نظارت 
فردی، شخصی و مبتنی بر تجارب  اشخاص 
اســت.  به عنوان مثال یک عضو در حوزه 
محیط زیســت تجاربی دارد  و اطلاعاتی به 
وی مي  رسد که در مورد آن اطلاعات نظراتی 
را عنوان مي  کند و عضــو دیگری در حوزه 
بهداشــت این رویه را در پیــش مي  گیرد. 
این مساله باعث شده است که با یک نظارت 
غیر سیستمي   ، شخصی و پراکنده در شورا 
مواجهه شویم.  آیا شما این    نقیصه را در امر 

نظارت  وارد مي  دانید؟
به نظر من  اين  نقيصه در شورا وجود دارد  اما با يک 
رويكرد عامدانه و تعمدی. به خاطر اينكه ساختاری 
وجود ندارد و سازمانی نداريم . وقتی شما ساختار 
و سازمانی نداريد در يک مصوبه و يا يک لايحه و 
طرحی که ارائه مي  شــود را در يک مكانيزم رصد 
کند، و پالايش و سنجش کند و اثربخشی  را مورد  
ارزيابــی قرار دهد، وقتی اين موارد را در ســاختار 
نظارت نداريد؛  طبيعی است که  سليقه ها  و نظارت 
31 عضو تحت عنوان نظارت مطرح مي  شود. و اين 
نظارت هيچ مبنای علمي    مطلقا ندارد و برخاسته از 
تجارب افراد است. اگراز اين  منظر ملاحظه کنيد ، 
بنده مي  خواهم ايراد جدی تری به نظارت شورا وارد 
کنم.  اينكه وقتی مي  گوييم نظارت بر طرح ها بايد 
وجودداشته باشد الان اينگونه است که  اگر به دنبال 
بحث نظارت هستيم، بايد ببنيم طرح ها به خوبی 
انجام شده يا خير. از اين منظر به خود شورای شهر 
تهران مي  رسيم که طرح ها و لوايح و مصوباتی که 

داشته  آيا به جا و درست بوده است يا خير؟ 
من با جنابعالی موافق نیستم، بدین معنا که  
اگر  در ســال اول و یا دوم  شورا بودیم این 
حرف پذیرفتنی بود که ساختار برای نظارت 
نداریم و باید آنرا طراحی کنیم ، اما اکنون در 
سال پایانی شورا هستیم و شما باید بیلان کار 

به افکار عمومی ارائه کنید 
اکنون  در سال پايانی شورا قرار نداريم و فكر مي  کنم 
در شــورای سوم و چهارم اين مســاله مورد توجه 
بسياری از اعضای شورا بوده و بسياری از اين  اعضا 
به اين  نقيصه پی برده و داشتن يک ساختار نظارتی 
چالاک  و کارآمــد را ضروری می دانند ، اما چون 

 موضوع در گرو تصميم گيری دولت بوده و بخشی از 
آن نيز به مجلس برمي  گشته؛ به همين دليل در واقع 
شورای شهر امكان  اينكه در سازمان خود تغيير بدهد 
و يا  يک ســاختار جديد ايجاد کند و اينكه رديف 
شغلی  جديدی اضافه کند و موارد ديگر را نداشته 
است. از اين رو همه امور در اختيار شورا نبوده که 
بخواهد برای خود تصميم گيری کند. شما مي  توانيد 
مذاکرات سال اول  دور چهارم را يک بار ديگر مرور 
کنيد که اعضای شورا به تازگی وارد اين  نهاد شده 
بودند و همه تازه نفس بودند. ايده ها و ديد گاه های 
بســيار خوبی داشتند. به عنوان  مثال آقای شجاع 
پوريان در ســال اول شورا عنوان  مي  کند که اعضا 
ليست فهرست اموال خود را ارائه کنند. ايده بسيار 
خوبی بود اما چرا اين ايده محقق نشد و به سرانجام 
نرسيد؟ همه اين ها به يک موانع قانونی بالادستی 
برخورد مي  کند که در اختيار شورای شهر نيست 
تا برای آن تصميم گيــری کند.  در نتيجه متوقف 
مي  شــود. بنده حرفم اين است که ساختار شورای 
شهر معيوب است و در اينجاست که اهميت شورای 
عالی استان ها  به عنوان  پارلمان  مديريت شهری 
مطرح مي  شود که به رغم اينكه در قانون جايگاهی   
همتراز با مجلس و دولت دارد که مي  تواند طرح و 
لوايح خود را به مجلس ببرد و به دولت ارائه کند؛ 
عملا يک شورايعالی استان های ناکارآمدی را شاهد 
هستيم نه به اين دليل که اعضای آن  مشكل داشته 
باشند؛به اين دليل که ســاختار اين شورا معيوب 
است.  نتيجه اين مساله اين  شده است که شورايعالی 
استان ها که مرجع حل و فصل اين مسائل است و 
بايد متولی  امر شوراها  باشد و برای شوراها طرح 
و لايحه تهيه کند و در ساختار قانونی مشكلات را 
حل کند تا شــوراها به  ساختار  اصلی خود دست 
پيدا کنند؛ عملا مي  بينيم که  شورايعالی استان ها 

يک شورای ناکارآمد شده است.  
 بخشی از فرمایشات جنابعالی را قبول دارم، 
اما اجازه بفرمائید با بخشی از این صحبت ها 
محالفت کنــم. به این دلیل که  معنای حرف 
عمده  بخش  که  این اســت  جنابعالی  های 
ناکارامدی شورا به دلیل متغیرهای خارج ازآن 
 است.  اما من فکر می کنم بخش عمده ای از 
این ناکارآمدی به عملکرد اعضای شورا بازمی 

گردد.
کميسيون نظارت شورا هم ساختار ندارد . همين 
کميســيون تشكيل شده از چند نفر اعضاي شورا 
به همراه کارشناسان. بنده در ساختار پليس و سپاه 
کار کردم. در تشــكيلات نيروي انتظامي  علاوه بر 
فرماندهــي که ذاتا کار نظــارت را دارد، دو بازوي 
نظارتي ديگر نيز در اختيار دارد. يكي از اين بازوها 
حفاظت اطلاعات نيروي انتظامي اســت که ناظر 
سلامت کارکنان است و ديگري بازرسي است که 
در تمام رده هاي جزء وجود دارد و مســاله  نظارت 
بر حســن اجراي وظيفه را رصد مي کند. در خود 
شــهرداري هم ساختار حسن اجراي وظيفه را در 
اختيار دارد. اينكه از اين ساختار استفاده مي شود يا 
خير مساله ديگري است. در شهرداري  يک واحد 
حراست وجود دارد که در تمام  لايه هاي شهرداري 
وجود دارد و بر حســن انجام کار کارکنان نظارت 
دارد و  قســمت ديگر بازرســي است که در تمام 
ساختار شهرداري تهران وجود دارد که وظيفه آن 
نظارت بر حسن انجام وظايف کارکنان شهرداري 
تهران است. اما در شــوراي شهر تهران ما به 31 

عضو مي رســيم و بعد هيچ لايه اي ديگری نداريم. 
در نيروي انتظامي  يک سامانه 197 ايجاد مي کنند 
تا مردم ناظر بر عملكرد پليس باشند. ما در شوراي 
سوم به صورت مكرر اعلام کرديم که سامانه 1888 
را که موضوع نظارت است، شورا برعهده بگيرد تا 
مردم کار نظارت بر شــورا را داشته باشند. من با 
کميسيون نظارت شورا بارها مكاتبه و عنوان کردم 
که حــوزه نظارت شــوراياري ها را به عنوان واحد 
نظارت بر  محلات  ايجاد کنند. اگرکار نظارت را به 
شوراياري ها بدهيم حداقل در لايه هاي جز نظارت 
بر پيمانكاران را برعهده بگيرند. در دوره قبل اين کار 
انجام شــد اما در دوره جديد  ايــن امكان را نيز از 

شوراياري ها گرفتند. 
*معني صحبت هاي شمااین است که باید یک 
دســتگاه عریض و طویلي مانند شهرداري در 

شوراي شهر ایجاد کنیم؟
نبايد  اين کار را انجام دهيم اما  ايني که الان هست 
جوابگو نيست. بايد ابتدا از موضوع نظارت شورا بر 
شهرداري يک تعريف قانوني صفر تا صد ارائه دهيم  
.اين تعريف مي تواند شامل نظارت بر تمامي کارهاي 
شهرداري باشد و هم مي تواند مسائل جزئي تري 
مانند ساخت يک تونل شهري را نظارت کند نسبت 
،کميت و کيفيت نظارت بايد تعريف شــود. اولين 
مشكل ما در شــورا  اين است که هيچ تعريفي از 
نظارت نداريم و به همين دليل  است که سليقه هاي 
فردي مبناي نظارت اعضاي شورا مي شود. يكي مي 
آيد بيان مي کند شــهرداري در فلان حوزه خوب 
عمل کرده و عضو ديگر عملكرد شــهرداري را در 
همان حوزه بد مي داند. به عنوان مثال خانم دانشور 
در موضوع محله هرندي از منظر تشكل هاي مردم 
نهــاد نگاه مي کند و عملكرد شــهرداري را خوب 
توصيف مي کند اما بنده که ســابقه کار در نيروي 
انتظامي  را دارم وقتی به عملكرد شهرداري در محله 
هرندي نگاه مي کنم، مي بينم که اقدامات شهرداري 
در اين محله پاک کردن صورت مساله است و اقدام 
خاصي انجام نشــده اســت. فرد ديگري که هيچ 
شناختي ندارد اساس اين کار را زير سوال مي برد و  
عنوان مي کند نبايد به محله هرندي نزديک شد و 
وظيفه شهرداري رفع آسيب ها از اين محله نيست .

اين همان نظارت سليقه اي افراد و اعضاي شوراي 
شهر بر عملكرد شهرداري تهران است. اگر بخواهيم 
به امر نظارت يا هر مــورد ديگري که در ذيل آن 
وجــود دارد، بپردازيم بايد عنوان کنيم که نظارت 
شورا عبارت اســت از اين موارد. شما به عنوا عضو 
شورا بايد توضيح دهيد که در اين مصاديق مفهومي و 
مصداقي نظارت چه کارهايي انجــام داده ايد؟ اما 
اکنون با سليقه خودم آنچنان مي توان مساله نظارت 
شورا شهرداري را آگرانديسمان کنم و يک موضع 
تاريک از شهرداري به شما نشان دهم و يا وضعيت 

عملكردي شهرداری را روشن و سفيد نشان دهم.
خیلی ها با این پیشنهاد شما مخالف هستند . 
مبنای استدلال آنها این است که همین الان که 
شورا ساختار آنچنانی ندارد عملا به فرایند نوچه 
پروری و کاشتن آدم ها در شهرداری دامن می 
زند، حال اگر قرار باشد  ساختار عریض و طویلی 
برای  آن ایجاد شــود عملا این وضعیت کنونی 
تشدید میشود و به مساله فساد و رانت خوری 

نیز دامن می زند 
بخشــی از اين انتقادها به شوراي شهر تهران وارد 
اســت و بخش ديگر را قبول ندارم. شــما فرض 

با ورود و حضور دلخواهانه خیران در مسائل اجتماعی می توان آسیب های اجتماعی را کاهش داد
به گزارش پایگاه خبری سازمان های غیردولتی ایران)وطن(؛ سید محمد تدینی مدیر عامل جمعیت خیریه نیک اندیش بیان کرد: این خیریه از 15 سال پیش فعالیت خود را آغاز کرده است و با همکاری، 

همدلی، همیاری و همزبانی بیش از 450 رزمنده دفاع مقدس فعالیت می کند. این فعال اجتماعی تاکید کرد: در شهر تهران حدود 4 هزار مسجد وجود دارد و جمعا در سطح استان تهران 7 هزار کودک یتیم 
وجود دارد و اگر هر مسجد 4 کودک را مورد حمایت قرار دهد بخش عمده معضل اجتماعی مربوط به کودکان یتیم برطرف خواهد شد. تدینی با اشاره با جایگاه فرهنگی، اجتماعی، مذهبی و عمومی مساجد 
تصریح کرد: اگر هر مسجد در تهران 5 زوج را مورد حمایت قرار دهد و از امکان مسجد برای تقویت و حمایت زندگی این افراد بهره برداری شود تعداد 20 هزار زوج در سال راهی خانه بخت می شوند که 

فعالیت گسترده و قابل لمس در حوزه کاهش آسیب های اجتماعی ناشی از عدم ازدواج جوانان در سطح کشور است که از این فرصت بایستی به نحوه مطلوب در سراسر کشور بهره برداری کرد.

برای دریافت رایگان 
هفته نامه "پدیده شهر" 

آدرس کامل پستی 
خود را به ایمیل نشریه 

ارسال فرمایید.

فساد آنجایی است كه 
در شمال شهر تهران 

سطح اشغال و ارتفاع به 
عنوان مثال 5 طبقه است 
اما می آیند با استفاده از 
بنده نوعی به عنوان عضو 
شورا، یك طبقه اضافه 
تر می گيرند كه از نظر 
قانونی نيز امکان فرار 
از اتهامات وجود دارد. 
خلاءهای قانونی این 

امکان را فراهم كرده كه 
5 طبقه مجاز به 6 طبقه 
افزایش پيدا كند.  مابه 

تفاوت افزایش یك طبقه 
در شمال تهران با سفارش 
یك عضو شورای شهر پول 
آن چند ده ميليارد تومان 
است.  سوال اینجاست 
كه عضو شورای شهر 

چرا این كار را می كند ؟ 
برای چی درخواست پایان 
كار ساخت فلان مجتمع 

تجاری را از شهرداری می 
گيری كه بعد تمام اعضای 
شورای شهر متهم به این 
بشود؟ این واسطه گری 

برای قانونی كردن تخلف 
را انجام داده است در 

صورتی كه همين مجتمع 
تجاری زندگی مردم را 

در محدوده ای كه ساخته 
شده فشل كرده است. 

سوال اینجاست كه آقای 
عضو شورای شهر برای 

چه می روی به شهرداری 
مناطق و امر و نهی می كنی 
كه به چه كسی مجوز و یا 
پایان كار بدهند و به چه 
كسی ندهد؟ چرا این كار 
را می كنی كه بعد افکار 
عمومی استنباط كند كه 
شورای شهر این كارهای 

غير قانونی را تسهيل 
می كند

 در بحث نظارت به این 
نتيجه رسيدم كه اگر به 

دنبال این باشم كه فرصت 
سازي براي توصيه، 

سفارش و ... را براي خودم 
فراهم كنم آن وقت است 
كه رطب خورده نمي تواند 

منع رطب كند. اگر 
ساختار ایجاد شود اول 

باید بر خودم هم نظارت 
داشته باشم و در این 

صورت دیگر نمي توانم به 
یك شهردار زنگ بزنم 
و یك طبقه به فردي كه 

پيش وي مي فرستم اضافه 
تراكم دهد، یك طبقه اي 
كه رانت آن بين 10 تا 

20 ميليارد تومان است. 
یا پایانه كار یك مجتمع 

تجاري را بگيرم كه خلاف 
ساخته و زندگي مردم 
را فشل كرده است من 
نمي توانم این كارها را 

انجام دهم.



پویش »سه شنبه های بدون خودرو » در آستانه ملی شدن
مدیرکل دفتر مشارکت های مردمی سازمان حفاظت محیط زیست ضمن تشریح روند »پویش سه شنبه های بدون خودرو« از الحاق تمامی استان ها به این کمپین خبر داد.  به گزارش پایگاه خبری 
سازمان های غیردولتی ایران)وطن(؛ محمد درویش با اشاره به اینکه پویش »سه شنبه های بدون خودرو« در آذرماه سال 94 از سوی فعالان محیط زیست استان اراک مطرح شد، گفت: پیام 
ساده ایده »سه شنبه های بدون خوردو« این است که برای اینکه سزاوار زندگی در سرزمینی برخوردار از مواهب متنوع گیاهی و جانوری باشیم، باید تغییرات را از خودمان شروع کنیم و نباید 
انتظار داشته باشیم که دیگران سرزمینی را تدارک ببینند که در شان ما باشد. باید نشان دهیم که می توانیم دولت ساز و تغییردهنده در رفتار سایر شهروندان، حاکمان و مدیران باشیم برای این 
کار هم باید از خودمان شروع کنیم.  
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کنيد که درباره مســائل مالي شهرداري تهران در 
حال بحث هســتيد. اين مساله نياز به نظارت دارد 
چون بحث تخصصي است. برای بنده در 10 سالي 
که در شــوراي شهر بودم در بحث تفريغ بودجه و 
حسابرسي ها ســوالات و ابهاماتي ايجاد مي شد که 
نه تنها من بلكه ســاير اعضا را دچار ســردرگمي 
 مي کرد. وقتی مي خواهيم به اين مساله ورود پيدا 
کنيم. کســي که علم حسابرســي نداشته باشد 
نمي تواند ورود به اين مســاله پيدا کند. اما مشكل 
چگونه حل مي شــود؟ به اين صورت که شهرداري 
تهران نياز به يک ديوان محاسبات داشته و هنوز 
نيز دارد. حتي اخيرا به نمايندگان پيشــنهاد دادم 
که به اين مساله بپردازند. اگر يک ديوان محاسبات 
براي شــهرداري ايجاد مي کرديم بالغ بر 50 درصد 
از اختلاف نظرها در موضوع نظارت حل مي شــد. 
چون منشاء مباحث مربوط به نظارت ها و تخلف ها و 
رانت خواري ها و ... همه به مسائل مالي بازمي گردد. 
ما مي توانستيم با  ايجاد ديوان محاسبات شهرداري 
موضوع مربوط به مســائل شهري را نظارت کنيم. 
اولين نظارت شورا بر شهرداري مالي و بعد کيفيت 

اجراي طرح هاست.
من مخالف این نظر هستم. هم اکنون در سطح 
ملي ســازمان دیوان محاسبات کشور را داریم، 
اما عملا نتوانسته مساله رانت و تخلفات مالي را 
در کشور حل کند .به نظرم این یک بحث ساده 

اندیشانه و خام است  .
بايد ببينيم که آيا ديوان محاســبات در کشور به 
وظايــف قانوني خود عمل کرده و موفق نبوديم يا 

 اينكه آدم ها در اين ميان مشكل دارند. 
بحث من مربوط به آدم ها نیست

به نظر من  به جاي ساختار نظارتي بياييم يک مدير 
متدين ،سالم و پاکدست را بگذاريد براي نظارت تا 

مشكلات حل شود.
واقعیت مساله به این  ســادگي که مي گویید 
نیست. وقتي با یک سازماني با گردش مالي 20 
هزار میلیارد تومان مواجهه هستیم، نمي توانیم 
مبنا را بر ایــن بگذاریم که با قرار دادن یک فرد 
متدین مســاله نظارت بر عملکرد شهرداري و 

مشکلات آن حل مي شود.
من معتقد به اين هستم که نظارت در درجه اول 
يک امر دروني اســت. آدم ها بايــد خود بپذيرند 
که يک شــاهدي ناطر بر اعمال و رفتار آنهاست. 
خدابــاوري و اينكــه بپذيريــم در جهاني زندگي 
مي کنيم که خداوند در آن به صورت آنلاين آدم ها 
را رصد مي کند. مشكل ما به اين نيست که اگر هزار 
دنگ و فنگ ديگري را براي مســاله نظارت ايجاد 
کنيم تا زماني که آدم ها را خوب تربيت نكنيم و از 
درون نظارت خدا بر خود را  نپذيرند؛ در جامعه هيچ 
اتفاقي در بعد نظارت روي نخواهد داد. آدم ها بايد از 
درون ناظر بر اعمال و رفتارهاي خود باشند. روايتی 
داريم از حضرت علي )ع(که" اگر فردي خلاف مالي 
کرده اســت در بازار رسوايش کن تا مردم بفهمند 
که هزينه سوء استفاده از بيت المال چقدر بالاست " 
اين کارها در کشــور ما انجام نمي شود. مربوط به 
مشكل ســاختاري نيست بلكه مشــكل فردي و 

دروني است. 
 تا اینجا دو بخش نظارت را بررسي کردیم سیاسي 
بودن آن را نپذیرفتید و فردي و بخشي بودن آن 
را پذیرفتید. سومین مختصه نظارت شورا ، دفعي 
و ناگهاني و واکنشــي بودن آن است به عنوان 
مثال حادثه اي در شهر تهران روي مي دهد مانند 
آتش سوزي خیابان جمهوري و یا اتوبوسي در 
یکي از معابر شهر تهران واژگون مي شود و  این 
باعث مي شود که برخي از اعضا وارد عمل شوند. 
اين را قبول دارم. دلايل آن نيز برمي گردد به همين 
مســائلي که به اشاره کردم. يک پرانتز در اينجا باز 
مي کنم من بررســي کردم در همان شوراي سوم،  
يكي از دوســتان جمله اي بــه بنده گفت و  اينكه 
"شورا رابين هود نمي خواهد". ما باز هم اين مساله 
را متوجه نشديم بعد در مسير کار در شورا  متوجه 
اين جمله شدم . علت اين بود که در حوزه مطالعات 
و پژوهش اعتقاد داشتند اگر کار مبتني بر مطالعه و 
پژوهش باشد از خودمان حرفي خارج از چارچوب 
و قاعده در صحن براي گفتن نداريم. يعني قدرت 
چانه زني ما در صحن پاييــن مي آيد. الان هم اين 
اتفاق در صحن افتاده است. ما بايد با مباني علمي  
مخالف و يا موافق طرح ها و لوايح باشيم.آيين نامه 
داخلي بايد اجرا شــود تا دو مخالــف و دو موافق 
صحبت کنند تا افراد حساب باز نكنند که با ورود 
هر مديري به طرح و لايحه اي مي توانند زمينه چانه 
زني را فراهم کنند. اما وقتي دوستان مي خواهند 
در صحن شــورا قدرت چانه زني داشته و حرفي 
براي گفتن داشته باشند. اگر يک مرکز علمي ايجاد 
مي شد تا پيوست هاي علمي و فرهنگي و اجتماعي 

طرح و لوايح شــورا را در اختيار نمايندگان شورا 
قرار مي داد که سابقه طرح  اين است، قانون  اين را 
مي گويد، چون مجبور هستيم حرف علمي بزنيم. 
در بحث نظارت هم خودم به اين نتيجه رســيدم 
که اگر به دنبال اين باشــم که فرصت سازي براي 
توصيه، سفارش و ... را براي خودم فراهم کنم. رطب 
خورده نمي تواند منع رطب کند. اگر ساختار ايجاد 
شود اول بايد بر خودم نظارت داشته باشم و در اين 
صورت ديگر نمي توانم به يک شهردار زنگ بزنم و 
يک طبقه به فردي که پيش وي مي فرستم اضافه 
تراکم دهد، يک طبقه اي که رانت آن بين 10 تا 20 
ميليارد تومان است. يا پايانه کار يک مجتمع تجاري 
را بگيريم که خلاف ساخته و زندگي مردم را فشل 
کرده اســت من نمي توانم اين کارها را انجام دهم. 
شايد خوشايند نباشد به اين موارد اشاره کنم اما من 
صادقانه صحبت مي کنم. اينكه شورا دفعي، هيجاني، 
واکنشي و ... حرف مي زند به اين دليل است که ما 
چه در حوزه فردي زمينه هاي آسيب و خطا داريم 
و چه در مباحث علمي حاضر نيستيم تمكين کنيم.
 شما اعتقاد دارید که یک نوع تعمد در این کار 

وجود دارد؟
من احساس مي کنم يک اراده ناخواسته اي بر فضاي 
اجرايي شوراي شــهر حاکم است که نمي خواهد 
طرح ها و لوايح  علمي بررسي و تصميم گيري شود 

و نظارت سيستمي بر آن وجود داشته باشد.
 یکی از معیارهای نظارت شورا بر شهرداری برنامه 
دوم توسعه شهرداری است. برای تهیه و تصویب 
این برنامه هزینه و وقت زیادی صرف شده است 
و انتظــار می رفت ملاک و متر حرکت مدیریت 
شهری باشد اما در عمل این اتفاق نیفتاده است 
به عنوان مثال  رئیس کمسیون برنامه و بودجه 
می گوید برنامه 5 ساله شــهرداری به کناری 
نهاده شده است. اما در مقابل معاون برنامه ریزی 
شهرداری تهران می گوید 70 درصد برنامه  اجرا 
شده و بعضی از اعضا هم  می گویند 30 درصد 
برنامه محقق شده است . بفرمائید که برنامه دوم 
توسعه شهر تهران  به طور واقعی چند درصدش 

اجرا شده است؟ 
 اعتقاد دارم که در مباحث عمراني در برنامه 5 ساله 
اول و دوم، شــهرداري  بين 50 تا 70 درصد آن را 
اجرا کرده است، اما در ساير حوزه ها مانند فرهنگي 
و اجتماعي، خدماتي و ... شــهرداري فاصله زيادي 
با برنامه وجود دارد. حتي در جاهايي خود شــورا 
کم مي آورد. در خيلي جاها در برنامه 5 ساله دوم 
به شهرداري فرصت مي دهد و شهرداري را مكلف  
مي کند ظرف اين مدت لايحه، دستور العمل و شيوه 
نامه را بياورد و در بسياري از موارد شهرداري اين کار 
را نكرده است اما چه کسي بايد اين مساله را نظارت 
مي کرده ؟ معلوم نيســت. اگر شما يک تشكيلات 
داشتيد  اين برنامه 5 ساله را در داخل سيستم آن 
رصد مي کرديد. امروز دنيا پيشــرفت کرده است و 
دنياي کار دستي تمام شده است. شما  اين برنامه5 
ســاله را به يک نرم افزار بدهيد و درحوزه هايي که 

کاري انجام نشده آلارم دهد.
تحلیل بنده بر این است که مشکل اصلي به شورا 
برمي گردد. اساسا شورا دانش این کار را ندارد و 
از طرفی شورا نتوانست سامانه و ساختاري براي 

نظارت ایجاد کند.
من نيز گفتم که خود شــورا ضعيف است. شوراي 
شهر اتاق فكر و مكانيزم هاي رصد کردن را ندارد. 
ما 31 عضو داريم که هر کدام بر اساس توانايي ها و 

ظرفيت ها کارها را دنبال مي کند.
 معیار بعدی که بر اساس آن  می توانیم کارآمدی 
نظارت شورا بر شــهرداری را مورد ارزیابی قرار 
دهیم، موضوع حسابرسی از شهرداری است. بر 
اساس این معیار نیز عملکرد شورا قابل نقد است 
. به عنون مثال  حسابرسی های سال 1392 که 
انجام شد، عملا به نتیجه ای نرسید و صرفا در 
حد یک دعوای دو طرفه نزول پیدا کرد . تحلیل 

شما در این رابطه چیست؟
به نظر من   اينكه چه ميزان از آن ناشي از مسائل 
شخصي و ســليقه اي بود را بگذاريم برعهده افكار 
عمومــي و اصحاب رســانه که رصــد مي کنند و 
مي توانند اظهارات افراد را با عملكردشان بسنجند. 
اما آنچه که خودم به عنوان بخشي از مساله به آن 
مي پردازم، اين اســت که در شوراي سوم شرايط و 
فضاي حاکم بر درون شــورا فضايي بود که امكان 
ورود به اين مباحث شرايطش فراهم نبود. اما از نظر 
شكلي در شوراي چهارم تحولاتي که در کميسيون 
برنامــه و بودجه به وجود آمد امكان دسترســي 
اعضا به گزارش هاي حسابرســي ها به وجود آمد. 
در شوراي سوم برنامه از اتاق تكثير به کميسيون 
و يا صحن شــورا مي آمد و رئيس کميســيون  از 
روي آن مي خواند. در واقع اســناد تنوري و آماده 

به  صحن شــورا و يا کميســيون ها مي آمد. هيچ 
ســندي از قبل در اختيار افراد قــرار نمي گرفت. 
اما در شــوراي چهارم اســناد در اختيار افراد قرار 
مي گرفت و افراد برحســب علاقه، انگيزه و دانشي 
که داشــتند به گزارش حسابرســي ها ورود پيدا 
کردند. نكته مهمي که اين وسط وجود دارد، اين است 
که تا قبل از شــوراي سوم هيچ از يک شرکت ها و 
سازمان هاي شهرداری گزارش حسابرسي ندارند و 
تنها شهرداري حسابرسي داشته است. حسابرسي 
شرکت ها و سازمان ها از شــوراي سوم تهيه شد. 
نتيجه حسابرســي ها  در دوبخــش مديريتي و 
اشكلات و ايرادات است. انباشتي از مشكلات مالي، 
حقوقي در شهرداري وجود داشته و همچنان نيز 
وجود داشته است. حتي در شوراي سوم ، شهرداری 
در قبال گرفتن پروانه ساخت چک مي گرفت و اين 
چک داخل صندوق شهرداري مي رفت و هر اتفاقي 
مي توانست براي چک روي دهد. حالا با گذشت 10 
ســالي که از شوراي سوم شروع کرديم، شهرداري 
به اين نقطه رسيده اســت که چک وارد سيستم 
مالي اش نمي شــود. برخي از نظارت ها  اينجا معنا 
پيدا مي کند و رويه هــا را اصلاح مي کند. در عين 
حال که ايــن نقد را بر نظــارت داريم اين تاثيرات 
مثبت را نيز بايد ببينيم. در شــوراي سوم به اين 
نتيجه رسيديم که شهرداري اتاق شيشه اي بشود و 
مردم بتوانند مباحث داخل شهرداري را رصد کنند. 
شفافيت مالي رخ دهد. يكي از کارهاي شوراي سوم 
شفافيت مالي بود که در شهرداری وجود نداشت. 
چكي که وارد سيستم شــهرداري مي شد به جز 
در منطقه در جايی ثبت نمي شــد. يا 80 درصد 
از معاملات شهرداري در تهاترها انجام مي شود. با 
سيســتم انتقال اسناد و مدارک انجام نمي شود. با 
شما توافق مي کنند 5 واحد آپارتمان بابت بدهي 
به شهرداري مي دهيم اما اسناد آن معلوم نيست. 
از شوراي سوم تا کنون سيستم املاک شهرداري 
سيستماتيک شده که تمام املاک و دارايي ها و ابنيه 
شهرداري در اين سيستم مي آيد. تا قبل از اين شما با 
شهرداري توافق مي کرديد که 5 واحد آپارتمان در 
ازاي بدهي به شــهرداري بدهيد و تنها در منطقه 
ثبت مي شــد. نتيجه  اين سيستم آن  است که در 
حسابرسي ها حســابرس سند زمين را مي خواهد 
وقتي نداريد از شــما قبول نمي کند و  اين ها روي 
هم مي ماند. 70 درصد از ايرادات حسابرسي ها به 
شهرداري ناشي از بلاتكليفي ارائه اسناد و مدارک 
قانوني اســت که به دليل نبود ســاختار لازم در 
شهرداری اســت. اگر شما روند حسابرسي ها را از 
ســال 86 مرور کنيد حجم ايرادات و اشكالاتي که 
بر حسابرسي ها بوده از عدم قابل قبول و مشروط 
هرچه جلوتر مي آييم کمتر شــده است. از نظر ما  
اين همان نظارت مفهومي  شوراي شهر تهران است. 
حرف ما به هيات رئيسه  اين است که درست است 
که اختيار قانوني براي بعد از حسابرسي ها نداريم 
و بايــد به مراجع ذي صلاح فرســتاده شــود، اما 
مي توانيم  اين 10 مورد اشكالي که ناشي از نبود يک 
سيستم و يک رويه آئين نامه اي است را حل کنيم 
و بايد با استخراج اين مشكلات طرحي بياوريم که 
سيستم مالي شهرداري عملياتي شود و يا سيستم 
املاک شهرداري ساختاري و سيستمي انجام شود. 
ما در دوره سوم بودجه شهرداري را عملياتي کرديم. 
يعني اينكه بودجه در جايي که مي رود چگونه هزينه 
شود. نظارت انجام شده اما آن نظارت مطلوبي که 
به نقطه اي برسيم که هيچ  ايرادي در کارها نباشد. 
يک دوران گذاري بوده از نگاه بنده روند جلو رفته 
است و در مقايسه با دوره سوم مي بينيم که اتفاقات 
خوبي روي داده اســت اما اعضايي که در شوراي 

چهارم انتخاب شده اند اين اعتقاد را ندارند. 
از مجموع صحبت هایي که در موضوع حسابرسي 
داشتید، سه نکته را استنباط کردم. نخست آنکه 
شما گفتید بین شوراي سوم و چهارم یک تفاوت 
جدي وجود دارد. دلیل این تفاوت چی می باشد؟
در شــوراي چهارم تكثر ســليقه هاي سياسي و 
آدم هاي کارکرده و آشنا به کار مانند آقاي دنيامالي 
و  دوســتي که شــناخت وســابقه کار در داخل 
شهرداري دارند ، بسيار متفاوت تر از افرادي دارد که 
در اين مجموعه تجربه اي نداشته اند. افزايش تعداد 
افراد شورا مي تواند دليلي باشد تا شوراي چهارم را 

نسبت به شــوراي سوم متفاوت کند و از نگاه من 
حرکت شــورا روبه جلو بوده است. ما نبايد از نقد 
و ايراد بهراســيم و براي اينكه شهرداري به نقطه 

مطلوب برسد زمان بر است و نبايد ترسيد. 
معناي حرف شــما این اســت که داشتن یک 
شــوراي متکثر بهتر از یک شورای یکدست و 

خاموش است؟  
شــوراي متكثري که حول محور مسائل شهري و  
اداره شــهر تكثر در سليقه داشته باشد نه تكثردر 

مسائل سياسي.
ما دو تجربه متفاوت در تهران داریم؛ شوراي اول 
یک دست از نوع اصلاح طلب و شوراي دوم نیز 
یک دســت از نوع اصولگرایانه . خروجي هر دو 
شورا هم  خوب و مطلوب نبود نظر شما در این 

رابطه چیست؟ 
من معتقد به اين نيستم که خروجي خوبي نداشته 
است. بســياري از کارهاي اساسي شورا در شوراي 
اول بود. اما در نهايت دعوا کردند و شورا منحل شد. 
اگر تكثر به مفهوم زمينه دعوا باشــد باآن مخالفم 
و امــا اگر اين تكثر و تضارب آراء حول محور اداره 
شهر و مسائل شهري باشد، با آن موافق هستم. يک 
خط کش بايد داشته باشيم که اگر رفتار  آدم ها از 
مدار مباحث تخصصي و فني و مردمي خارج شد 

تذکر بدهد.
نکته دومي که از صحبت هاي شــما در بخش 
حسابرسي ها اســتنباط مي شود، این است که 
70 درصد داستان حسابرسي هاي سال 92، نه 
به گروکشي برعلیه شهرداري ربط داشت و نه 
به مسائل سیاســي و فساد . و مساله بیشتر به 

اشکالات ساختاري برمیگردد؟
بله. اما من منكر تخلف در شــهرداري  نيستم. اما 
اساســا از حسابرسي ها نمي توان به تخلف و فساد 
مالي در شــهرداري  رسيد و بيشتر مواردي که در 
حسابرسي ها عنوان مي شود، تخلف آئين نامه اي  و 

قانوني است. 
چرا  شورا در یک مقطع باز عمل کرد و به افکار 
عمومی اطلاعات کافی داد ،اما بعد از مدتی همه 

چی دوباره پنهان شد؟
يک عقــب ماندگي هايي بود که در اين دوره همه 
با هم مطرح شــد و اين اشكالي بود که به هيات 

رئيسه وارد است. 
شما هم در هیات رئیسه شورا بودید و دلایل آنرا 

میدانید
صادقانه مي گويم اطلاعي ندارم و خودم منتقد اين 

موضوع هستم 
 فرآیند حسابرسي هاي سال 92 حتما به مراجع 
ذي صلاح داده شده است . اکنون در چه مرحله 

ای قرار دارد؟
از شوراي ســوم تا به امروز هيچ مرجع بالادستي 
نسبت به گزارش هاي حسابرسي ارجاع داده شده 
از ســوي شوراي شــهر تهران، واکنش منفي و يا 
خاصي نداشته است.  ممكن است سازمان بازرسي 
کل کشور براساس اين گزارش ها و يا گزارش هاي 
ديگر در شهرداري مستقر شــده باشد، الان يک 
سال است که سازمان بازرسي در بيشتر سازمان ها 

مستقر است. 
نتیجه اي حاصل شده است؟

به ما گزارشي نيامده است و تنها يک گزارشي در 
يكي از جلسات سازمان بازرسي کل کشور در مورد 
شوراي شهر تهران خبردار شــدم. اشاراتي که به 
داخل شورا داشت. سازمان مستقر شده بود و اين 
موارد را استخراج کرده بود و ناظر بر اين بود تا اين 

مشكلات برطرف شود. 
معیار بعدی برای قضاوت در خصوص عملکرد 
شورای تهران،  میزان تعهد شهرداری به طرح 
تفصیلی و اجرای آن اســت . طرح جامع شهر 
تهران ســال 1386 تصویب می شود، اما شش 
ســال زمان می برد، یعنی در سال 1391 طرح 
تفصیلی عملیاتی می شــود. در چند ماه اخیر 
تعدادی  از اعضای شورا مدعی هستند  شورای 
معمــاری مناطق طرح تفصیلــی را عملا کنار 
گذاشته و به مانند قبل از تصویب طرح تفصیلی 
عمل می کند . این مساله تا چه حد واقعیت دارد؟ 

و دلایل ضعف شورا در این زمینه چیست؟  
ادامه در صفحه ۹

با ابلاغ وزیر کشور به دستگاه های ذیربط؛

»طرح کاهش«  سرانجام استارت خورد
معاون حمل و نقل و ترافيک شــهرداري تهــران همزمان با آغاز اجرای فاز 
نخست طرح کنترل آلودگي هواي شهر تهران موسوم به »طرح کاهش« از 
اول شهريور گفت: اين طرح که پيشنهاد دهنده آن شهرداري تهران است و 
با جديت دنبال اجرايی شدن آن بوديم، توسط وزير محترم کشور به دستگاه  

هاي ذيربط ابلاغ شد.
مازيار حسيني  افزود: در »طرح کاهش«، به دنبال آن هستيم تا ماشيني که 
توليد آلودگي بالا و خارج از استاندارد مي نمايد، در شهر تردد نكند و تعريف 

ساده »طرح کاهش« در همين يک جمله خلاصه مي  شود.
وي با اعلام اين که چون در حال حاضر، تعداد زيادي ماشين داريم که توليد 
آلودگي بالايي دارند، بنا بر ضرورت پيش  بيني نموديم تا اين طرح در چند 
مرحله انجام شــود، تأکيد کرد: در مرحله اول؛ ماشين  هايي که به محدوده 
زوج و فرد وارد مي شــوند، حتماً بايد معاينه فني داشته باشند و در مرحله 
بعد؛ همه ماشين  هايي که در کل شهر تردد مي کنند، حتماً بايد معاينه فني 

داشته باشند و اين چكيده کل ماجراي »طرح کاهش« است.
معاون شــهردار تهران با اشاره به اين که فاز نخست »طرح کاهش« از اول 
شهريور شروع شده و گام بعدي آن از اول مهر و با ارسال پيامک براي مالكان 
خودروهاي فاقد معاينه فنی که وارد محدوده زوج و فرد مي شوند رقم مي  
خورد، اظهار کرد: در اين پيامک به دارندگان اين خودروها اعلام مي  شــود 
که اگر معاينه فني نداشته باشند، در اين مرحله اعِمال قانون نمي  شوند ولي 
با وجود اين که ما مي دانيم که شــما وارد محدوده زوج و فرد شده ايد ولی 
فعلًا جريمه نمی شويد. مازيار حسيني با بيان اين که مراکز مجاز معاينه فني 
تهران از اول شهريور با تمام توان آماده خدمات رساني به مراجعه کنندگان 
هســتند،  تصريح کرد: اطلاعات ماشين  هايي که در اين مراکز معاينه فني 
مي  شــوند، به صورت اتوماتيک وارد شبكه مي گردد و دوربين هاي کنترل 
ترافيک خودروهايي که معاينه فني دارند را تشخيص می دهند و البته از اول 

آبان، خودروهاي فاقد معاينه فني اعِمال مقررات مي  شوند.
وي با تأکيد بر اين که ماشــين هاي کاربراتــوري، آلايندگي بالايي دارند و 
در مرحله اول، اگر اين خودروها معاينه فني داشــته باشند با آنها مماشات 
مي شــود، اضافه کرد: البته از اول دي 96 کــه آخرين گام »طرح کاهش«  
برداشته مي شود، کلًا خودروهای کاربراتوری از چرخه حمل و نقل شهری 

تهران حذف مي شوند.
معاون شهردار تهران با اشاره به اين که وزارت کشور نيز همچون شهرداري 
تهران مصّر اســت که »طرح کاهش« انجام شود، اظهار کرد: اگر بخواهيم 
معضل آلودگي هوا حل شود، بايد يک بسته از اقدامات اجرايی داشته باشيم 
که البته شهرداری تهران آن را تهيه کرده و به وزارت کشور ارائه نموده که 

يكی از برنامه های پيش بيني شده در اين بسته، »طرح کاهش« است.
مازيار حسيني با بيان اين که در حال حاضر در اروپا، استاندارد بسيار سخت 
گيرانه يورو 6 اعِمال مي شود، تصريح کرد: براي اين که استانداردهاي مشابه 
و البته با ســخت گيري کمتر در تهران اتفاق بيفتــد، مجموعه امكانات و 
الزاماتــی همچون توليد و توزيع بنزيــن و گازوييل با حداقل آلودگي مورد 
نياز است و البته به دنبال انجام اقداماتی همچون نصب فيلتر دوده بر روي 
اتوبوس  هاي شرکت واحد نيز هســتيم. وي با تأکيد بر اين که کشورهاي 
اروپايي نيز در گذشته همين کارهايي که ما امروز انجام مي دهيم را انجام 
داده اند، اضافه کرد: مسأله آلودگي هوا فقط محدوده به تهران نيست و امروز 
موضوع آلودگي هوا به يک مسأله ملیّ در سطح کشور تبديل شده و حل اين 
مسأله مانند پازلي است که صرفاً با کنار هم قرار دادن همه قطعات آن، تصوير 

نهايي شكل گرفته و نتيجه مورد انتظار، حاصل مي شود.
گفتنی اســت »طرح کاهش« که مصوب شــورای عالی هماهنگی ترافيک 
شهرهای کشور است و به امضای رييس شورای عالی استان ها، رييس پليس 
راهور و معاونان وزارت راه و شهرسازی، وزارت ارتباطات و فنآوری اطلاعات 
، ســازمان حفاظت محيط زيست و سازمان مديريت و برنامه ريزی رسيده، 
از ســوی وزير کشور به دستگاه های ذيربط شامل سازمان برنامه و بودجه، 
سازمان حفاظت محيط زيست، وزارت ارتباطات و فنآوری اطلاعات، وزارت 

راه و شهرسازی، نيروی انتظامی و شورای عالی استان ها ابلاغ شده است.

 واگذاری نظارت بر تاورکرین ها 
به معاونت معماری و شهرسازی شهرداری

مديرعامل سازمان آتش نشانی وخدمات ايمنی شهرداری تهران اعلام کرد: 
نظارت بر عملكرد تاورکرين های فعال در پروژه های ساختمانی به معاونت 

معماری و شهرسازی شهرداری تهران واگذار شده است.
ســعيد شــريف زاده با اشــاره به وقوع حوادثی در گذشته همچون سقوط 
جرثقيل در خيابان خيام ، بزرگراه نيايش، خيابان شاهين و جان باختن چند 
نفــر در اين حوادث، گفت: بــا وقوع اين حوادث و اهميت توجه به وضعيت 
فعاليت تاورکرين هادر پروژه هايعمرانی سطح شهر تهران ، بلافاصله مباحث 
در دســتور جلسات شورای اسلامی شــهر قرار گرفت و سرانجام نظارت بر 
مسائل ايمنی ، ميزان فرسودگی تجهيزات و ساير موضوعات فنی به معاونت 

معماری و شهرسازی محول شد.
مديرعامل ســازمان آتش نشانی وخدمات ايمنی شــهرداری تهران افزود : 
نظارت بر تاورکرين ها در سه مرحله پيگيری می شود به طوری که قبل از 
مرحله نصب تجهيزات ، مسائلی همچون برند تاورکرين، نو بودن تجهيزات 

مد نظر است.
وی ادامه داد: نصب تاورکرين در هر پروژه ای يكبار صورت می گيرد از اين 

رو بايد نظارت دقيقی بر نصب فنی تجهيزات اعمال شود.
به گفته مديرعامل ســازمان آتش نشانی وخدمات ايمنی شهرداری تهران 
نظارت بر عملكرد تاورکرين ها در موضوعاتی همچون ميزان تسلط و کنترل 
اوپراتور ، آموزش های مســتمر اوپراتور ، بررسی سيم های بوکسل و تسمه 

های مورد استفاده بايدبه صورت مستمر دنبال شود.
شــريف زاده اعلام کرد: طبق مصوبه شورای شهر نظارت بر عهده معاونت 
شهرســازی و برخورد با حوادث تاورکرين بر عهده ســازمان آتش نشانی و 
خدمات ايمنی شهر تهران است به طوری که اگر حادثه ای رخ دادرسيدگی 

به آن در حيطه وظايف آتش نشانی تهران است.
وی همچنين تاکيد کرد: کارشناسان سازمان آتش نشانی تهران در خصوص 
نحوه نظارت بر تاورکرين ها با معاونت معماری و شهرسازی همكاری دارند 

اما مسئوليت در حيطه نظارت بر عهده اين سازمان نيست.

مهمان هفته

یکي مي آید بيان مي كند 
شهرداري در فلان حوزه 
خوب عمل كرده و عضو 
دیگر عملکرد شهرداري 

را در همان حوزه بد 
مي داند. به عنوان مثال 
خانم دانشور در موضوع 
محله هرندي كه از منظر 
تشکل هاي مردم نهاد 
نگاه مي كند و عملکرد 

شهرداري را خوب توصيف 
مي كند اما بنده كه سابقه 
كار در نيروي انتظامي 

 را دارم وقتی به عملکرد 
شهرداري در محله هرندي 
نگاه مي كنم، مي بينم كه 
عملکرد شهرداري در این 
محله بيشتر پاك كردن 

صورت مساله بوده و 
اقدام خاصي انجام نشده 

است. فرد دیگري كه هيچ 
شناختي ندارد اساس این 
كار را زیر سوال مي برد 
و  عنوان مي كند نباید به 
محله هرندي نزدیك 
شد و وظيفه شهرداري 

رفع آسيب ها از این محله 
نيست 

از شوراي سوم تا به امروز 
هيچ مرجع بالادستي نسبت 
به گزارش هاي حسابرسي 
ارجاع داده شده از سوي 

شوراي شهر تهران؛ 
واكنش منفي و یا خاصي 

نداشته است.  ممکن 
است سازمان بازرسي 
كل كشور براساس این 
گزارش ها و یا گزارش 
هاي دیگر در شهرداري 
مستقر شده باشد، الان 

یك سال است كه 
سازمان بازرسي در بيشتر 

سازمان ها مستقر است.

مذاكرات سال اول  دور 
چهارم را یك بار دیگر 
مرور كنيد اعضای شورا 
به تازگی وارد این  نهاد 
شده بودند و همه تازه 
نفس بودند. ایده ها و 

دید گاه های بسيار خوبی 
داشتند. به عنوان  مثال 

آقای شجاع پوریان در سال 
اول شورا عنوان  مي  كند كه 
اعضا ليست فهرست اموال 

خود را ارائه كنند. ایده 
بسيار خوبی بود اما چرا 
این ایده محقق نشد و به 

سرانجام نرسيد؟ 

شورای شهر »رابین هود« نمي خواهد
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 بعــد از ظهر پنجم مرداد ماه  نخســتین میز 
گرد مطبوعاتی دبیران شــورایاری منطقه ۲۲ 
با ســردبیر هفته نامه "پدیده شهر" در سرای 
قائم برگزار شــد. شاید بتوان گفت این جلسه 
یکی از طولانی ترین جلسات شــورایاری بود.  

همه شــورایاران دردمندانه از مشکلات محله 
خود گفتند . تصویری که از بیرون از این منطقه 
وجــود دارد با آنچه که ســاکنان و نمایندگان 
محلی مردم روایت کردند، بسیار متفاوت بود . 
هر کدام از محلات این منطقه مسائل و مشکلات 

خاص خود را داشــت ، اما همه دبیران از روند 
توسعه و شکل گیری و برج سازی های گسترده 
و کمبود سرانه های خدماتی گله مند بودند . 
رابطه شــورایاری با شورای شهر، شهرداری و 
 مردم ،  عملکرد ستاد شورایاری،  وضعیت قوانین 

موجود و در نهایــت چرائی و چگونگی تبدیل 
شدن منطقه ۲۲ از یک منطقه توریستی به یک 
منطقه پر مشغله از جمله مواردی بود که در 
این نشست چهار ســاعته مورد بحث و گفتگو 

قرار گرفت.   

فرماندار تهران در گفت وگو با ایسنا خبر داد

شناسایی 12 باند تکدی گری در پایتخت
فرماندار تهران با تاکيد بر ادامه طرح جمع آوری 
متكديان تا پاکسازی کامل شهر تهران، افزود: از 
ابتدای اين طرح بيش از 1800 متكدی از سطح 
تكدی گری  باند  و 12  آوری  تهران جمع  شهر 

شناسايی شده اند.
عيسی فرهادی افزود: از ابتدای اجرای طرح جمع 
آوری متكديان شهر تهران بيش از 1800 متكدی 

جمع آوری شده که از اين تعداد 290 نفر زير 15 سال و مابقی بزرگسال بوده اند.
وی ادامه داد: از ميان متكديان جمع آوری شده حدود 70 نفر از اتباع بيگانه 
و سايرين از اتباع کشورمان بودند که در حال حاضر تحويل بهزيستی شدند و 
در سامانسراها نگهداری می شوند. البته افراد زير 15 سال تحويل بهزيستی می 
شوند. همچنين اتباع بيگانه و معتادين نيز تحويل اداره کل امور اتباع و ستاد 

مبارزه با مواد مخدر می شوند.
فرماندار تهران با اشاره به ايجاد تعامل و هماهنگی و همكاری مناسب ميان 
بهزيستی و  انتظامی،  نيروی  بيان کرد: در حال حاضر  دستگاه های ذيربط 
شهرداری تهران همكاری بسيار مناسبی داشته اند و جلسات ستاد به صورت 
منظم و با حضور نمايندگان دستگاه های مسئول شنبه هر هفته برگزار می 

شود.
فرهادی ضمن تاکيد بر برخورد قاطع با باندهای تكدی گری يادآور شد: اين 
باندها شناسايی شده اند که توسط نيروی انتظامی با آنها برخورد قاطعی انجام 
خواهد شد. بی ترديد جزای باندهايی که با برنامه ريزی از افراد جهت تكدی 
گری سوء استفاده می کنند برابر قانون سه ماه تا سه سال حبس خواهد بود که 

تاکنون 12 باند تكدی گری شناسايی شده است.
وی ضمن تقدير از همكاری شهروندان تهرانی در اجرای اين طرح تاکيد کرد: 
شهروندان تهرانی همكاری بسيار مناسبی در موفقيت اين طرح داشته اند. قطعا 
کمک نكردن شهروندان به متكديان سر چهارراه ها می تواند در موفقيت بيش از 

پيش اين طرح نقش بسزايی داشته باشد.
فرماندار تهران خطاب به مردم تهران خواست که از کمک به متكديان پرهيز 
کنند و افزود: قطعا اگر مردم به متكديان سر چهار راه ها کمک نكنند و کمک های 
خود را از مسير منطقی يعنی کميته امداد)ره(، سازمان بهزيستی و موسسات 

خيريه به دست نيازمندان برسانند ديگر تكدی گری معنايی نخواهد داشت.

در هفتمین نشست تخصصی حقوق شهروندی مطرح شد

لزوم همکاری سمن ها با کنگره »حقوق شهروندی«
دبير کنگره بين المللی حقوق شهروندی گفت: تمايل داريم در راستای اهداف 

کنگره بين المللی حقوق شهروندی از ظرفيت سمن ها نيز استفاده کنيم.
هفتمين نشست علمی تخصصی حقوق شهروندی با موضوع نقش سازمان های 
مردم نهاد در اين عرصه، عصر روز گذشته با حضور  پوريا عسگری عضو هيئت 
علمی دانشگاه علامه طباطبايی و مونس کشاورز دبير اولين کنگره بين المللی 
حقوق شهروندی در محل ستاد توان افزايی فعاليت های مردم نهاد برگزار شد.

در بخش ابتدايی اين نشست عسگری، گفت: مهمترين بحثی که بايد در بحث 
حقوق شهروندی مورد توجه قرار بگيرد، بخش فرهنگی ماجرا است و پس از آن 

بايد به بعُد حقوقی آن توجه داشت.
وی افزود: برخی مواقع شايد بتوان با قانونگذاری برخی بايدها و نبايدها را در 
جامعه جاری کرد تا مردم از آن تبعيت کنند، اما در بحث حقوق شهروندی و 
حقوق بشر تنها قانوگذاری کفايت نمی کند و آنچه که اهميت دارد، نهادينه 

شدن فرهنگ مرتبط با اين اصول در جامعه است. 
عسگری بيان داشت: قرار نيست با جاری شدن فرهنگ حقوق شهروندی رسم و 
رسومات و آيين های مختلف تغيير کند، بلكه قرار است نوعی نگرش جديد وارد 
جريان فكری افراد شود. وی در پايان گفت: از همين نگاه می شود برای فرهنگ 
سازی استفاده کرد و در اين راه نقش نهادهای مردمی بسيار مهم است، زيرا 
آنها ابتدا فرهنگ را پرورش می دهند و در نهايت آن را تبديل قانون می کنند.

در ادامه اين نشست مونس کشاورز با اشاره به مقالات دريافتی در دبيرخانه 
کنگره، گفت: تا کنون بيش از 200 مقاله را دريافت کرده ايم و در بخش 
مكتوبات نيز قرار است کتاب های تخصصی دريافتی را طی يک فرايند، مورد 

داوری قرار دهيم.
وی با اشاره به ديدار هيئت رييسه کنگره حقوق شهروندی با رييس مجمع 
تشخيص مصلحت نظام، گفت: آيت الله هاشمی رفسنجانی ضمن استقبال از 
فعاليت های انجام شده از سوی کنگره حقوق شهروندی، تاکيد کردند؛ بسيار 
مهم است که در بحث حقوق شهروندی به دو بخش قوانين موجود در قانون 

اساسی و مبانی اسلامی در اين حوزه توجه شود.
دبير کنگره بين المللی حقوق شهروندی در پايان، تصريح کرد: بايد مجموعه 
سمن ها بيش از پيش با کنگره حقوق شهروندی همكاری کنند تا بتوانيم 
ازظرفيت سمن هايی که حوزه فعاليت شان منطبق با رويكرد اصلی کنگره 
يعنی؛ جنبه های فرهنگی اجتماعی حقوق شهروندان می باشد، استفاده بهينه 

را ببريم.

 جریمه سنگین در انتظار پیمانکاران متخلف خط کشي
قائم مقام معاونت حمل و نقل و ترافيک شهرداري 
تهران در جريان نظارت دوره اي اين معاونت از 
منطقه 11 گفت: کارگاه هاي مترو از جمله کارگاه 
هايي که در محدوده مرکزي تهران واقع شده اند، 
بايد از ظاهر آراسته اي برخوردار باشند و حجم 
بالاي فعاليت هايي که در مترو در جريان است، 
نبايد مانع آراستگي ظاهري اين کارگاه ها شده و 

چهره مناطقي که کارگاه های مذکور در آنها قرار گرفته اند را نازيبا نموده و ظاهر 
اين مناطق را مخدوش کند.

حجت الله بهروز با اعلام اين که همه پايانه هاي حمل و نقل عمومي که در شهر 
ساخته شده اند، الزاماً نياز به مسقف کردن ندارند، افزود: واقعيت اين است که 
دليل 80 درصد کيفيت نامناسب خط کشي هاي معابر، اجرای نادرست آنهاست 
و از اين رو، پيمانكاران خط کشي در صورت ارتكاب تخلف از طريق عدم رعايت 
اصول و ضوابط مربوطه که به امحاء و سياه شدگی خطوط سفيد ترافيكی می 

انجامد، به شدت جريمه مي شوند.    
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شـورایـاری

حقوق شهروندی با ترویج فرهنگ تحقق می یابد
 هفتمین نشست علمی تخصصی حقوق شهروندی با موضوع نقش سازمان های مردم نهاد در تحقق حقوق شهروندی با حضور نمایندگان سازمان های غیر دولتی برگزار شد. پوریاعسگری  دبیر 
کنگره بین المللی حقوق شهروندی در این نشست گفت: مهمترین بحثی که باید در بحث حقوق شهروندی مورد توجه قرار بگیرد، بخش فرهنگی ماجرا است و پس از آن باید به بُعد حقوقی آن توجه 
داشت. وی افزود: برخی مواقع شاید بتوان با قانونگذاری برخی بایدها و نبایدها را در جامعه جاری کرد تا مردم از آن تبعیت کنند، اما در بحث حقوق شهروندی و حقوق بشر تنها قانوگذاری کفایت 
نمی کند و آنچه که اهمیت دارد، نهادینه شدن فرهنگ مرتبط با این اصول در جامعه است. در ادامه این نشست مونس کشاورز با اشاره به مقالات دریافتی در دبیرخانه کنگره، گفت: تا کنون بیش از 

200 مقاله را دریافت کرده ایم و در بخش مکتوبات نیز قرار است کتاب های تخصصی دریافتی را طی یک فرایند مورد داوری قرار دهیم.

تنها در برج سازی رتبه اول را داریم و دیگر هیچ!
اکبــر ميرزايی دبير شــوراياری محله شــريف با 
سيزده سال سابقه فعاليت ر شوراياری، ديگر عضو 
شوراياری منطقه 22 بود که در اين نشست حاضر 
شده بود. وی در ابتدا به معرفی منطقه پرداخت و 
گفت:محله شريف با7000 نفر جمعيت به عنوان 
غربی ترين محله منطقه 22 شــناخته می شود. 
اين محله خيلی هم جديد نيست، اولين ساکنان 
آن سال 1362 در اينجا زندگی کرده اند. ساختار 
آن به گونه ای است که از محلات ديگر جداست، 
يعنی اگر کسی بخواهد به نزديكترين محله که آزاد 

شهراست برود با ماشين يک ربع در راه است. 

درختها شبانه قطع می شوند
ميرزايی در ادامه با بيان اينكه مشكلات منطقه برای تمامی محله ها مشترک است، به طورخلاصه به 
چند نمونه اشاره کردو گفت: کمبود فضای آموزشی و فرهنگی مشكلی است که در کل منطقه به چشم 
می خورد اما برای محله ما وضعيت بدتر است. در محله تنها يک مدرسه دخترانه و پسرانه داريم. لذا از 
نظر فضای آموزشی و فرهنگی در مضيقه هستيم. اين در حالی است که از نظر ساختمان سازی و برج 
سازی اول هستيم. نداشتن آب شرب ديگر مشكل منطقه بود که ميرزايی در خصوص آن گفت: هنوز 
منطقه 22 به سيستم آب شهری وصل نشده است و ما از آب چاه، بدون تصفيه استفاده می کنيم. جالب 
آنكه با وجود اين شرايط سازمان آب کنتور را با انشعاب گران به مردم می فروشد. در ادامه دبير محله 
شريف به کمبود وسايل نقليه عمومی اشاره کرد. وی ابراز داشت: محله ما  فقط يک اتوبوس  از شهرک 
دانشگاه شريف به مترو وردآورد دارد. يعنی اگر کسی بخواهد به آزادی يا فلكه صادقيه برود با مشكل 
روبرو می شود و بايد وسيله شخصی داشته باشد. قطع درختان آخرين مشكلی بود که دبير محله به آن 
پرداخت وگفت: در محله ما زمين باير زياد است لذا شبانه درختهای باقی مانده را قطع می کنند تا برج 

و ساختمان بسازند. 

از طلا بودن پشیمان گشته ایم، مرحمت فرمایید ما را مس کنید
دبير محله شريف در پاسخ به سوال نحوه ارتباط شورای شهر با شوراياران، گفت: شورای شهر فقط ما را 
انتخاب کرد، بعد رهايمان کردند و ديگر تحويلمان نمی گيرد،گويی شوراياران فرزند ناخلف هستند! ما را 
بين مردم گذاشتند ، در نتيجه برای مردم توقع ايجاد شد در حاليكه به عنوان شورايار هيچ کاری نمی 
توانيم انجام دهيم. اگر واقعا می خواهند به جايی برسيم بايد دست بچه ای را که خودشان دنيا آوردند، 
بگيرند. ميرزايی در ادامه با انتقاد از ستاد شوراياری گفت : ستاد مدام از ما گزارش ميخواهد ما هم تمام 

جلسات را بدون استثنا ارسال می کنيم، اما مطمئن هستيم که يک جلسه را هم نخوانده است. 
وی در ادامه از ارتباط شوراياران با ديگر ادارات و سازمانها و در نهايت شهرداری سخن گفت. ميرزايی 
با اشاره به برخورد نامناسب با شوراياران گفت: ادارات مختلف همچون آب، گاز، برق ما را تحويل نمی 
گيرند. تنها بخشــی که ما را به رســميت می شناخت، شهرداری بود که آن هم چند وقتی است با ما 
ارتباطی ندارد. هر چند جلساتمان برگزار می شود اما همه چيز تكراری است وهيچ کاری صورت نمی 

گيرد. بدين ترتيب در کشمكش شهرداری با شورای شهر و ديگر سازمانها می سوزيم. 

طرحی خلاقانه برای محل
ميرزايی سپس با بيان اينكه ما در برابر مردم مسئول هستيم به تلاش های خود و ديگر اعضای شوراياری 
محله برای پيش برد مســائل اشاره کرد. وی گفت: از آنجائيكه کسی دست ما را نگرفت، سعی کرديم 
از خودمان شروع کنيم. سال 94 شناسنامه محله را درست کرديم و در آن تلاش کرديم تا محله را به 
تهران بشناسانيم.با حمايت اسپانسر در 40 صفحه گزارشی تهيه کرديم و هزار نسخه 38 صفحه ای را در 
چهار فصل ارائه داديم که در آن ازفرصتها و تهديدات محله گفتيم. آقای طلايی هم آن را ديد و از محله 
تقدير کرد. بنا داريم سالی يک باراين گزارش راارائه دهيم. همچنين در محله خود يک نشريه درست 
کرديم ، که به دست دبيران محلات ديگرهم رسيده است. يک کميته هم در شوراياری تشكيل داديم تا 
اين روند را بررسی کنند. ميرزايی در آخر با اشاره به اينكه نمی توان به مردم دروغ گفت از فعاليت های 
شوراياران محله در فضای مجازی ياد کرد. در اين سامانه شوراياران اطلاع رسانی می کنند و مردم نيز به 
بيان انتقادات و پيشنهاد می پردازند. همچنين يک کانال تلگرامی تهيه کرديم که تا امروز 300 عضو دارد. 

عامل عقب ماندگی؛ نگاه در آمد زایی به منطقه 22
علــی اکبر زاده دبير محله شــهيد باقری از ديگر 
سخنرانان اين نشست بود. وی در ابتدای سخنانش 
به معرفی  محله  خود پرداخت و گفت: شــهرک 
شــهيد باقری که به لحاظ جغرافيايی شــهرک 
محصوری است، از هفده هزار  سكنه تشكيل شده 
است. اکبر زاده سپس با اشاره به مفهوم دموکراسی 
به بيان ارتباط شوراياری با شورای شهر پرداخت. 
وی اذعان داشــت: صد ســال اســت که تمرين 
دموکراسی ميكنيم ولی هنوز در بديهی ترين اصول 
مانده ايم. وی در ادامه با انتقاد از شورای شهر گفت: 

وقتی می خواهيد به نهادی هويت ببخشيد تا زمانيكه آن را صاحب اختيار نكنيد، عملا آلت دست است. 
در حال حاضر شوراياران هيچ اختياری ندارند واز آنها صرفا برای رسيدن به خواسته های مقطعی و زود 
گذر استفاده می شود. ما به عنوان شورايار در جريان امور محله خود قرار نمی گيريم به طور مثال شهردار 
ناحيه عوض می شود، پروژ ه ای کلنگ ميخورد ، همزمان با مردم محلی مطلع می شويم.همچنين اگر به 
عنوان شورايار بخواهيم به شورای شهر دسترسی داشته باشيم بايد ساعتها  پشت در اتاق اعضای شورای 

شهر بايستيم تا ملاقات بگيريم. وی نتيجه اين امر را سرخوردگی برای شوراياری دانست.

شورای شهر سیاسی و جناحی است
اکبر زاده درادامه ضمن مثبت دانستن انتخابات از پائين به بالا در کشورهای پيشرفته، شيوه انتخابات 
شورای شهر تهران را نقد کرد و بيان داشت: در حال حاضر بسياری از جاهای دنيا افراد ابتدا در محله ، 
منطقه و بعد به عنوان نماينده شهر انتخاب می شوند. به طور مثال خانم " ترزا می" نخست وزير جديد 
انگليس در ابتدا نماينده يک محله و جمعيت کوچكی بود تا بدين جا رسيد. اما متاسفانه در تهران وضع 
به گونه ای ديگر است. در حال حاضر يک نفر از منطقه 22 در شورای شهرعضو نيست و اعضای شورای 
شهر بيشتر ساکن يكی دو منطقه از شهر تهران اند. وی سپس به سياسی بودن شورای شهر تهران اشاره 
و برلزوم رفع آن تاکيد کرد: از آنجائيكه شورای شهر سياسی و جناحی است، وارد مباحث فنی شهر نمی 
شود. نتيجه آن می شود که بيش از50 درصد اعضای شورای شهر از موضوعات محله ها آگاهی ندارند 
و چيزی در اداره شهر تهران نمی دانند. لذا می توانيم انتخابات شورای شهر تهران را به شكل ديگری 

مهندسی کنيم. 

محله ای نوپا با مشکلاتی گسترده
دبير شوراياری  محله شهيد باقری با اشاره به نوپا بودن منطقه 22  به بيان مشكلات محله پرداخت و 
گفت: از آنجائيكه محله نوپا است مشكلاتی از قبيل فاصله با مرکز شهر ، تفاوت فرهنگی، عدم انسجام 
زندگی جمعی داريم.وی در خصوص مشــكل رفت و آمد گفت: به دليل اينكه با مرکز شهر حدود 35 
کيلومتر فاصله داريم ، رساندن جمعيت 200000 نفره به مرکز يكی از دغدغه های ما است. چرا که 
ناوگان حمل و نقل فعلی جوابگوی اين حجم از جمعيت نيست. وی گفت:  به دليل اينكه منطقه در حال 
شكل گيری است اقوام مختلفی از جمله شمالی ، کرد، لر ، بلوچ اينجا هستند لذا تفاوت فرهنگی گسترده 

ای شكل گرفته است.  

منطقه گسستگی خدماتی دارد
در آخر اکبر زاده در پاســخ به سوال "چرا منطقه ای که قرار بود توريستی و مدرن باشد، تغيير جهت 
داد به گونه ای که امروز با مشكلات اين چنينی روبرو است"، گفت: يكی از عوامل اين است که منطقه 
گسستگی خدماتی دارد و در مديريت يكپارچه شهری ضعيف هستيم . در حاليكه شهر بايد مديريت 
واحدی داشــته باشد اما در مديريت يكپارچه شهری مشــكل داريم. به طور مثال در حال حاضر اگر 
مشكلی داشته باشيد،هيچ اداره و سازمانی پاسخگو و مسئول نيست. عامل دوم اين است که در منطقه 
نگاه مقطعی وجود دارد. در حاليكه بهترين طراحان می توانستند بهترين ساختار را اجرا کنند، اما به 
دليل ديد کوتاه مدت نمی توانيم به جايی برسيم. عامل سوم داشتن نگاه در آمد زايی به منطقه است. 
با زمين فروشی های گسترده ای که شكل گرفت، منطقه 22 منبع تامين بسياری از منابع مالی شهر 
تهران شــد. در آخر اينكه خود ســازمانهای خدمات رسان هم مشكل دارند. به عبارتی می توان گفت 
سازمانها ديگر درک خدمت رسانی ندارند. به طور مثال آموزش پروش در حاليكه می بيند مشكل ايجاد 

شده اما کاری نمی کند.

داشتن نگاه در آمد زایی 
به منطقه است. با زمين 

فروشی های گسترده ای 
كه شکل گرفت، منطقه 

22 منبع تامين بسياری از 
 منابع مالی شهر

 تهران شد

سال 94 شناسنامه محله 
را درست كردیم و در 

آن تلاش كردیم تا محله 
را به تهران بشناسانيم.
با حمایت اسپانسر در 

40 صفحه گزارشی تهيه 
كردیم و هزار نسخه 38 

صفحه ای را در چهار 
فصل ارائه دادیم كه در 
آن ازفرصتها و تهدیدات 
محله گفتيم. آقای طلایی 
هم آن را دید و از محله 
تقدیر كرد. بنا داریم 

سالی یك باراین گزارش 
راارائه دهيم. همچنين 

در محله خود یك نشریه 
درست كردیم ، كه به 
دست دبيران محلات 
دیگرهم رسيده است



منطقه 22 ؛ دودکش تهران

6
قالیباف در نشست شورایاری ها و مدیران محلات منطقه 11:

دفاتر تسهیل گری ابزار شورایاری ها برای حل مساله 
بافت فرسوده است

شهردار تهران با بيان اينكه کيفيت زندگی در شهر تهران ديگر با توسعه 
زيرســاخت ها افزايش پيدا نمی کند، ابراز داشت: موضوعی که امروز در 
شــهر تهران از آن آسيب می بينيم نبود نظم در امور است. برقراری اين 
انضبــاط هم از بالا به پائين اتفاق نمی افتــد بلكه در اين زمينه نيازمند 

مشارکت مديران محلات، خانه های مختلف و شوراياری ها هستيم.
محمدباقر قاليباف، صبح امروز طی سخنانی در نشست با دبيران شوراياری 
و مديران محلات 17 گانه منطقه 11 که در محل پايگاه مرکزی مديريت 
بحران شــهرداری منطقه 11 برگزار شــد، با تاکيد بر اينكه رده صف و 
محلات، اولويت مجموعه شهرداری تهران است، گفت: بعضی از موضوعات 
و مشكلات مطرح شــده از سوی دبيران شوراياری همچون بهينه کردن 
سرای محلات، بيمه مديران محلات و ... قابل حل است که اين موضوعات 

مورد پيگيری قرار خواهد گرفت.
وی بــا تاکيد بر ضرورت همكاری لازم در بخش های درونی شــهرداری 
تهران، تصريح کرد: ما هميشه از مديريت واحد شهری سخن می گوييم 

که بايد آن را در درون خودمان نيز اعمال کنيم.
قاليباف ابراز داشت: يكی از رسالت های مهم در حوزه اجتماعی و فرهنگی 
آن اســت که اين هماهنگی را در رده ها داشته باشيم. از اين رو مديران 
محلات بايــد در جغرافيای خود به صــورت هماهنگ عمل کرده و يک 
سياست واحد را دنبال کنند. بايد توجه داشت که امروز هيچ کار بخشی 
وجود ندارد و همه کارها فرابخشــی است؛ به همين جهت برای کوچک 

ترين اقدام ها نيز نياز داريم که همه با هم يک کار را انجام دهيم.
شهردار تهران در ادامه با اشاره به اهميت و جايگاه شوراهای شهر و روستا 
و شوراياری ها تصريح کرد: قطعا رشدی که شهرها و شهرداری های کشور 
در 15 ساله اخير داشته اند، با 30 سال قبل از آن قابل قياس نيست چرا 
که از زمان شكل گيری شوراهای شهر و مشارکت مردم تا کنون، شوراها 

عمق بيشتری گرفته و شوراياری ها نيز قوام  و دوام پيدا کردند.
وی افزود: با اين وجود گاهی برخی افراد به شوراياری ها و اساس شوراها 
نــگاه منفی دارند همانطور که اين روزهــا اين نگاه های منفی در برخی 

مصاحبه ها و سخنرانی ها قابل مشاهده است.
قاليباف در ادامه عنوان داشت: هم اکنون دولت به دليل مسايل بودجه ای، 
با مشــكلاتی در زمينه پيشرفت پروژه های عمرانی روبرو است . فعاليت 
هايی هم که در شهرها صورت می گيرد، متعلق به شهرداری ها است چرا 

که شهرداری ها به مردم تكيه کرده اند.
شهردار تهران با اشاره به تغيير نگاه و توقعات شهروندان تهرانی طی يک 
دهه گذشته، عنوان داشت: در ابتدای تاسيس سامانه 137 در شهر تهران، 
46 درصد تماس های شــهروندان به موضوع خدمات شهری با تاکيد بر 
زباله اختصاص داشــت و موضوع دوم شــهروندان نيز چاله های خيابان 
بود؛ به نحوی که در آن زمان به ندرت کسی از موضوع فرهنگی صحبت 
می کرد؛ اما اگر امروز پيام های 137 را رصد کنيم، شــاهد هستيم ذائقه 
مردم تغيير پيدا کرده اســت چرا که رصد روزی چهار هزار تماس تلفنی 

شهروندان به راحتی حاکی از نبض نگاه مردم در شهر است.
وی بر ضرورت نقش آفرينی شوراياری ها در حوزه نوسازی بافت فرسوده، 
ابراز داشــت: دفاتر تسهيل گری ابزار شوراياری ها برای حل مسئله بافت 
فرسوده اســت؛ با ابلاغيه اخير نيز آيتم های عوارض متفرقه در نوسازی 
بافت فرسوده حذف و فيش عوارض برای نوسازی بافت فرسوده صفر شده 
اســت. اين حرف بدين معنی است که يک فرد مستضعف با حداقل پولی 
که پيش از اين به شــهرداری پرداخت می کرده اســت، می تواند سفت 

کاری ساختمان منزل خود در بافت فرسوده را انجام دهد.
قاليباف عنوان داشــت: ما حتی هزينه انشعاب آب، برق و گاز در محدوده 
بافت فرسوده را هم حل کرده ايم؛ با اين شرايط توقع می رود که در زمينه 
نوســازی بافت فرسوده درب تک تک خانه های مردم را بزنيم تا  مردم از 

اين فرصت استفاده کنند.
وی با بيان اينكه کيفيت زندگی در شهر تهران ديگر با توسعه زيرساخت 
ها افزايش پيدا نمی کند، ابراز داشــت: موضوعی که امروز در شهر تهران 
از آن آسيب می بينيم نبود نظم در امور است. برقراری اين انضباط هم از 
بالا به پائين اتفاق نمی افتد بلكه در اين زمينه نيازمند مشارکت مديران 

محلات، خانه های مختلف و شوراياری ها هستيم
شــهردار تهران تصريح کرد: برخی می گويند کار عمرانی در شهر تهران 
رها شده اســت اما بايد توجه داشت کاری که شهرداری تهران در حوزه 
عمرانی انجام می دهد، حتی در 10 سال گذشته هم انجام نمی شد؛ اينكه 
در دو سال 100 کيلومتر مترو ساخته می شود، امر کوچكی نيست بنابر 

اين شتاب عمرانی در شهرداری تهران بيش از هر مقطع ديگری است.

ساخت زیرگذر پیاده رو در چهارراه گلوبندک
شــهردار منطقه 12 از احــداث زيرگذر برای تردد عابــران در چهارراه 

گلوبندک، مسير غرب به شرق در ميدان 15خرداد خبر داد.
عابد ملكی با اشــاره به احداث زيرگذر پيــاده رو در چهارراه گلوبندک 
گفت: اين محدوده يكی از چهارراه های قديمی تهران بوده که در تقاطع 

خيابان 15خرداد و خيابان خيام واقع شده است.
وی با بيان اينكه اين پروژه تا قبل از اتمام تابســتان به مرحله اجرا در 
خواهد آمد، اظهار کرد: اين طرح به منظور کاهش تردد عابرين پياده از 
ســطح خيابان است تا شهروندان در عبور و مرور خود راحتی و آسايش 

بيشتری داشته باشند.
شــهردار منطقه 12 با بيان اينكه مسير غرب به شرق خيابان 15خرداد 
با اســتفاده از اين زيرگذر طی خواهد شــد، تصريح کرد: شهروندان با 
اســتفاده از اين مســير می توانند در پياده راه بازارتهران تردد داشــته 

باشند.
وی در پاســخ به اين ســوال که آيا با احداث زيرگذر چهارراه گلوبندک 
دسترسی شــهروندان به ايستگاه مترو 15خرداد با پله برقی و آسانسور 
ممكن خواهد شــد، اضافه کرد: در حال حاضر اين امكان موجود نيست 
چراکه ايستگاه مترو 15خرداد جزو شلوغ ترين ايستگاه های مترو تهران 

به شمار می آيد و امكان انجام عمليات عمرانی در آن ميسر نيست.

اصغر قدیمی  دبير شــوراياری محله قائم و دبير 
هيات رئيســه شــوراياران منطقه 22، نخستين 
ســخنران اين جمع دوازده نفره بود. وی در ابتدا 
ضمن اشاره به شناخت ضعيف مردم تهران نسبت 
به شوراياری ها از اهميت نقش رسانه در معرفی 
شــوراياری ها سخن گفت. قديمی اذعان داشت: 
فاجعه بزرگ اين اســت که تنها  6 درصد مردم 
تهران شوراياری را می شناســند. لذا اميدواريم 
هفته نامه “پديده شــهر” به شــناخت و معرفی 

شوراياری ها کمک کند.
دبير هيات رئيسه شوراياری منطقه 22 در ادامه به 
رابطه خوب شوراياران منطقه با مردم اشاره کرد و 
گفت: با اينكه منطقه 22 در حاشيه تهران بزرگ 
قرار گرفته اســت اما بی حاشيه ترين مسئولين، 
شــوراياران و مــردم را دارد. ما در اينجا  بهترين 
مردم را داريم و تعامل خوبی ميان شــوراياران با 
مردم وجود دارد. از آنجائيكه مشارکت مردمی در 
زمينه های مختلف بالاست لذا شوراياران نيز بايد 
به سمتی حرکت کنندتا اعتماد مردم افزايش يابد.

ســپس قديمی با بيان اينكه منطقه 22 فرصت 
استثنايی برای شــهر تهران بوده، اما اين فرصت 
در حال  از دســت رفتن است، به بيان مشكلات 
منطقه پرداخــت. وی در ابتدا به صورت موردی 
به مشــكلات محله ها اشــاره کرد و گفت:محله 
شــهيد باقری با مشكل نبود سند، شهرک نمونه 
سپاه با مشكل افت فشار آب،شهرک پيكان شهر با 
مشكل فاضلاب و فرسودگی، شهرک صدر با نبود 

روشنايی معابر روبرو است. 

اینجا هوا آلوده است!
قديمی ضمن اينكه آلودگی هوا را مشكلی جديد 
برای منطقه دانســت ،از علل شــكل گيری آن 
ســخن گفت. وی ابراز داشت: روزی منطقه برای 
رفاه و آرامش و تنفس شكل گرفته بود اما امروز 
به دودکش تهران تبديل شده است. هر چند در 6 
ماهه اول امسال کمترين فوتی ها را در تهران به 
علت هوای پاک داشته ايم اما شرايطمان دارد به 
وضعيت منطقه 13 و 18 نزديک می شود. علت 
اين امر ساخت برجهای سر به فلک کشيده است 
که جلوی وزش باد از غرب به شرق را گرفته است. 

وضع سیستان و بلوچستان بهتر است!
نداشتن آب شــرب معظل ديگر منطقه 22 بود. 
قديمی با ابراز تاســف از اينكه در تهران زندگی 

می کنيم، ولی آب تهــران را نمی خوريم تاکيد 
کرد: نيتراتی که گريبانگير شهروندان شده، بسيار 
بالاســت و  آنها را با مشــكل کليه روبرو ساخته 
است. اين در حالی است که مسئولين سازمان آب 
و وزارت نيرو هيچ همكاری با ما نكرده و رسيدگی 
نمی کنند. وی همچنين به مشكل کمبود مدرسه 
اشاره کرد و گفت: در محله قائم، آبشار ، کوهک 
، هوا نيروز مدرســه ای وجود ندارد. در شــريف 
هم يک ســوله خرابه را تبديل به مدرســه کرده 
اند. بدين ترتيب امكانات روســتاهای سيستان و 
بلوچستان بهتر از ماست. تبديل سالن های بحران 
به سالن ورزشــی و ضعف امكانات، بی کيفيتی 
ميوه های بازار روز، کم شدن درختهای چيتگر و 
در نتيجه آن بروز معضل در آينده از موارد ديگری 

بود که قديمی به آن اشاره کرد.

خشک شدن دریاچه خلیج فارس ، آرزوی 
مردم

وی در ادامه با اشــاره به اينكــه در پروژه هايی 
که برای منطقه تعريف شــد به معضلات آن فكر 
نكرديم، مســئله درياچه خليج فــارس را مورد 
توجه قرار داد. قديمی بيان داشــت: درياچه که 
آرزوی ديرينه قاليباف بود، امروز به معضل بزرگ 
ترافيكی، آسيب ها و ناهنجارهای اجتماعی تبديل 
شــده اســت. امروز نه تنها وجود درياچه آروزی 
مردم نيست، بلكه اميدوارند که خشک شود. در 
کل مــی توان گفت در کنار خيلی از پروژه هايی 
که برای منطقه تعريف شد هيچ کار اجتماعی و 
فرهنگی صورت نگرفت. در نتيجه با اينكه همه جا 

از منطقــه 22 تعريف می کنند اما بايد گفت که 
اينجا ژيانی است با روکش بنز!

دبير هيات رئيسه شوراياران منطقه 22 در ادامه 
با بيان اينكه مشــكلات حق مردم منطقه نيست 
به ارائه راه حلهای پيشنهادی خود پرداخت. وی 
چنين گفت: انصاف نيست مردمی که در هشت  
سال جنگ تحميلی مشــارکت داشتند و امروز 
با مشــقت برای خود سرپناهی تهيه کرده اند، با 
مشكلات اين چنينی روبرو باشند. اگر هزينه ها و 
پروژه هايی که صورت می گيرد از درون محله ها 
باشــد و با شورايارن همفكری شود،  قطعا بيشتر 
مشكلات حل خواهد شد. قديمی ادامه داد: برای 
حرکت و تفكر هيچ گاه دير نيست لذا اميدواريم 
داد ما به جايی برســد. در اين روند از نمايندگان 

مجلس خواستاريم که اين امر را پيگيری کنند. 

چهل دقیقه معطلی بــرای دیدار با اعضای 
شورای شهر!

قديمی در پاسخ به سوالی که از وی در خصوص  
هدف از تشكيل شوراياری و چگونگی ارتباط آن 
با شورای شهرپرسيده شد ،چنين گفت: هدف از 
تشكيل شوراياری شكل گيری تشكل و سازمان 
اجتماعــی بود که با همكاری با ســاير نهادهای 
مرتبط شــبكه گسترده ای از همدلی و اعتماد را 
ميان مردم ايجاد کند.اما متاسفانه تشكلی که برای 
افزايش سرمايه اجتماعی شكل گرفته و فرصتی 
برای ساير نهادها بود، امروز به تهديد تبديل شده 
اســت. قديمی در ادامه از ســاعتها معطلی برای 
ديدار با يكی از اعضای شــورای شهر گله کرد و 

بيان داشت:وقتی به عنوان دبير دبيران شوراياری 
منطقه قصد ملاقات با رئيس يا اعضای شــورای 
شهر را دارم بايد حداقل چهل دقيقه معطل بمانم! 
اين در حالی اســت که شــورای شهر وقتی می 
خواهد کار فرهنگی انجام بدهد يا موقع انتخابات، 
شوراياری ها را ابزار قرار می دهد و با آنها ارتباط 
برقرار می کند. وی انتظار خود از اعضای شورای 
شهر را توجه به شوراياری ها دانست و تاکيد کرد:  
اينكه شوراياری و ســتاد شوراياری صرفا حضور 
فيزيكی داشته باشــند، کافی نيست.  از شورای 

شهر انتظار داريم حداقل حال ما را بپرسند. 

کمبود سرانه ها ناشی ازکوتاهی شهرداری 
است

قديمی بحث خود را با اشــاره به جدی نگرفتن 
شوراياری ها از سوی ادارات و سازمانهای مختلف 
ادامه داد و گفت: مشكلاتمان را با ادارات مختلف 
در ميان می گذاريم اما هيچ گوش شنوايی نيست. 
به عبارتی همه با رويكرد دستوری و اقتدار مابانه 
با شوراياری ها کار می کنند.اين درحالی است که 
بايد با شــوراياری ها؛کسانی که رايگان و با علاقه 
پيگير مشــكلات محله هستند،همدلی و تعامل 
داشت. ســپس وی با نگاه انتقادی به شهرداری 
ادامه داد: در حاليكه در منطقه ســاختمانها بايد 
ســه طبقه ساخته می شد اما شهرداری کوتاهی 
کرد و با نگاه مادی به حمايت ازساخت برج های 
ســر به فلک پرداخت. بدين ترتيب به منطقه ای 
با امكانات ضعيف و جمعيت رو به رشــد تبديل 
شديم، در صورتيكه وقتی شهرداری پايان کار را 
می دهد بايد امكانات را هــم بدهد. از آنجائيكه 
عمل نكردن به تعهدات نسبت به مسائل رفاهی، 
آموزشــی، فرهنگی از سوی شرکتهای انبوه ساز 
و تعاونی ها در آينده مشــكلاتی را برای ساکنين 
بوجود می آورد، چالشــهای بزرگی در راه خواهد 
بود.  قديمی در آخر با تاکيد بر اينكه هيچ قدرتی 
نمی تواند شوراياری را منحل کند، اظهار داشت: 
شــوراياران با حفظ اســتقلال خود در انتخابات 
مجلس و رياست جمهوری ثابت کرده اند که می 
توانند در مســائل اجتماعی- فرهنگی تاثير گذار 
باشند. از آنجائيكه پازل شوراياری ها شكل گرفته 
و تكميل شــده لذا هيچ قدرتی نمی تواند آن را 
منحل کند يا برايش ديكته بنويسد. بدين ترتيب 
شــوراياری ها ابزار و نردبان هيــچ گروه و جناح 

سياسی نخواهند شد.
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شـورایـاری

دسترسی به فرصت های اجتماعی برای کودکان به وسیله آموزش مهیا می شود
مدیرعامل موسسه خیریه ارتقاء کیفیت زندگی ایرانیان گفت:در حوزه ارتقاء سلامت اجتماعی ،اولین اقدامی که کودک میتواند در بستر آن به فرصت اجتماعی دست پیداکند آموزش سواد آموزی 
است و به همین منظور از همان ابتداء کلاس های آموزشی را سر لوحه کارهای خود قرار دادیم.  به گزارش پایگاه خبری سازمان های غیر دولتی ایران ،منیره آرزومندی گفت : در حوزه ارتقاء 
سلامت اجتماعی، اولین اقدامی که کودک می تواند در بستر آن به فرصت اجتماعی دست پیداکند آموزش و سواد آموزی است و به همین منظور از همان ابتداء کلاس های آموزشی را سر لوحه 
کارهای خود قرار دادیم. وی در رابطه با طرح ساماندهی کودکان کار گفت: طرح های ضربتی برای پیشگیری از آسیب های اجتماعی هیچ وقت به نتیجه نخواهد رسید، ساماندهی و توانمندسازی 
کودکان باید دارای هدف درست و برنامه ریزی در یک چارچوب و ساختار صحیح باشد و در یک فرآیند پیوسته و مستمر انجام شود تا به نتیجه برسد. 

شهرداری هر چیزی را که ساخته است 
به دنبال کسب در آمد بوده است

داريوش برزو دبير شــوراياری دهكده المپيک 
ديگر عضو شــوراياری منطقه 22 بود که سابقه 
14 ســاله فعاليت در اين نهاد را درکارنامه خود 
دارد. وی در ابتدا به معرفی محله خود پرداخت و 
گفت: دهكده المپيک قديمی ترين محله منطقه 
22 است. اين محله در سال 1349 ساخته شده 

است و سال 1358 مردم در آن ساکن شدند.
بــرزو در ادامه به نقد نقش شــورای شــهر و 
ارتباط ضعيف آن با شــوراياری ها  پرداخت و 
ابراز داشت:افراد زيادی از جمله آقای پيرهادی 
، حافظی اينجا آمده اند، همه هم از مشكلات پرسيده اند اما فقط عكسها به يادگار مانده و هيچ 
اقدامی صورت نگرفته اســت.اميدوار بوديم از 15 مشكل حداقل دو مورد حل شود تا انگيزه پيدا 
کنيم، اما صرفا حرف زده می شود و هيچ اتفاقی نمی افتد.بدين ترتيب شورای شهر ما را وارد هيچ 

بازی ای نمی کند. 
دبير شوراياری دهكده المپيک در خصوص نقش شهرداری و ارتباط آن با شوراياری  به دو محور 
عدم مشورت با شوراياری در خصوص بودجه بندی و عدم نظارت بر پيمانكاران اشاره کرد . وی در 
اين خصوص بيان داشت: هر سال شهرداری مطرح می کند که  بودجه را می خواهيم ببنديم و 
شما به عنوان شورايار مشارکت کنيد. بودجه بسته می شود در حاليكه ما اصلا در جريان قرار نمی 
گيريم. از طرف ديگر پيمانكار پروژه ای را از شهرداری تحويل می گيرد وهر کاری را که می خواهد 
انجام می دهد، گويی هيچ نظارتی بر کارش نيست. امروز خيابانی را سنگ فرش می کنند ، فردا 
همان خيابان با مشكل روبرو می شود. بدين ترتيب شوراياری به معنای واقعی کلمه شكل نگرفته 

است و به رسميت شناخته نشده است. 
وی در ادامه با گله مندی از کمبود بودجه و مشكلات مالی شوراياران بر لزوم توجه به زيرساختها 
تاکيد کرد و گفت: وســايل موتور خانه مرکزی را فروختيم و آن را به سالن چند منظوره ورزشی 
تبديل کرديم. تلفنخانه مرکزی را که خودمان برايش هزينه کرديم به عنوان سرای محله با چهار 
اتاق تحويل گرفتيم. در حاليكه برای کار فرهنگی به امكانات، بودجه و تجهيز زير ساختها نياز داريم 

و با دست خالی نميشود کار فرهنگی کرد. 
مشكلات منطقه آخرين موضوعی بود که برزو به آن توجه داشت. وی در ابتدا ضمن ابراز نگرانی 
از  خشک کردن باغها، گفت: به سرعت ساختمانها و برج ها ساخته می شود و در برابرش درختها 
را قطع و باغها را خشک می کنند. مسئولين اگر واقعا به سلامت مردم و آلودگی هوا اهميت می 
دهند،بايد جلوی اين امر را بگيرند.درياچه خليج فارس، ترافيک و شلوغی ها موضوع ديگری بود 
که دبير دهكده المپيک به آن اشاره کرد و بيان داشت: شهردای هر چيزی را که ساخته است به 
دنبال کســب در آمد بوده اســت. درياچه را ساختند اما امروز از دود قليون و ترافيک شديد نمی 

توانيم حتی از آنجا رد شويم.

از قطب گردشگری
 تاقطب مشکلات

سيد رسول موسوی دبير شوراياری محله کوهک 
از ديگر شرکت کننده های اين نشست بود. وی 
در ابتدای سخنان خود ضمن ابراز تاسف از اينكه 
منطقه با بحران روبرو شــده است و فرصتها در 
حال تبديل به تهديد هستند، گفت:منطقه 22 
پتانســيل و امكانات لازم را داشــت تا به قطب 
گردشــگری تبديل شود اما همه اينها را از بين 
بردند و آنچــه برای ما گذاشــتند يک منطقه 
پرجمعيت با کلی مشكل است. وی در ادامه به 
بيان مشــكلات محله و ريشه يابی آن پرداخت.

موسوی اظهار داشت: هرچند منطقه 22 مثل مناطق جنگ زده ، منطقه محرومی است اما وضعيت 
محله کوهک بدتر از همه است. نبود مدرسه ، فضای فرهنگی -  ورزشی – تفريحی، کمبود مسجد 
ازجمله مشــكلات محله ماست. اما اگر بخواهيم اين امر را ريشه يابی کنيم بايد بگوئيم که ريشه 
مشكلات محله ما به ساخت برجهای سر به فلک کشيده بر می گردد. در ابتدا قرار بود ساختمانها 
حداکثر سه طبقه باشد اما نزديک به چهل هزار واحد برج سر به فلک کشيده ساخته شد. در نتيجه 
افزايش جمعيت و موج مهاجرت روند طبيعی محله شد. وی در ادامه ضمن اشاره به پيگيری های 
شوراياران گفت: به عنوان دبير شوراياری هرچقدر مسائل را دنبال کردم اما هيچ توجهی به ما نشد. 

زمین فروشی ما را به اینجا رساند
دبير شوراياری محله کوهک در پاسخ به اين سوال که " منطقه با اين فلسفه  شكل گرفت که خلا 
سرانه های خدماتی تهران را تامين کند، قطب گردشگری باشد و مسائلی از اين قبيل اما چه اتفاقی 
افتاد که هدف مد نظر تامين نشــد و اين فرايند معكوس شد؟" چنين گفت : در ابتدا وقتی بافت 
منطقه شكل گرفت،شهرداری نداشــتيم و زير نظر شهرداری منطقه 5 بوديم. اماوقتی شهرداری 
شكل گرفت در خصوص زمينهای بالای هزار متر دستورالعمل سی به هفتاد عملياتی شد.به اين 
صورت که هفتاد درصد مازاد هزار متر را شــهرداری رايگان بــر می دارد تا در ازای آن خدمات را 
درمحل تامين کند. بالای 50000 متر مربع زمين را ســی به هفتاد کردند اما متاسفانه زمينهابه 

برج سازان فروخته شد. 

بالاترین درآمد ؛کمترین بهره مندی
موسوی در ادامه با اشاره به رتبه بالای منطقه از نظر در آمدی گفت: تا سال گذشته منطقه 22 از نظر 
درآمدی رتبه اول را داشت اما از آنجائيكه در آمدها را در جاهای ديگر هزينه کردند، در حال حاضر وضع 
ما به گونه ای ديگر است. سپس وی با انتقاد از اينكه بحث درآمد زايی به کليه ادارات سرايت کرده، 
تصريح کرد: نبود مديريت يكپارچه باعث شده ادراه ای مثل آب و برق نگاه درآمد زايی به ما داشته باشد. 

به طور مثال وقتی می خواهيم از اين اداره کنتور بگيريم  از ما حق توسعه می خواهند. 

دریاچه كه آرزوی دیرینه 
قاليباف بود، امروز به 

معضل بزرگ ترافيکی، 
آسيب ها و ناهنجارهای 

اجتماعی تبدیل شده است. 
امروز نه تنها وجود دریاچه 
آروزی مردم نيست، بلکه 
اميدوارند كه خشك شود. 
در كل می توان گفت در 
كنار خيلی از پروژه هایی 
كه برای منطقه تعریف 
شد هيچ كار اجتماعی و 
فرهنگی صورت نگرفت

افراد زیادی از جمله 
آقای پيرهادی ، حافظی 
اینجا آمده اند، همه هم 
از مشکلات پرسيده اند 
اما فقط عکسها به یادگار 

مانده و هيچ اقدامی صورت 
نگرفته است.اميدوار 
بودیم از 15 مشکل 

حداقل دو مورد حل شود 
تا انگيزه پيدا كنيم، اما 

صرفا حرف زده می شود 
و هيچ اتفاقی نمی افتد.

بدین ترتيب شورای شهر 
ما را وارد هيچ بازی ای 

نمی كند.
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مسجدجامعی مطرح کرد:

آلودگی آب تهران نگران کننده نیست
عضو شــورای اسلامی شــهر تهران با اشاره به 
آلودگی آب و وجود نيترات در آب تهران گفت: 
براساس گزارش ها و آمارهای ارائه شده، آلودگی 
آب درحد نگران کننده نيست و بسيار کمتر از 

چيزی است که مطرح شده است.
احمد مسجدجامعی در حاشيه تهران گردی اين 
هفته خود که با موضوع آب برگزار شد، گفت: 

تهران برای تامين آب شهروندان خود آب 7 رود بزرگ و 480 چاه عميق را 
استفاده می کند و به نوعی تمام دارايی های البرز را زه کشی می کند.

وی افزود: جدا از اينكه کلانشهر تهران با مشكل آب روبرو است، مشكل آينده 
اين است که کرج توسعه پيدا کرده، تبديل به استان شده و خودش کمبود 
آب دارد. طالقان و ديگر شهرهای اطراف تهران نيز همين طور، لذا نمی توان از 

منابع اين 7 سد، صرفا برای تامين آب شرب تهران استفاده کرد.
عضو شورای شهر تهران اضافه کرد: موضوع آب يک امر حياتی و بسيار مهم 
برای تهران و شهروندان است و به همين دليل موضوع تهران گردی اين هفته 

را به اين امر اختصاص داديم.
وی با اشاره به درياچه شهدای خليج فارس، گفت: هفته گذشته بحث هايی 
درباره اين درياچه در شورای اسلامی شهر تهران مطرح شد، از جمله اينكه 
اين درياچه نشتی آب دارد، بوی زننده دارد، حشرات و قورباغه در حاشيه آن 
زياد است و همچنين گزارش هايی نيز بحث فسفر بسيار زياد در آب يا تبخير 

بيش از حد آن را مطرح می کردند.
مسجدجامعی افزود: اين موضوع و پيگيری چند مسئله ديگر زمينه آب گردی 
را فراهم آورد و اولين نقطه ای که مقصد ما قرار گرفت درياچه شهدای خليج 
فارس بود. اين عضو شورای اسلامی شهر تهران با اشاره به برداشت های خود 
درباره اين درياچه گفت: بر اســاس توضيحات کارشناسان و بازديدهايی که 
داشــتيم، برخی انتقادات موردی و موضعی بوده، يعنی استمرار نداشته، اما 
در مورد وجود فسفر يا آلودگی در آب درياچه، اين گزارشات صحيح بود که 
قرار است با پيش بينی 30 ميليارد تومان تصفيه خانه برای درياچه طراحی و 

اجرايی شود.
وی گفت: بر اساس توضيحاتی که ارائه شد، قرار است اين تصفيه خانه تا چهار 

ماه آينده به بهره برداری برسد.
مسجدجامعی درباره اهميت اين تصفيه خانه نيز گفت: درياچه خليج فارس در 
سال يک بار آبگيری می شود و آب ورودی از اين تصفيه خانه عبور کرده و وارد 
درياچه خواهد شد. همچنين در مرحله دوم در فصل هايی که درياچه آبگيری 

ندارد، نسبت به بازچرخانی آب درياچه اقدام می کند.
وی با اشــاره به برخی نيازهای درياچه نيز گفت: در بازديدی که داشــتيم 
مســائل ديگری هم به نظر می رسيد، مانند فضاهای خدماتی و گردشگری 
که جوابگوی جمعيت مراجعه کننده نيست، ضمن اينكه هنوز حريمی برای 

درياچه مصوب نشده است.
اين عضو شورای اسلامی شهر تهران با اشاره به مقصد دوم تهران گردان گفت: 
تصفيه خانه کن )شــماره 2( مقصد دوم ما بود. اين تصفيه خانه در سال 42 
ايجاد شــده و آب رودخانه کرج از ايســتگاه بيلقان از کرج جدا شده و وارد 

تصفيه خانه شماره 2 می شود.
وی افزود: آب رود کرج برای 5.5 ميليون جمعيت تهران مورد استفاده قرار 

می گيرد و خروجی آن 9 هزار مترمكعب بر ثانيه است.
مسجدجامعی با اشاره به مشكلات آب رود کرج گفت: آب رود کرج به دليل 
اکسيژن فراوانی که دارد از کيفيت بسيار بالايی برخوردار است، اما دو مشكل 

عمده دارد.
اين عضو شورای اسلامی شهر تهران تصريح کرد: در وهله اول به دليل ساخت 
و سازها در حريم رودخانه، متاسفانه فاضلاب رستوران ها و آلودگی ساخت و 

سازهای غيرقانونی وارد آب می شود که اين موضوع از کيفيت آب می کاهد.
وی با اشــاره به برخی انتقادات مربوط به نيترات آب گفت: بر اساس اعلام 
کارشناســان، نيترات آب رود کرج پايين تر از حد استاندارد است و نيترات 
بالا مربوط به مناطقی است که آب آن به صورت ترکيبی با آب چاه ها مورد 
اســتفاده قرار می گيرد. اگر چه در اين زمينه هم ميزان نيترات کمتر از حد 

مجاز است.
مسجدجامعی با اشاره به حضور و بازديد از دو قنات قديمی در منطقه کن، 
گفت: اين قنات ها تا چند سال پيش آب موردنياز اهالی را تامين می کردند و 
به روايت يكی از کارشناسان، آزمايش ها نشان می دهد استانداردهای اين آب 
حتی از آب تهران بالاتر است. اين عضو شورای اسلامی شهر تهران با اشاره 
به قدمت اين قنات ها گفت: اين قنات ها با قدمت 100 و 75 ســال نياز به 

رسيدگی بيشتر و مراقبت جدی دارند.
مسجدجامعی با اشاره به تصفيه خانه جلاليه به عنوان قديمی ترين تصفيه خانه 
آب در کشور گفت: کار ارزشمندی که در اين تصفيه خانه انجام شده، حفظ 
ابزارهای قديمی اســت که زمينه را برای تبديل بخشی از اين فضا به موزه 
آب فراهم می کند. اين عضو شورای اسلامی شهر تهران با اشاره به دو بحران 
جدی در تهران گفت: يكی از اين بحران ها کمبود آب اســت و بحران ديگر 

نياز ديگر استان ها به آب.
وی توضيح داد: ما نياز به يک نظام بهره برداری و مديريت آب داريم که بتوانيم 

به هر دوی اين نيازها پاسخ دهيم.
مســجدجامعی تاکيد کرد: ما همچنين هدررفت آب به واسطه فرسودگی 
لوله ها را داريم که در اين زمينه بايد تاسيســات به روز شود و در اين زمينه 

نياز به برنامه ريزی داريم.
وی با اشــاره به حضور شورای شهر در اين زمينه گفت: در زمينه فاضلاب، 
شورای شهر کارهايی انجام داده و ما اين موضوع را در زمينه آب هم پيگيری 

خواهيم کرد.
اين عضو شورای اسلامی شهر تهران با بيان اينكه نياز است مردم با پروسه 
پيچيده و دشوار تصفيه آب آشنا شوند، گفت: اين همه تلاش برای تامين آب 
سالم برای ما تازگی داشت. اگر افكار عمومی نسبت به اهميت آب و پروسه 

تصفيه آن توجيه نيست، نياز داريم که آنها را با اين روند بيشتر آشنا کنيم.
مسجدجامعی با اشاره به آلودگی آب و وجود نيترات در آب تهران گفت: آنچه 
ما اجمالا در اين بازديد مشاهده کرديم و بر اساس گزارش ها و آمارها ارائه شد، 
بايد گفت آلودگی آب در حد نگرانی نيست و بسيار کمتر از آن چيزی است 
که اعلام می کنند. وی تاکيد کرد: نوعی سياست گذاری و نگاه بلندمدت در 

بحث آب وجود دارد و زيرساخت ها در حال به روزرسانی است.

چرا از 31 عضو شورای شهر به غیر از  دو سه نفر ،  بقیه ساکن یک 
منطقه هستند؟ آیا این عدالت است؟

قادر جلیلی دبيرشــوراياری محلــه هوانيروز 
آخرين ســخنران اين نشست چهار ساعته بود. 
وی در ابتدای سخنان خود ضمن اينكه مشكل 
شــهر تهران را سياسی دانست گفت: آنچه که 
دوســتان گفتند مثنوی بود که جلد ششم آن 
باقی اســت و جلد هفتم به عنوان راهنما بايد 
تهيه شــود. بايد گفت که مشكل شهر تهران از 
شهروندان نيست بلكه سياسی است . از آنجائيكه 
دولت شهردای را قبول ندارد، شهرداری دولت 
را و شورای شهر هم هيچ کدام را بدين ترتيب 

هر کس ساز خود را می زند. 

تهران را فروختند که آبادش کنند!
جليلی در ادامه به طور مفصل به بيان مشكلات 
پرداخــت. وی در خصوص از بين بردن باغها و 
زمين فروشــی هاگفت: بعد از انقلاب به بهای 
آباد کردن جنوب تهران تراکم فروشی کردند و 
باغها و ويلاهای شميران را از بين بردند.کم کم 
تهــران را فروختند که آبادش کنند! اما کجای 
دنيــا باغ را خراب می کنند تا برج بســازند!در 
حال حاضر نگران شده اند و ميخواهند جلوی 
اين امــر را بگيرند اما بايد گفت که  نوش دارو 
بعد از مرگ سهراب ديگر تاثيری ندارد!جليلی 
در ايــن خصوص به پارک چيتگر اشــاره کرد 
و گفــت: امروز چيتگر  به عنــوان تنها جنگل 
مصنوعی شناســنامه دار در خاورميانه در حال 
تبديل شدن به يک کوير بزرگ است. چرا قوه 
قضائيه رسيدگی نمی کند؟ چرا شهردار تهران 
اســتيضاح نمی شود؟ چرا اعضای شورای شهر 

تحصن نمی کنند؟ 

در کجای دنیا باغ را خراب می کنند تا برج 
بسازند!

سپس جليلی به طور خاص به برج سازی ها در 
منطقه اشاره کرد و اذعان داشت:  برج هايی که 
در منطقه ساخته شده است متعلق به 5 سال 
اخير می باشد . در سال 92 که با آقای چمران 
جلسه داشتيم مطرح شد که برج ها ی اطراف 

درياچه چه معنايی دارد؟ اين برجها درياچه را 
به حوض تبديل کرده است ،اما گفتند مصوب 
شــورای شهر اســت. جالب آنكه طراح منطقه 
22 وقتــی منطقه را با اين همه برج ديد اظهار 
شگفتی کرد،چرا که يک برج هم برای منطقه 
پيش بينی نكرده بود. جليلی در ادامه سخنان 
خود از طرح اوليــه برای منطقه 22 ياد کرد و 
گفــت: در ابتدا طرحی که برای منطقه در نظر 
گرفته شــده بود به اين صورت بود که درياچه 
750 هكتار ، بازارچه ســنتی 9 کيلومتر و در 
نهايت دو کليســا و شش مسجد ساخته شد و 
بزرگراه حكيم و همت هم از آن می گذشــتند. 
اين طرح منطقه را به يک فضای جالب وتفريحی 
تبديل می کرد اما در عملا اتفاق ديگری افتاد. 
امروز درياچه به 150 هكتار با معضلات فراوان 
تبديل شده است . اين بدان معنا است که 600 

هكتار از آن فروخته شده است. 
مشكل ديگری که جليلی آن را مورد توجه قرار 
داد کمبود وسيله نقليه عمومی بود. وی در اين 
رابطه اذعان داشــت: ما با کمبود وسيله نقليه 
عمومی مواجه هســتيم لذا دختر دانشجو که 

بايد صبح زود ســر جلسه امتحان باشد چگونه 
می تواند از خانه خارج شود! مدير عامل شرکت 
واحد که مطمئن هستم تا به حال يک بار هم 
اتوبوس ســوار نشــده،مطرح می کند که برای 
منطقه 22 خطی را طراحی کرديم، اما اتوبوس 
نداريم بعد 50 دســتگاه اتوبوس به خط ديگر 

تحويل می دهد!
دبير محله هوا نيروز در ادامه به معضل نداشتن 
آموزش و پرورش منطقه اشــاره کرد و تصريح 
داشــت: بنده عضو کارگروه آمــوزش و پروش 
شهر تهران هستم و از نزديک می بينم نماينده 
آموزش و پرورش هر روز کارشكنی می کند و 
کار را پيــش نمی برد. آقای فانی در خواب هم 
نميتواند ببيند که امســال مشكل منطقه حل 
شود. نقش مخرب پيمانكاران ، گران بودن غرفه 
های ميدان تره بار و دلالی ها ، شلوغی حاصل 
از غرفه ها و مشــكل زا بودن برای اهالی محل 
از ديگر مسائلی بود که جليلی به آن پرداخت.  

تنها شورایاری هستم که صندلی ندارم
وی در ادامه با بيان اينكه سال گذشته منطقه 

را بازســازی کردنــد و آن را از  9 به 12 محله 
رساندند از مشــكلات سرای محله خود سخن 
گفت. وی خاطر نشــان کرد: اينكه محله ها را 
گسترش بدهند مشكلی نيســت  اما آيا نبايد 
بــرای امكانات آن تدبيری بيانديشــند؟  بنده 
تنها شوراياری هستم که به صورت مجازی کار 
می کنم چراکه حتی يک صندلی هم ندارم. با 
وجود اين شــرايط از کار فرو گذار نبوده ام و از 
مساجد محله برای کلاس نقاشی ، مهد کودک 
،آموزش قرآن به شــهروندان استفاده کرده ام. 
جالب آنكه تا کنون کســی نيامده بپرسد اصلا 
من کجا هستم!سپس دبير شوراياری محله هوا 
نيروز ضمن گله از عدم توجه به شوراياری ها از 
اهميت اين نهاد سخن گفت. جليلی تاکيد کرد: 
چرا بايد به هزار جا متوسل شويم تا حرفمان را 
بزنيم. در صورتيكه اگر به شوراياری ها اهميت 
داده نشــود از تهران ويرانه ای باقی نمی ماند و 
هيچ کس به جز خود شوراياران قادر نيستند که 

آن را آباد کنند.
جليلی در ادامه با اشــاره به بــی مهری های 
صورت گرفته نسبت به منطقه گفت: اين منطقه 
کاملا قانونمند ســاخته شده  و بايد بدانيد که 
اينجا با مفت آباد و  چاردونگه متفاوت است. چرا 
بايد رئيس آموزش و پرورش در سال 92 بگويد 
منطقه 22 جز خاک ايران نيســت و من آنجا 
را به رســميت نمی شناسم ! البته خوشبختانه 

همين حرف هم  باعث برکناری وی  شد.
وی در آخر ضمن انتقاد از نحوه انتخاب شهردار 
و اعضای شورای شــهر ابراز داشت: چرا بعد از 
37 سال ساختار شــهرداری بايد طوری باشد 
که شــهردار از مناطق مختلف انتخاب نشود و 
از جــای ديگری مامور باشــد! چرا از 31 عضو 
شورای شــهر به غير از  دو سه عضو ،  28 نفر 
ساکن يک منطقه هستند، آيا اين عدالت است؟ 
وی تاکيد کرد: بايد نمايندگان شورای شهر از 
مناطق مختلف انتخاب شوند. به صورتی که از 
هر منطقه يک نفر باشد و باقيمانده هم نيروی 

فرامنطقه ای باشند تا 31 نفر تكميل شود. 
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 سومین بازارچه تابستانی موسسه مادران امروز برگزار می شود
سومین بازارچه تابستانی موسسه مادران امروز برای« تبادل کتاب و اسباب بازي و انچه در کمد ها بدون استفاده مانده است« 18 شهریور ماه برگزار می شود. به گزارش پایگاهخ بری 

سازمان های غیردولتی ایران)وطن(؛ سومین بازارچه تابستاني همراهان موسسه مادران امروز بنا به در خواست علاقه مندان با هدف استفاده ي بهتر از لوازم در جهت حفظ محیط زیست 
با عنوان« تبادل کتاب و اسباب بازي و انچه در کمد ها بدون استفاده مانده است برگزار می شود. “ این بازارچه در 18شهریور ماه از ساعت10 صبح تا 5 عصر، در محل موسسه برگزار 

مي شود. علاقه مندان می توانند کتاب ،اسباب بازي ، لباس و وسایلي که ترجیحا نو است و براي خودشان قابل استفاده نیست در این بازارچه شرکت کنید وآن ها را یا با قیمت مناسب 
بفروشید یا با شرکت کنندگان مبادله کنند و یا هدیه بدهند.

جانبازان محله آبشار چگونه نفس می کشند!
محمود امير احمدی دبير شوراياری محله آبشار 
تهران  ديگر عضو شــوراياری منطقه 22 بود که 
در اين نشست خبری شرکت کرد. وی در ابتدای 
ســخنان خود ضمن اشاره به رشادت های مردم 
در 8 سال جنگ تحميلی به معرفی محله خود 
پرداخت و گفت: 60 درصد ساکنين محله آبشار 
نظامی هستند که شامل جانباز، بسيجی و سپاهی 
می شود. انقلاب اسلامی با رشادتهای اين عزيزان 

به پيروزی رسيد و بايد قدردان آنها باشيم. 

فقط خواجه حافظ  نمی داند!
سپس امير احمدی با بيان اينكه منطقه22 از نظر فراوانی مشكلات نمونه است،به بيان مشكلات محله 
خود پرداخت. وی گفت:محله آبشــار يک مدرسه دولتی ندارد. اين رافقط  به خواجه حافظ نگفتم 
که فردی با شرايط ضعيف اقتصادی چطور فرزند خود را درمدرسه غير دولتی ثبت نام کند!نداشتن 
مجموعه ورزشی و فرهنگی ديگر مشكلی بود که امير احمدی بيان کرد.وی اظهار داشت: در اين محل  
يک مجموعه ورزشی وجود دارد که آن هم در اختيار شهرداری است. بدين ترتيب فرزندان کسانيكه 
برای انقلاب جان داده اند، بدون هيچ حمايت تفريحی، فرهنگی در خيابان سرگردان هستند. سپس 
امير احمدی به مسدود بودن راه ورودی شهرک و پيش آمدن مشكلات رفت و آمد اشاره کرد و گفت: 
چند ماه پيش يک ماشين در آپارتمانی آتش گرفت وقتی آتشنشان بر سر صحنه رسيد ، ماشين کاملا 
سوخته بود و کار از کار گذشته بود.فاضلاب و بوی تعفن آن آخرين مشكلی بود که دبير محله آبشار به 
آن پرداخت. وی در اين خصوص ابراز داشت: در حاليكه منطقه 22 به منطقه توريستی معروف است اما 
بوی فاضلاب آن به شدت آزار دهنده است. هر گاه مهمان خارجی يا شهرستانی قصد ديدار از درياچه 
را دارد وقتی با اين مسئله روبرو می شود، آنقدر اذيت می شود که ديگر خاطره خوشی برايش باقی 
نمی ماند. حال بيائيم خود را جای جانبازی بگذاريم که مشكل تنفسی دارد و ساکن اين محل است. 

فریادرس کجاست؟
امير احمدی با تاکيد بر اينكه ما شــوراياران به تنهايی از حل مشكلات ناتوان هستيم، به نقد نقش 
ضعيف شوراياری پرداخت. وی گفت: با وجود اين همه مشكل، نمی توانم به عنوان دبير محله پاسخگو 
باشم. واقعا اختيار شورايار تا کجاست؟ چه ارگانی مسئول هدايت ماست؟ وقتی به شهرداری مراجعه 
می کنيم مطرح می شود که سرای محله درآمدزاست و خودش بايد مشكلاتش را حل کند . ستاد هم 

همين را به ما می گويد، پس چه کسی به فرياد ما می رسد.

جرم خیز ترین محله در شهر تهران
حميد طاهــری دبير شــوراياری محله صدرا 
در ابتدای ســخنان خود بــا معرفی موقعيت 
جغرافيايی محله گفــت: محله صدرا محدوده 
ميــدان المپيک تا اتوبان تهــران- کرج را در 
بــر می گيرد. اين محله از آنجائی که محدوده 
گسترده ای دارد امروز با افزايش ساخت و ساز 

و جمعيت روبرو است.

داخلش ما را کشته بیرونش دیگران را!
طاهری در ادامه مشكلات محله را مورد توجه 

قرار داد واظهار داشت: وقتی ديگران به اين محله می آيند از فضای گسترده و سرسبز آن تعريف 
می کنند اما آنقدر مشكلات زياد است که به عبارتی می توان گفت، داخلش ما را کشته بيرونش 
ديگران را! هر چند شــهرک صدرا فضای سبز مناسبی دارد اما زندگی فقط فضای سبز نيست 
چراکه انسان برای ادامه زندگی به خيلی چيزهای ديگر نياز دارد. سپس وی به طور خلاصه از 
نبود امكانات آموزشــی، بهداشتی، رفاهی و فرهنگی  ياد کرد و گفت : بر اساس گزارش نيروی 
انتظامی از آنجائيكه راه های فرار محله به راحتی در دسترس خلاف کاران است اينجا جرم خيز 

ترين محله در شهر تهران می باشد.

سیاستگذاری های کوتاه مدت ما را به اینجا رساند
طاهری در پاســخ به سوالی در خصوص علل برآورده نشدن آرزوها و روبرو شدن منطقه 22 با 
وضعيت نامناسب اظهار داشت:قرار بود منطقه 22 به يک منطقه توريستی تبديل شود وبا رونق 
آن به خلوتی تهران کمک شود اما اينگونه نشد. از 6 سال گذشته که موج جمعيت در اثر برج 
ســازی ها افزايش يافته مشكلات بيشتر هم شده است. اکثر کسانيكه به اينجا مهاجرت کرده 
انــد در منطقه خود از حداقل امكانــات رفاهی برخوردار بودند اما جايی آمده اند که هيچ گونه 
امكانات آموزشی، بهداشتی وفرهنگی ندارد. دليل اين همه مشكل را بايد در سياستگذاری های 
کوتاه مدت دانست. درواقع مسئولين قصد داشتند مشكلات سطحی را رفع کنند لذا ديد بلند 

مدت و ميان مدت را فدای خواسته های زودگذر کردند.
دبير شــوراياری محله صدرا در آخر ضمن اشاره به همراهی شــوراياران با دولتمردان از توقع 
مردم برای برآوردن نيازهايشــان سخن گفت و اظهار داشت:ما به عنوان شورايار درک ميكنيم 
که دولت، مسئولين و شهرداری در مسائل اقتصادی مشكل دارند اما نمی توانيم کاری نكنيم. 

لذا با اينكه می دانيم کاری از پيش نمی رود اما فشار می آوريم چرا که توقع مردم بالاست.

ولی اله عليخانی که به عنوان دبير شورايارای 
محلــه درياچه خليج فارس در اين نشســت 
شرکت کرده بود ، به عنوان سخنران بعدی  به 

بيان ديدگاه های خود پرداخت. 

عليخانی در ابتدای ســخنان خــود با معرفی 
محله گفت: درياچه خليج فارس محله جديد 
التاســيس با اقــوام مختلف و ســليقه های 
گوناگون است. ســپس وی از مشكلات محله 

ســخن گفت و بــه مــورادی از جمله کمبود 
فضای آموزشی، فرهنگی ، تفريحی، مشكلات 
آب و فاضلاب، حمل و نقل،   نبود روشــنايی 

اشاره کرد. 

کمبود فضای آموزشی، فرهنگی؛مهم ترین مشکل محله

در ابتدا طرحی كه برای 
منطقه در نظر گرفته شده 

بود به این صورت بود 
كه دریاچه 750 هکتار ، 
بازارچه سنتی 9 كيلومتر 
و در نهایت دو كليسا و 
شش مسجد ساخته شد 
و بزرگراه حکيم و همت 
هم از آن می گذشتند. 

این طرح منطقه را به یك 
فضای جالب وتفریحی 

تبدیل می كرد اما در عملا 
اتفاق دیگری افتاد. امروز 
دریاچه به 150 هکتار با 
معضلات فراوان تبدیل 

شده است . این بدان معنا 
است كه 600 هکتار از 
آن فروخته شده است.



اینجا واقعا گلستان است
مدیرعامل سازمان نوسازی مطرح کرد؛

مهاجرت ساکنان قدیمی و استقرار موقت افراد جدید
 در بافت های فرسوده

مديرعامل سازمان نوسازی و دبير ستاد بازآفرينی پايدار کلانشهر تهران در 
چهارمين جلسه کميته اجتماعی و فرهنگی ستاد بازآفرينی پايدار کلانشهر 
تهــران که با حضور معاون امور اجتماعی و فرهنگی شــهرداری تهران به 
عنوان رياست کميته و ســاير اعضا برگزار شد، تصريح کرد: در بافت های 
فرســوده محلات قديمی شاهد مهاجرت ساکنان قديمی و اصلی محله و 

استقرار موقت افراد جديد هستيم.
عباداله فتح اللهی در چهارمين جلســه کميته فرهنگی و اجتماعی ستاد 
بازآفرينی پايدار کلانشهر تهران که با حضور مجتبی عبداللهی، معاون امور 
اجتماعی فرهنگی شهرداری تهران و رياست جديد اين کميته برگزار شد، 
با اشاره به هماهنگی های ذی قيمت ايجاد شده ميان شهرداری و دولت به 
منظور نوسازی بافت های فرسوده، خاطرنشان کرد: دولت و شهرداری برای 
نخستين بار در جهت انجام مأموريتی معين و مشخص در حوزه نوسازی 
بافت های فرسوده کلانشهر تهران دور يک ميز قرار گرفته اند و اين مهم را 

با جديت هر چه بيشتر پيگيری می کنند.
مديرعامل ســازمان نوسازی شــهر تهران، اجرايی کردن عدالت لازم در 
مباحث درمانی برای ساکنان بافت های فرسوده را يكی از اصلی ترين اهداف 
کميته اجتماعی و فرهنگی ستاد بازآفرينی پايدار کلانشهر تهران ذکر کرد 
و گفت: کمبود سرانه های خدماتی در بافت های فرسوده و همچنين سطح 
پايين توانمندی اقتصادی، ساکنان بافت های فرسوده را در مباحث درمانی 
و ســلامت دچار مشكل کرده است و اين افراد به دليل درآمدهای پايين، 

قادر به ساماندهی و رفع مشكلات سلامتی و درمانی خود نيستند.
دبير ستاد بازآفرينی پايدار کلانشهر تهران با بيان اين که اقدامات ارزنده ای 
در حوزه ســلامت از سوی شــهرداری تهران برای شهروندان فراهم شده 
است، بر ضرورت تمرکز اين اقدامات در بافت های فرسوده تأکيد و عنوان 
کرد: ضروری است پتانسيل شهرداری و دولت به منظور ايجاد بيمه طلايی 
برای ساکنان بافت های فرســوده جمع شود و حمايت های لازم از سوی 
حاکميت برای ســاکنان پلاک های فرســوده پايتخت در حوزه درمان و 

سلامت ايجاد شود.

معاون عمرانی شهرداری تهران خبر داد

بهره برداری از تصفیه خانه دریاچه چیتگر تا آذر ماه
معــاون فنــی و عمرانی شــهرداری تهران از 
بهره بــرداری از تصفيه خانه درياچه چيتگر تا 

چهارماه ديگر خبر داد.
عليرضــا جاويد صبح امروز در حاشــيه اولين 
تهران گردی شهريورماهی مسجدجامعی با بيان 
اينكه تصفيه خانه آب درياچه شــهدای خليج 
فارس تا چهار ماه ديگر به بهره برداری می رسد، 
گفت: فاز اول اين تصفيه خانه تا پايان مهرماه و فاز دوم آن تا پايان آذر ماه 

به بهره برداری می رسد.
وی با بيان اينكه 30 ميليارد تومان هزينه ســاخت و تجهيز تصفيه خانه 
درياچه چيتگر شــده است، گفت: متاســفانه در برخی از اخبار آمده است 
که درياچه چيتگر پيوست زيست محيطی ندارد، اما بايد بگويم که پيوست 
زيست محيطی اين درياچه انجام و در کميته محيط زيست شورای سوم که 

به مديريت معصومه ابتكار برگزار می شد، بررسی شده است.
جاويد با بيان اينكه جلســات بررسی پيوست زيست محيطی اين درياچه 
با حضور مشــاوران محيط زيستی و NGOهای صاحب نظر برگزار می شد، 
گفت: نهايتا پيوست زيست محيطی اين درياچه مورد تاييد شورا قرار گرفت.
وی در پاســخ به برخی اخبار مبنی بر اينكه زمين های زراعی کشــاورزها 
در زمان آبگيری درياچه دچار خسارت شده اند، گفت: اين موضوع صحيح 
نيست؛ چرا که براساس استانداردها 2.5درصد از حجم آب رودخانه کن به 
درياچه آمده و تا به حال تمام اين2.5درصد را استفاده نكرده ايم. به گونه ای 
که در بهترين حالت 1600 متر مربع آب از رودخانه کن وارد درياچه شده 
است و هيچ گونه آسيبی به زمين های کشاورزی وارد نشده است؛ چرا که ما 

حتی از حق آبه مجاز نيز کمتر استفاده کرديم.
معاون فنی و عمرانی شهرداری تهران با بيان اينكه فصل آبگيری درياچه، 
دی تا فروردين ماه انتخاب شــده تا آسيبی به آبياری زمين های کشاورزی 
وارد نكند، گفت: ســال اول، دو سال طول کشيد تادرياچه چيتگر آبگيری 

کرده و پر شود و اين مساله تاثيری بر زمين های زراعی نداشته است.
وی با بيان اينكه مساحت درياچه 130 هكتار و عمق آن حداکثر 9.5 متر 
و حداقل 4 متر است در باره کيفيت آب گفت: ايستگاه پايش آب رودخانه 
کن با همكاری دانشــگاه شريف ايجاد شده که 10 پارامتر آب را به صورت 

هفتگی رصد می کنند و آزمايشات مختلف را انجام می دهند.
وی گفت: متاسفانه در برخی اخبار در خصوص نشتی آب درياچه اخباری 
منتشــر شده اما بايد بگويم که جداره و کف درياچه به صورت لايه به لايه 

آب بندی کامل شده و درياچه به صورت مستمر پايش می شود.
وی در بخــش ديگری از ســخنان خود با بيان اينكــه رها کردن فاضلاب 
روستاها و رستوران ها به رودخانه کن سبب افزايش فسفر در اين رودخانه 
شده است، گفت: در تصفيه آب رودخانه کن که قبل از ورود آب به درياچه 
انجام می گيرد، تا حد زيادی اين فسفر تعديل می شود. اما با راه اندازی کامل 
تصفيه خانه مذکور اين مشــكل نيز حل می شود. البته ميزان فسفر و ساير 
آلايندگی ها به طور مستمر انجام می شود و پنج سال زمان می برد تا فسفر 
آبّ درياچه به حالت اضطرار برسد که خوشبختانه با برنامه ريزی های صورت 
گرفته تا چهار ماه ديگر تصفيه خانه درياچه فعال و اين مشكل نيز به طور 

کل مرتفع می شود.
جاويد با اشــاره به برخی انتقادات مبنی بر وجود پشــه و قورباغه در اين 
درياچه گفت: در سال اول بهره برداری از درياچه تعداد قورباغه ها زياد شده 
بود؛ چرا که شــكارچی نداشتند و به ســرعت تعداد آنها افزايش يافت، اما 
پس از مدتی با افزايش اين قورباغه ها طرح های مختلف مهار گذاشــته شد 
و خوشــبختانه تعداد آن کم شد و بعد از آن نيز در سال دوم شاهد ازدياد 
پشه ها در اطراف درياچه بوديم که آزمايشگاه مذکور با نمونه برداری از پشه 
عنوان کرد که اين پشــه ها بی آزار بوده و به دليل ســلامت آب در اطراف 

درياچه زياد شده است.

دکتر علی شــهابی  عضو شــوراياری محله 
گلستان از ديگر شــوراياران حاضر در نشست 
بود. وی که عضو هيئت رئيسه گروه مشاوران و 
دبير کارگروه آموزش و پژوهش ستاد هماهنگی 
شوراياری های شورای اسلامی شهر تهران است 
،در ابتدا ضمن معرفی منطقه 22 به تمجيد از 

محله گلستان پرداخت. 
شهابی گفت: منطقه تقريبا 130000 نفر ساکن 
دارد که بيشــتر جمعيــت آن تحصيل کرده و 
جوانان مهاجــر از مناطق يا شــهرهای ديگر 
هســتند. وی در خصوص محله گلستان اظهار 
داشت: به عنوان شورايار نماينده بيش از 1300 
نفر در محله هستم. شــخصا هيچ مشكلی در 
منطقه 22 و محله گلســتان نمی بينم و فكر 
می کنم که اگر هم مشكلی باشد خيلی کمتر از 
بقيه مناطق است. چرا که با توجه به پويا و زنده 
بودن شهر، مشــكلات امروز ما ديگر مشكلات 
فردا نيســتند. ما موقعيت های مشكل سازی 
داريم که بايد درک، تعريف و حل شــوند و اگر 
شوراياران بخواهند برای تمامی آنها پاسخ هايی 
بهينــه وجود دارد. به طــور مثال يكی از نقاط 
مثبت محله گلستان اين است که 23 مدرسه 
دارد که اين نشــان می دهد ما از نظر آموزشی 

در رفاه هستيم.

تلاشــمان انجام طرح های قابل اجرا در 
محله است

شــهابی ضمن تاکيد بر لــزوم عملكرد صحيح 
از سوی شــوراياران به تلاش های خود در اين 
زمينه اشــاره کرد. وی در اين خصوص گفت: 
در جلسات شوراياری بايد نيازسنجی به درستی 
صورت گيرد و خروجی جلسه ارائه راه حل موثر 
باشد، نه اينكه صرفا به دوباره گويی و بيان نقاط 
ضعف بپردازيم و هيچ اقدام سازنده ای نداشته 
باشيم. وی ســپس به معرفی اقدامات خود در 
اين زمينه پرداخت.شهابی در ابتدا از راه اندازی 
مرکز تعاملات محلی و نيز ارتباطات تنگاتنگ 
با مردم سخن گفت. همچنين او از انجام پروژه 

هايی برای افزايش خدمت رســانی به منطقه 
گفــت و در اين خصوص خاطر نشــان کرد: با 
ارتباطــات فرا نهادی با ســازمان های متفاوت 
کارهای زيربنايی و متمايزی می توان انجام داد 
از جمله اقداماتی که پيگير آن هستيم ارتباط 
با معاونت علمی رياســت جمهوری و صندوق 
نوآوری و شــكوفايی اســت و قصد داريم خانه 
های کار آفرينی را برای خدمت رســانی بيشتر 
در بحث های علمــی و فرهنگی درگير کنيم. 
همانطور که می دانيد نهاد رياســت جمهوری 
حدود نيم درصد از بودجه کل کشــور را برای 
شرکت های دانش بنيان در نظر گرفته است. در 
حال حاضر 354 محله و درگاه مستقيم دانش 
افزا داريم و در اين فكر هستيم که در هر سرای 
محله فضايی را برای آموزش، مشاوره و حمايت 

از نخبگان محلی در نظر بگيريم.
شــهابی در خصــوص رفع مشــكل آموزش و 
پرورش ساير محلات منطقه نيز به تلاش های 
صورت گرفته اشاره کرد و اظهار داشت: با آقای 
دکتر فانی وزير محترم آموزش و پرورش جلسه 
ای داشته ايم تا ظرفيت های لازم پياده شود. با 
توجه به نيازسنجی صورت گرفته در منطقه و 
لزوم افزايش مدارس در ديگر محلات قرار است 
در آينده ای نزديک کارگروهی ذيصلاح را برای 

پيگيری بيشتر و برنامه ريزی شكل دهيم.
وی در ادامــه از ارتباط خود با دانشــگاه های 
برتر اســتان تهران سخن گفت و اظهار داشت: 
از آنجائيكه تمام سعی ما اعمال طرح های قابل 
اجرا در محله ها اســت لذا بحث امكان سنجی 
کار و کســب در ســراهای محلات را با اساتيد 

دانشگاه شريف و آل طه شروع کرده ايم.
اين اســتاد دانشگاه همچنين از تلاش ها برای 
تشكيل و مديريت گروه های پويا در شبكه های 
اجتماعی ياد کرد و در اين رابطه اظهار داشت: 
برای رونق فضای مجازی طرحی پنج سطحی 
بــه اجرا در خواهد آمد به نحوی که مســولان 
سازمان های مرتبط، شهرداران نواحی و مناطق 
در جمع شــوراياران و نخبــگان محلی حضور 

پيدا می کند و ســطوح متمايزی از اتاق های 
فكر تشكيل و در نتيجه فرآيند تصميم سازی 
تسهيل خواهد شد. وی نخبگان محلی را يكی 
از اصلی ترين و مهم ترين کنش گرانی خواند که 
برقراری ارتبــاط با آنان جزء اولويت های اصلی 
شوراياری هاست و هرچه بيشــتر از مشارکت 
مردمی استفاده کنيم، فردا شاهد تصوير بهتری 

از شهر خواهيم بود. 
عضو شوراياری محله گلستان در ادامه از ضعف 
اطلاعات درســت در خصوص منطقه گله کرد 
و تصريح داشــت: برخی مديران فكر می کنند 
منطقه 22 نيازمند خدمت رســانی نيست! به 
طور مثال مســئول مربوطه خانه های جهادی 
اســتان تهــران اطلاعات ضــد و نقيضی را در 
ارتباط با محلات منطقه در جلســه هماهنگی 
ماه گذشته اظهار کردند. و طبق آماری که می 

دادند منطقــه 22 را به عنوان يكی از مناطقی 
که به پوشش حمايتی نياز ندارد، کنار گذاشته 

بودند.
وی در آخر ضمن اشاره به اينكه مشكل از عدم 
پذيرش مسئوليت است، گفت: کمبود ها را همه 
می دانند اما مشكل اين است که برخی ارگان 
های دولتی کاستی ها را به گردن شهرداری و 
شهرداری به گردن ديگر ارگان می اندازد. وی 
در ادامه به از لزوم اعتلای جايگاه شوراياری ها 
ســخن گفت و خاطر نشــان کرد: اگر با ارکان 
قدرت و نهادهای تاثيرگذار کشــور تفاهم نامه 
داشته باشيم، جايگاه شوراياری ها خيلی بيشتر 
تقويت می شــود.از يک طــرف بحث خدمت 
رسانی از طرف خود نهادها انجام خواهد شد و 
از طرف ديگر کمک به معرفی بيشتر شوراياری 

ها خواهد شد. 
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فراخوان برگزاری دهمین روز ملی یوزپلنگ ایرانی در شهرهای ایران
انجمن یوزپلنگ ایرانی در دهمین سال گرامیداشت »روز ملی یوزپلنگ ایرانی« در شهریورماه 1۳95، در نظر دارد کمپینی مجازی در جهت فرهنگ سازی حفاظت از محیط زیست و حیات وحش ایران 
برگزارکنند که متعاقبا اعلام خواهد شد بدینوسیله از فعالان محیط زیستی و گروه های مردمی شهرهای مختلف کشور درخواست می شود در صورت تمایل به اطلاع رسانی برنامه های خود با انجمن 
یوزپلنگ ایرانی تماس حاصل کنند. به گزارش پایگاه خبری سازمان های غیردولتی ایران)وطن(؛ انجمن یوزپلنگ ایرانی در دهمین سال گرامیداشت »روز ملی یوزپلنگ ایرانی« در شهریورماه 1۳95، در 
نظر دارد کمپینی مجازی در جهت فرهنگ سازی حفاظت از محیط زیست و حیات وحش ایران برگزارکنند که متعاقبا اعلام خواهد شد بدینوسیله از فعالان محیط زیستی و گروه های مردمی شهرهای 
مختلف کشور درخواست می شود در صورت تمایل به اطلاع رسانی برنامه های خود با انجمن یوزپلنگ ایرانی تماس حاصل کنند. 

 برخی مدیران فکر می 
كنند منطقه 22 نيازمند 
خدمت رسانی نيست! به 
طور مثال مسئول مربوطه 
خانه های جهادی استان 
تهران اطلاعات ضد و 
نقيضی را در ارتباط با 

محلات منطقه در جلسه 
هماهنگی ماه گذشته 
اظهار كردند. و طبق 

آماری كه می دادند منطقه 
22 را به عنوان یکی از 
مناطقی كه به پوشش 

حمایتی نياز ندارد، كنار 
گذاشته بودند.

و  آزاد"  "سرو  محله  از  غیاثوند   جهانگیر 
پيكانشهرديگر دبير شوراياری منطقه بود که به 
بيان ديدگاه های خود پرداخت.وی سخن خود 
را با بررسی ارتباط شورای شهر و شوراياری ها 
بازوی شورا در  آغاز کردو گفت:در حاليكه ما 
محلات هستيم اما بسياری از مشكلات ما از 

شورای شهر نشات می گيرد. 
شورای شهر هنوز شوراياری را قبول نكرده و به 
رسميت نشناخته است. به طور مثال هنگامی 
که يكی از اعضای شورا به منطقه می آيد از 
قبل به هيچ يک از شوراياران اطلاع نمی دهد 
و ما همزمان با مردم از پلاکاردها متوجه می 
شويم که يكی از شورای شهر آمده تامشكلات 
منطقه را حل کند.غياثوند در ادامه در خواست 
قوت  شوراياران  تا  گيرد  صورت  اقدامی  کرد 
وزارت  نظر  زير  اگر  گفت:  نگرانی  با  و  گيرند 
شورای  از  بهتر  خيلی  وضعمان  برويم  کشور 

شهر است.
دبير شــوراياری محله ســرو آزاد و پيكانشهر 
درادامه به رابطه ضعيف شوراياری با شهرداری 
اشاره کردو اذعان داشت: در گذشته شهرداری 
در سطح بالا با ما همراه بود حتی اگر بدنه هم 
نمی خواست کاری کند، از بالا دستور می آمد 
و مجبور به همكاری می شدند اما در اين دوره 
ســطح بالا هم ما را قبول ندارد و هر کاری که 
خودش بخواهد، انجام می دهد.وی در ادامه با 

اشاره به اينكه شورايار از کف خيابان خبر دارد 
و به مشكلات واقف است، تاکيد کرد: چه با ما 
هماهنگ باشــند يا نه ما کار خودمان را انجام 

می دهيم .

؛ محرومترین منطقه  و دو  بیست  منطقه 
درتهران

مشــكلات منطقه آخرين موضوعــی بود که 
غياثوند بــه عنوان دبيــر محله ســرو آزاد و 
پيكانشــهربه آن پرداخت. وی گفت: فاضلاب 
شهری يكی از مشــكلات جدی محله ماست.

شهرداری بايد الان به فكر باشد چرا که وقتی 
اينجا پر از سكنه شد، چگونه می خواهد مشكل 
را حل کند! نداشتن آموزش و پرورش و بافت 
قديمی مدارس مشكل ديگری بود که غياثوند 
به آن اشــاره کرد، وی گفــت: هنوز آموزش و 
پــرورش در منطقه 22  شــكل نگرفته لذا به 
منطقه 5 وابسته هستيم. اين در حالی است که 
خودمان ســاختمانی را برای آموزش و پروش 
در نظر گرفتيم، اما نه تنها هيچ توجهی نشــد 
بلكه بعد از مدتی در اختيار دانشــگاه پيام نور 
قرار گرفت. مدارس منطقه نيزبافت فرسوده ای 

دارند که به سال 1339 بر می گردد.از آنجائيكه 
بيشــتر بودجه آموزش و پرورش درمنطقه 5 و 
تنها 30 درصد از آن در منطقه 22 هزينه می 
شود لذا ما از نظر آموزشی محرومترين منطقه 

در تهران هستيم . 
کم بودن خروجی اتوبان و ترافيک محله مشكل 
ديگری بود که مورد توجه دبير محله سرو آزاد 

و پيكانشهر قرار گرفت. 
وی در اين خصوص گفت: وقتی بزرگراه حكيم 
راه اندازی شد، مشكل شروع شد. از آنجائيكه به 
سمت چهارراه ايران خودرو و اتوبان تهران کرج 
يک خروجی داريم، ســيل ترافيكی شروع می 
شود و  مردم محله برای يک جابجايی کوچک 
مجبور هستند بيست دقيقه پشت چراغ بمانند. 
پنج ســال است می گوئيم تره بارمان در طرح 
اســت هر چه زودتر روگذر و زير گذر را بزنيد 

ولی متاسفانه رسيدگی نمی شود. 
فرسودگی ساختمان های مسكونی پيكان شهر 
آخرين موردی بود که غياثوند به آن اشاره کرد 
و از شــورای شهر درخواست کرد تا به اين امر 
رســيدگی کنند. وی گفت:  حدود 71 بلوک 
از ســال 1345 ســاخته شــده و امروز  دچار 
فرســودگی شــده و در حال ريزش است. لذا 
درخواست ما از شــورای شهر اين است که به 
ساکنين امتيازاتی دهند تا بافت فرسوده تغيير 

کند. 

هنوز شورایاری را به رسمیت نشناخته اند

زین الدین محمدزاده  شورايار محله زيبا 
دبير  باستانی"  عنوان جانشين"ناصر  به  دشت 

شوراياری محله در اين نشست حاضر شد. 
وی در ابتدای سخنان خود به رابطه شوراياری 
در  داشت:  واظهار  کرد  توجه  شهرداری  با 
ارتباط  شهرداری  با  توانستيم  می  گذشته 
داشته باشيم اما اين امر امروز کم رنگ شده 
است. به طور مثال گاهی شهرداری جلساتی را 
در محل می گذارد ، يا شهردار از محل بازديد 
می کند اما ما به عنوان شورايار هيچ اطلاعی 

نداريم. 

وی در ادامه سخنان خود به نحوه رفتار ادارات 
ادارات  اشاره کرد و گفت:  و سازمانهای ديگر 
به  را  شوراياران  شهرداری،  همچون  نيز  ديگر 
تمسخر  مورد  را  وما  شناسند  نمی  رسميت 
که  گفت  توان  می  نتيجه  در  دهند.  می  قرار 
و  اجرا می کنند  را  شوراياران فقط دستورات 
از خود هيچ اختياری ندارند. درصورتی که اگر 
با  بايد  شود  حل  مشكلات  خواهند  می  واقعا 

شوراياران مشورت کنند.
شورايار محله زيبا دشــت درآخر از مشكلات 
ســخن گفت. وی ضمن تقســيم مشــكلات 

محله به دو دســته منطقــه ای و محلی ابراز 
داشت:مشــكلات منطقــه ای شــامل آب و 
فاضلاب، حمل و نقل، فضای آموزشی و فضای 
ورزشی می شود اما مشكلات محله نيز بی ربط 
با مشــكلات منطقه نيست. عدم دسترسی  به 
وســيله حمل ونقل عمومی ، عدم رسيدگی به 
فضای ســبز، عدم هم ســطح سازی کوچه ها 
و ايجاد مشــكل برای معلولين و سالخوردگان، 
مشــكل آب و فاضلاب ، وجود زمينهای باير و 
بلا تكليف،نداشتن  زير گذر استاندارد همه از 

مشكلات منطقه ای است. 

شورایاران را مسخره می کنند
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رویکرد های متفاوت به فعالیت های داوطلبانه

سمیرا مهدوی فعال اجتماعی در حوزه زنان و کودکان آسیب 
به گزارش پايگاه خبری سازمان های غيردولتی ايران)وطن(؛ چند نفر دور 
هم جمع می شــوند و به اين نتيجه می رسند که به طور مثال با مصرف يا 
پخش مواد مخدر به صورت داوطلبانه و خودجوش مبارزه کنند. البته يک 
NGOمجاز اســت فعاليتهای خودش را سامان دهد و اگر کارش به نتيجه 
برســد درآمد هم کسب کند و اين فقط در راه توسعه و اهداف تشكيلات 
خودش اســت و سود در NGO معنا ندارد. NGO، سازمان های غيردولتی، 
گروهای شــهروندی داوطلب، گروههای نفع عامه يا خيريه هيچ کاری به 
مسئوليت دولت ندارند و در بعضی جاها از مطالبات مردم در مقابل دولت 

دفاع می کنند يعنی مجاز به انتقاد از دولت می باشند. 
يک برآورد کلی شــايد در ذهن تمام ما ثابت شده که، حرکت NGO ها ، 
جدا از تمام برنامه ها، تغييرات، گونه گونی ايده ها و حتی انشعاب موجود 
که در جای خود قابل بحث است در نهايت در هرجا و به هر تعداد و نام که 
تشكيل شود، يک چالش مثبت است. البته رواج نام NGO، فعاليت مدنی و 
گروههای غير دولتی گويا يادآوری مجددی بود بر خستگی تمام اين سالها 
که ايده جامعه و گروههای مدنی، هرچند دير اما در نهايت به ثمر می رسد. 

چنين برآوردی سرانجام ما را بر آن داشت که ديگر به سقوط نينديشيم.
گروه ســازی برای فعاليت اجتماعی در قالــب خيريه يا تحقق هر هدف 
اجتماعــی ديگری از حفظ محيط زيســت تا ترويج ســلامت و از حقوق 
کودکان و زنان تا آسيب ديدگان اجتماعی ، هميشه در ذات همه مردمان 
در سراســر جهان بوده و هست .سازمان های مردم نهاد، از سال هايی که 
هيچكس به ياد ندارد ، در ايران ريشه و خانه داشته اند. فقرزدايی در اشكال 
مختلف از يتيم نوازی تا اهدای مستمری و جهيزيه و حمايت تحصيلی و 
" مهمترين و اساســی ترين فعاليتی است که به شكل وسيعی آدم ها را 

گردهم آورده است
ما گمان می کنيم که نيكوکارترين مردم جهانيم . همچنانكه فكر می کنيم 
باهوش ترين ايم . واقعيت آن اســت که بخش مهمی از فقر ســتيزی در 
جامعه ايران بر عهده مردم است که عمدتا از طريق خيريه ها به سرانجام 
می رســد . به جز کميته امداد ، خيريه هايی که به شــكل واقعی حاصل 
مشارکت داوطلبانه مردم است نيز بسيار زيادند. فقر ستيزی شمايل اصلی 
سازمان های مردم نهاد در ايران را تشكيل می دهند . آسيب های اجتماعی 
، حقوق زنان و کودکان ، محيط زيست ، انواع معلوليت ها و بيماری های 
سخت ، از جمله ديگر حوزه هايی است که در ايران طرفداران زيادی داشته 
اســت و البته با مقاومت های پيدا و پنهان زيادی هم روبرو بوده اســت . 
مقاومت هايی که اجازه نداده است خيريه هايی در مقياس بين المللی در 
ايران فعال شده يا به فعاليت بپردازند .سازمان های بين المللی با محدوديت 
های زيادی روبرو هستند. محدوديت ها فرصت بزرگ شدن از ان جی اوها 
را از آنان ســلب می کنند . نمونه های بسيار محدودی از خيريه ها نظير 
محک توانســته اند به مدد تعريف درست از ماموريت ، ترکيب قدرتمند 
بنيانگزاران و هدفگذاری درســت روی دو مقوله کودکی و سرطان به اين 
اندازه بزرگ شوند . اصولا خيريه های درمانی اين شانس را داشته اند که با 
هراس کمتری به حيات خود ادامه دهند. در حوزه آسيب های اجتماعی و 
حقوقی ) اعم از حقوق زنان و کودکان و محيط زيست و ...( شانس کمتری 
برای اين اندازه حمايت وجود دارد . : مردم هر روز کم اعتمادتر می شوند 
. هر روز دقيق تر هم می شوند. انها می خواهند بدانند که چه نهادهايی با 
چه ساز و کاری و چگونه بر گروه هدف اثر می گذارند و به تعبير دقيق تر 

می خواهند بدانند پولی که می دهند چگونه هزينه می شود .

بازاریابی اقتصادی در خیریه
بســياری از شــرکت ها در دنيا برای فروش محصولات خود از NGOها و 
خيريه ها برای فروش بيشــتر اســتفاده می کنند و در واقع اين مراکز را با 
تخصيص بخشــی از ســود حاصل از فروش با خود همراه می سازند. اين 
همراهی فضای مناســبی را برای شرکت ها ايجاد می کند که می توانند از 
امكانات اجتماعی آن مؤسسه استفاده کنند و اصطلاحا با بازاريابی اجتماعی 
مكمل شانس خود را برای فروش بيشتر افزايش دهند. مسلما ميزان سود 
مورد نظر برای موسســه مكمل را نيز بر حسب ميزان فروش بيشتر خود 
محاسبه و پرداخت می نمايند.با اينكار نه تنها موقعيت خود را در رقابت بازار 
بهتر کرده اند بلكه همراه با سود بيشتر مالی می توانند داعيه مشارکت در 
يک حرکت اجتماعی و کمک به حل يک معضل اجتماعی را نيز داشــته 
باشــند. هرچند بايد توجه داشــت بازاريابی اجتماعی بر خلاف بازاريابی 
اقتصادی اهداف بلند مــدت را هدف قرار می دهد. در بســياری از موارد، 
علی الخصوص در بازاريابی های سياسی و انتخابات که مضامين سياسی و 
اجتماعی در ديالوگ های اشخاص سياسی به وفور استفاده می شود، استفاده 
از انواع روش های بازاريابی های اجتماعی امری معمول است و برای تفهيم 
برنامه های کانديد مشخص، از شعارهای فراوان اجتماعی استفاده می شود.

بدست آوردن وجاهت اجتماعی در خیریه
حتی فعاليت های داوطلبانه نيز رنگ وبوی حرفه ای ترو البته با نگاه آينده 
نگر تر در متوليان آن يافته اســت. کــم کم طيف بزرگی از داوطلبان می 
خواهند از شــمايل کار هياتی کردن به در آيند و در کنار جمعی فعاليت 
کنند که کار موثر تری می کند. داوطلبان نسبت به گذشته کم حوصله تر 
و پرتوقع ترند . حاميان از حمايت های فله ای پرهيز می کننددر اين ميان 
گروه هايی که به دلايلی مختلف ساخته شدند تا از اعتماد مردم سوء و يا 
حتی سود استفاده کنند نيز ديوار بی اعتمادی را بلندتر کردند سوجويی 
افرادی که از جايگاه اجتماعی و مســوليتی برخوردار نيست برای بدست 
آوردن تاييــد مردمی و بقول عوام کف و ســوت و هورا از کمترين زمان و 
بيشترين تاثير گذاری که حضور به اسم خيريه مخصوصا در سالهای اخير 
کمكرســانی های هياتی در اســيب های اجتماعی شده است افرادی که 
گاها از کمترين ســلامت روحی و روانی برای مواجه با آســيب ديده های 
اجتماعی برخوردارند با عناوين مدير و مسول و ليدر از عواطف و احساسات 
مردمی با تهييج آنها در رسيدن به مقاصد خود استفاده ميكنند کما اينكه 
گاها خيری فدای خير ديگر شده است و يا به رغم نيت اوليه برای کمک 
رســانی بدليل خارج از چارچوب بودن مسير کمكرسانی تبديل به آسيب 

رسانی شده است. 
با برداشت آزاد از قسمتی از مقاله نتشر شده در نشریه جامعه 
پویا/ فرزانه بنی هاشم نژاد / انجمن حمایت از کودکان کار
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کار کودک،حاصل فقر و ناچاری خانواده است
رضازمانی فرد در گفتگوی اختصاصی با وطن گفت : انجمن دیده بان حقوق کودک فعالیت خود را از چندین سال پیش به صورت غیر رسمی در مناطق محروم و شهرهای مرزی به منظور آموزش 

به کودکان آغاز کرده است و درحال حاضر برای دریافت مجوز اقدامات لازم در دستور کار قرار گرفته است. این فعال اجتماعی اظهار داشت:  از اهداف تاسیس این انجمن تحول در الگو های 
آموزش ابتدایی است و با توجه به آسیب زا بودن برخی محله های شهر تهران از جمله محله شوش وهرندی تهران، پیشگیری از آسیبهای اجتماعی و آموزش مهارتهای فردی واجتماعی برای 

کودکان این منطقه صورت می گیرد. رضا زمانی فرد خاطرنشان کرد: هیچ کودکی به کار کردن علاقه ندارد . کار کودک حاصل فقر وناچاری خانواده است و کودکان به هیچ عنوان به اختیار کار نمی 
مهمان هفتهکنند و بین بازی کردن وکار مطمئنا کودک بازی را انتخاب می کند و درس و بازی  حق و کار کودک است.

ادامه از صفحه 4 
طرح جامع و طرح تفصيلي اشــكالاتي بر آن وارد 
است.  بخشی از آن براساس شرايط تهران نيست 
و بخشي از آن براساس داده ها نوشته شده است. 
به عنوان مثال در منطقه 15 در محله رضويه يک 
کوچه هســت که يک طــرف از آن خارج از طرح 
جامع و آن سوي کوچه داخل طرح جامع است و 
خدماتي ارائه نمي شود. در دوره اي تهران فاقد طرح 
جامع و تفصيلي بوده است . يادم مي آيد در شوراي 
ســوم ايجاد يک مرکز پايش و رصد اجراي طرح 
جامع بين شورا، شهرداری و مسكن و شهرسازي 
مطرح بود و آن زمان نپذيرفتند در موضوع مربوط 
به اين دو طرح ساختاري ايجاد کنند. و عملا شورا 
از داشــتن مكانيزمي براي نظارت بر نحوي اجرا 
ايــن طرح باز ماند. نكته دوم اين اســت که بالای 
ســر اجراي طرح جامع و تفصيلي کميسيوني به 
نام مــاده 5 را قرار داديم کــه به اعتقاد بنده يک 
قصابي است که طرح جامع و تفصيلي را سلاخي 
مي کند هر جا کــه اراده کرد، ورود پيدا مي کند و 
هرتغييري که از دستش برمي آيد انجام مي دهد. در 
واقع وجود کميسيون ماده 5 منشاء و منبع خارج 
شــدن و عدول از طرح تفصيلي است که شوراي 
شهر هيچ نقشــي در آن ندارد. اگر ما بخواهيم در 
اين زمينه نقدي داشــته باشيم منشاء و مبدا آن 
کميســيون ماده 5 است. نمي توانم بگويم که چه 
ميزان طرح تفصيلي در شهر تهران انجام شده است 
به اين خاطر که ما کميسيون ماده 5 را داشتيم که 
هر جا يک تغييراتي در اين طرح ايجاد کرد. وقتي 
شما می توانيد يک قضاوت درست و عالمانه کنيد 

که يک سند مرجع داشته باشيم.
 گفتید در مقطعی نداشتن طرح تفصیلي باعث 
بروز مشکلاتي در تهران شد. در این باره قدري 

بیشتر توضیح دهید
در يک دوره اي شــهر فاقد طرح جامع و تفصيلي 
اســت و شهرداري بر حســب يک دستور العمل 
نانوشته اي شهر را اداره مي کند که مي تواند در آن 
هرچيزي قرار بگيرد و هر اتفاقي قابل قبول باشد. در 
يک دوره اي مطرح بود شما مي رويد در شهرداري 
درخواست مجوز 5 طبقه مي کنيد و اين سازمان 
با دريافت مبلغي پيشنهاد ساخت 10 طبقه را به 
مردم مي کردند. اين اتفاق در دوره اي در شهرداري 
روي داده اســت و نمي توان آن را کتمان کرد. اين 
نتيجه نداشتن طرح جامع بود. اگر طرح جامع در 
اختيار شهردار وقت بود اين کار را نمي کرد. البته 
نمي توان نسبت به آن دوره نيز يک قضاوت يكسويه 
کرد. اگــر از آن افراد بپرســيم آنها مي گويند که 
سندي نداشتيم. اما نقد بايد به اين صورت باشد که 

چرا به دنبال طرح جامع نرفتند؟
نکته دیگري که وجود دارد، این است که در سال 
86 که طرح جامع نوشته مي شود  ،تصویب طرح 
تفصیلی تا ســال 91 به تاخیر می افتد .در واقع 
همان اندازه که شهرداران قبل مقصر بودند این 

دوره نیز مدیریت شهري مقصر است. 
مي تواند اين باشد و نمي توان آن را رد کرد. يكي از 
مباحث شوراي سوم عملياتي کردن طرح جامع بود 
و عنوان مي شد که طرح تفصيلي در دست تهيه 
است. من اين استنباط را ندارم که اين فاصله چند 
ساله تعمدي ايجاد شده است. بلكه اعتقاد دارم که 
طرح تفصيلي مي توانست پازل به پازل اجرا شود. 
مي توانست با تلاش بيشتر و تعيين کردن يک دوره 
زماني مشــخص طرح جامع سريع تر ملاک عمل 
قرار گيرد. اين ها نقدهايي است که نمي توان از آن 
عبور کرد. ســال 86 طرح جامع تصويب مي شود 
و شــروع مي کنند به تدوين طرح تفصيلي. سوال 
اينجاســت که آيا براي تدوين طرح تفصيلي به 4 
تا 5 ســال زمان نياز بــود؟ در اين مورد نمي توانم 
قضاوتي بكنم. اما به هر حال نتيجه اين می شود 
که عملا اجراي طرح جامع از دهه 90 اجرايي شد.
دو مساله وجود دارد؛ یکی اینکه میزان ارجاع 
پرونده ها به کمیسیون ماده 100 نشان مي دهد 
اجراي طرح تفصیلي عملا در محاق است و  دوم 
اینکه گفته مي شود شوراي معماري مناطق فراتر 

از طرح تفصیلی عمل می کنند 
مــن فراتر از اين اســتدلالات يک مســاله ديگر 
نيز اضافه مي کنم. کميســيون توافقات را نيز به 
اين مســاله اضافه کنيد. طرح تثبيت را هم به آن 
موارد اضافه کنيد. در واقع اين چهار علت از جمله 
عواملي است که به نوعي زمينه هاي ارتكاب تخلف 
را فراهم مي کند. در يک جايي تخلف در ســاخت 
و ســاز روي مي دهد، نظارت نمي شود. و پرونده 
آن به کميســيون ماده 100 ارجاع داده مي شود.  
يک جا به فرد اجازه داده مي شود که بسازد و بعد 
پرونده به کميسيون ماده 100 فرستاده مي شود. در 

يک جا يک کميسيون تشكيل مي شود که فراتر 
از اختيار دو طرح بالادســتي به فرد اجازه ساخت 
و ســاز مي دهد. در يک جا پرونده تخلف تشكيل 
مي شود اما به کميسيون ماده 100 ارجاع داده نمي 
شود و زمانی حكم در کميسيون ماده 100 صادر 
مي شود، اما در منطقه اجرا نمي شود. در جايي نيز  
کاربري مسكوني به تجاري و اداري تغيير کرده و 
تثبيت مي کنند و کاربري تجاري را به جاي اداري 
و يا مسكوني مي دهند. اين اقدامات در مناطق 3 و 
6 زياد روي داده اســت. اين کارها با کمال تاسف 
اقدامات فراقانوني است که زمينه هاي اجراي آن در 
قوانين شهرداري وجود دارد. در جاهايي شهرداري 
به استناد برخي از قوانين مي تواند کارهايي را انجام 
دهد که خارج از قانون اســت.  عنوان مي شود در 
کوچه 6 متري ارتفاع 5 طبقه اســت، بعد عنوان 
مي شود اگر تجميع انجام شد يک طبقه اضافه مي 
شــود و اگر پلاک دو نبش بود اين ســطح اشغال 
اضافه مي شود و الي آخر... براي تصميم گيري روي 
اين مسائل کميته ها و کميسيون ها شكل مي گيرد. 
در کشورهاي ديگر هيچ جايي را مانند تهران نديدم 
که مدل شهرسازی آن اين قدر ناهموار باشد. مثلا 
دوستان در مورد مصوبه باغات معتقد هستندکه 
مصوباتي که  در زمينه باغ هــا وجود دارد مصوبه 
خوبي بوده است، اما من اعتقاد دارم که نبوده است 
.در هيچ جا 30 درصد آن رعايت نشده است و در 
برخي جاها 45 درصد انجام شده است و برخي زير 
زمين را تا 60 درصــد زير باغ  برده اند. در خيابان 
مقدس اردبيلي، خيابان آسايشگاه جانبازان تمام 
درخت هاي کنار را خشک کرده اند اگرچه درخت 
بيرون از زمينشــان بوده اما درخت ها را خشــک 

کرده اند.
 با این انتقاداتي که بنده و شما عنوان کردید شورا 
در مساله نظارت بر اجرای  طرح تفصیلي کارآمد 

عمل نکرده است
من معتقدم هــم طرح جامع و هم طرح تفصيلي 
ايراد دارد و هم شورا در نظارت و هم شهرداري در 

اجرا خوب عمل نكرده است. 
شما دوره قبل در شورا بودید و الان هم سه سال 
از شوراي چهارم گذشته است .به خودت و شورا 

چه نمره ای در بخش نظارتی میدهید؟
با معيارهاي خودم فكر نمي کنم نمره 15  باشــد.  

ميانگين نمره شورا هم بالاي 15 نيست.
 معیار دیگری که بر اساس آن می توان نسبت 
به عملکرد شورا قضاوت کرد ، میزان شفافیت 
و پاسخگویی شورا اســت. یعنی هر چه یک 
نهاد شفاف تر و پاسخگوتر باشد باشد، معنایش 
این است که دموکراتیک تر و کارآمد تر است. 
وقتی از این زاویه وضعیت شورای شهر تهران را 
بررسی می کنیم، مشاهده می کنیم  که 50درصد 
جلسات شــورا در روزهای یکشنبه و به دور از 
منظر افکار عمومی برگزار می شود . و در روزهای 
سه شنبه نیز عمدتا برای بهره برداری از رسانه ها 
سخن گفته می شود . به عبارت دیگر می توان 
گفت که اعضای شورا روزهای یکشنبه در زمین 
شهرداری و روزهای سه شنبه در زمین رسانه ها 

بازی می کنند. نظر شما چیست؟ 
ايراد شما و کليتی که مطرح کرديد از نظر بنده وارد 
است اما نه با شدتی که شما نظر داديد. ما در شورای 
سوم پيشنهاد داديم جلسات روز يک شنبه علنی 
شود. کماکان نيز خودم شخصا بر اين باور هستم 
که جلسات روز يک شنبه  هم می تواند با حضور 
رسانه ها باشد چرا که هر دو جلسه عملا علنی است 
و اخبار آن منتشر می شود اما شيوه انتشار مطالب با 
هم متفاوت است.  پيشنهاد داديم  که جلسات روز 
يک شنبه را هم با حضور رسانه ها  برگزار کنيم اما 
در هر صورت به جمع بندی نرسيديم که اين اتفاق 
روی دهد.  در شورای چهارم نيز  مجدد اين مساله 
توسط اعضای شورا مطرح شد و  به رغم اينكه سال 

اول شورای چهارم هم به نوعی  دراختيار دوستانی 
بود که بيشتر از ديگران مدعی اين مساله بودند، اما 
همين دوستان  نيز  کاری انجام ندادند. از نگاه بنده  
کماکان فرقی  در اصل موضوع نكرده است. دليل 
آن را نمی دانم که در خيلی از مسائلی که مطرح 
می شود شــرايط روز جامعه ما  و نحوی انتشار و 
انعكاس  اخبار موضوع طبقه بندی خبر نبايد باشد. 
اين ايراد به شــورا وارد است که چرا جلسات  روز 
يک شــنبه را با حضور رسانه ها برگزار نمی کند. 
می ماند جلساتی که بر حسب موضوع تصميم می 
گيرند تا غير علنی برگزار شود اين موضوعات را نيز 
می توان طبقه بندی کرد و براساس موضوعاتی که 
دارد، غير علنی برگزار شود. بقيه جلسات به اعتقاد 
بنده می تواند در دو روز يک شــنبه و سه شنبه 
علنی برگزار شود. اما شايد به يک نوعی فرمايشات 
شما را اينگونه مورد ارزيابی قرار دهيم که آيا شورای 
شهر تهران درارتباط گيری  با مخاطبان خود که 
شهروندان تهرانی هستند و با استفاده از ظرفيت 
رسانه های جمعی به چه ميزان موفق  بوده است؟ 
آيا شهروندان تهرانی  از تصميمات شورای اسلامی 
شهر تهران که در مورد زندگی اجتماعی آنهاست 
اشراف کافی و لازم را دارند، يا خير؟ آيا رابطه بين  
ساختار شورای شهر تهران که بخشی ازآن روابط 
عمومی اين نهاد است و اعضای شورای شهر که هر 
کدام به تنهايی می توانند ارتباط بارسانه ها داشته 
باشند يک ساختار و رابطه پويا و فعالی هست؟ به 
اعتقاد بنده پاسخ تمامی اين سوالات  به نوعی منفی 
است. معتقد براين هستم که بيش از اين شورای 
شــهر تهران از ظرفيت رسانه ها  برای  انعكاس و 

ارتباط با مخاطبان خود استفاده می کرد و بكند. 
با تک تک اعضا که صحبت می کنم، عنوان می 
کنند با علنی شدن جلسات روز یک شنبه موافق 
هستند اما در عمل هیچ اتفاقی نمی افتد. من 
نمی توانم این مساله را بفهم که چرا این ژست  
گرفته می شــود اما در عمل این اتفاق به وقوع 

نمی پیوندند؟
شما اين مساله را در فاصله بين روزهای يک شنبه 
تا سه شنبه به خوبی می توانيد حس کنيد.  تفاوت 
برخورد و اظهار نظر و ارتباط اعضای شورای شهر 
تهران با شــهرداری دراين دو روز نشان می دهد 
که درواقع ناخواســته دو سطح از روش برای اعضا 
تعريف شده است در ارتباط با خود و شهرداری. به 
عنوان مثال يک روزی فرماندار ری پيگير اين بود 
که نام شورای شهر تهران براساس مصوبات مجلس 
تبديل به شورای شهرستان تهران، ری و شميرانات 
شود.  اين موضوع مورد استقبال و علاقه بخشی از 
اعضا بود. اما زمانی که برای رای گيری اين پيشنهاد 
به صحن آمد؛ همان روز به اين مصوبه رای ندادند. 
يا در مورد اخير مطرح شــد  که بياييم بخشی از  
مشكلات مربوط به ارتباطات مالی محلات را حل 
کنيم، نه بحث اعتبار بود که بخواهيم اعتباری به 
محله ها اضافه کنيم و نه بحث اين بود که  بخواهيم 
پولی را بدون حساب و کتاب دراختيار عده ای قرار 
دهيم. هيچ کدام از اين موضوعات مطرح نبود،  تنها 
اصلاح يک رويه مالی بود. پيشنهادی برای اصلاح 
يک رويه مالی بود بين حــوزه معاونت اجتماعی 
شهرداری با مديريت محلات. خودم  امضاهای اين 
طرح را جمع کردم وقتی به تک تک دوســتان و 
اعضای شورا توضيح می دادم همه می پذيرفتند و 
استقبال می کردند، اما زمانی که در صحن مطرح 
شــد؛ رای نياورد.  به نظر من  اين نقد بر افراد وارد 
اســت.  به عنوان مثال آقای  طلايی شما در نگاه 
بيرونی و بيان مواضع بيرونی يک اراده را داريد اما 
در عمل در صحنه ها خــلاف اين اراده عمل می 
کنيد.  بايد  چرايی آن را برای افكار عمومی توضيح 
دهيد. اين رويه بيشتر جنبه درونی و فردی دارد تا  
ساختاری و سياسی. بايد يک ملاحظه ای به اين 
مســاله اضافه کنيم مثلا می توانيم بگوييم که در 

بسياری از موارد سليقه و ديدگاه های فرد همانی 
است که بيان کرده است. اما وقتی در جمع قرار می 
گيرد تضارب آراء به آن اضافه  می شود و به نوعی 
خرد جمعی درهم آميخته می شود و در تلاقی بين 
اين ديدگاه هــای افراد  مواضع خود را اصلاح و يا 

تعديل می کند. 
 کارویژه دوم شــورای شهر بحث  قانون گذاری 
اســت. بر این اســاس  بفرمایید که شورای 
شهرتهران در این سه سال کدام آئین نامه، قانون 
و پیشــنهاد مناسب و کارآمد را که ناظر بر حل 
مسائل اساسی تهران باشد، تصویب کرده است؟ 
بايد برای جواب اين سوال تمامی طرح ها و لوايح 
شورای شــهر تهران را يک بار اســتخراج کنم و 
بگويم که به عنوان مثال اين 50 طرح ناظر به حل 
مشكلات شهر تهران بوده است.  اما در کليات به 
نظر می رسد که بين ديدگاهی که بخواهد عنوان 
کند که تمامی مصوبات شــورای شهر در راستای 
پاســخگويی به نيازهای شــهر تهران بوده است؛ 
نبوده و يا اين طرف که فردی مدعی باشد که تمام 
مصوبات برای حل مشكلات شهر تهران بوده است 
بايد نســبتی برقرار کرد که بين صفر تا صد است. 
بايد موردی به اين موضوع بپردازيم. به عنوان مثال 
عنوان کنيم که فلان مصوبه شــورای شهر تهران 
چند درصد و به چه ميزان موثر بر حل مشكلات 

شهر تهران بوده است.
الان بهترین زمان برای ارائه این کارنامه شورای 

شهر تهران است 
کليات را می توانيم مطرح کنيم اما در جزئيات نمی 
تــوان اين اظهار نظر را مطرح کرد. به صورت کلی 
می توان بيان کرد شــورای شهر تهران  بيشتر و 
موثرتر و کارآمدتــر از آنچه که تا کنون بوده، می 
توانســته عمل کند و می توانسته در گره گشايی 
مشكلات شــهر تهران در مباحث نظارتی، مالی و 

سياستگذاری ها موفق تر باشد.
قضاوت شــما در خصوص  نمره نظارتی شورا 
این بود که زیر 15 است  و در مورد قانونگذاری 
هم بیان می کنید که می توانست موثرتر عمل 
کند. یعنی در مجموع عملکرد شورا قابل قبول 

نیست؟
من اين کارکرد را متوسط می بينم. به عبارتی اگر 
شما اين دو کارکرد را بين سه گرينه متوسط، بد 
و خوب ببينيد؛ من ارزيابی متوســطی دارم.  بايد 
به عوامل ديگری نيز در ارزيابی ها توجه داشــته 
باشيد.  شــما الان به اين موضوع به صورت کلی 
نگاه می کنيد. شــما بياييد نســبت شورای شهر 
تهران را با شوراهای ديگر درسراسر کشور ارزيابی 
کنيد.  اين را به عنوان مثال مطرح کردم.  شما نمی 
توانيد شــورای شهر تهران را همتراز شورای ساير 
شــهرهای کشور ارزيابی کنيد.  به عنوان مثال در 
يک کلانشهری مانند اصفهان، شيراز و اهواز ، رفتار 
شورای شهر اين کلانشــهرها  روی شورای شهر 
نجف آباد و شهرهای اطراف اين کلانشهرها تاثيری 
ندارد، اما رفتار و گفتار اعضای شورای شهر تهران 

حتی به روی  شورای روستاهای کشور تاثير دارد.
من این اثرگذاری را ناشــی از کارآمدی شورای 
شــهر تهران نمی دانم. در واقع  دلیل این تاثیر 
رسانه ها و توجه بیش از حد آنها به شورای تهران 

است 
سهم رسانه ها برای اين تاثيرگذاری غير قابل انكار 
اســت . سطح افرادی که در شــورای شهر تهران 
هستند، نيز به نسبت ساير شهرها و کلانشهرهای 
کشور متفاوت اســت. به هر حال در شورای شهر 
تهران از وزير دولت گرفته تا نماينده مجلس را در 
خود جای داده است. مديران ارشد کشوری آمده 
اند در سطح محلی تصميم گيری  کنند و اين افراد 

حرف های زيادی برای گفتن دارند.
اما همین افرادی که نام بردید از سطح میانگین 

نخبگان شهر تهران پایین تر هستند
اين نسبت را با کدام ارگان و نهادی می سنجيد با 
مجلس يا دولت؟ نخبگانی که شما به ان اشاره می 

کنيد نخبگان دانشگاهی است  و يا سياسی ؟ 
میانگین فهم  نخبگان تهران خیلی بالاتر از آن 
چیزی اســت که اکنون در شورای شهر تهران 

حضور دارند
بنده اعتقاد دارم که اين تحليل اشتباه است. همين 
الان 31 عضو شــورای شهر تهران را آناليز کنيد، 
ببينيد چند درصد نماينــده مجلس در بين اين 
افــراد قرار دارد، چند نفــر از افرادی که  در دولت 
کار کردند در ميان اين افراد هســتند؟ چند نفر از 
مديران ارشدی که  در سطوح مختلف کار کردند 
وجود دارد.  اگر بخواهيم بگوييم  که آيا شــورای 
چهارم پاسخگوی انتظارت جامعه بود، پاسخ بنده 
منفی است.  جامعه بيشتر از اينی که الان هستند از 

مرتضی طلایی نایب رئیس شورای اسلامی شهر تهران در گفتگو با »پدیده شهر« مطرح کرد:

نفی نگاه »کارچاق کنی« به اعضای شورای شهر

بالای سر اجراي 
طرح جامع و تفصيلي 

كميسيوني به نام ماده 5 
را قرار دادیم كه به اعتقاد 

بنده یك قصابي است 
كه طرح جامع و تفصيلي 
را سلاخي مي كند هر جا 
كه اراده كرده ورود پيدا 
مي كند و هرتغييري كه از 
دستش برمي آید را انجام 
مي دهد. در واقع وجود 

كميسيون ماده 5 منشاء و 
منبع خارج شدن و عدول 
از طرح تفصيلي است كه 
شوراي شهر هيچ نقشي در 
آن ندارد. اگر ما بخواهيم 
در این زمينه نقدي داشته 
باشيم منشاء و مبدا آن 
كميسيون ماده 5 است.

هفته پيش بود كه بنده با 
یك فردی كار داشتم. 
دیدم یك فرد دیگری 
بعد از من آمد با آن آقا 

سلام عليك كرد و نشست 
و ایشان را به من معرفی 
كرد. من نشسته بودم 
پيگير كارم بودم  آن 

دوست از من عذرخواهی 
كرد و گفت كه به شما 
نگفته بودم اما این فرد 
مشکلی دارد كه شما 

راهنمایی بکنيد. من اول 
خيلی بهم برخورد .  بعد 
آن فرد عنوان كرد كه 

شهرداری یکی از مناطق 
زمينش را تملك كرده 

نيمی از پول آن را پرداخت 
كرده و نيم دیگر آن را 

پرداخت نکرده است. به 
در بسته برخورد كرده 
بود و از من كمك می 

خواست. به وی گفتم كه 
من مطلقا در این زمينه 

مداخله ای ندارم و ورودی 
به این مباحث ندارم. بعد 
بحث بين ما باز شد و شيوه 
های رسيدن به پولش را 
باز كرد.  دیدیم همه راه 
ها را رفته و رسيده به یك 
اینکه  باید 30 درصد پول 
زیرميزی بدهد تا به اصل 

پولش برسد.  این فرد 
دنبال این بود كه این 30 
درصد رشوه را كاهش 
دهد. با خيلی ازدوستان 
شورای شهر برای حل 
مشکلش تماس گرفته 
بود اما مشکلش حل 

نشده بود .
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پهنه های آبی موجود در گستره زمین چه طبیعی 
و چــه مصنوعی با مجموعــه ای از عملکردهای 
طبیعی همراه هســتند که به طور مستقیم و غیر 
مســتقیم به انسان خدمت می رســاند. از جمله 
 خدمات محیط زیســت های آبــی و دریاچه ای 
می توان بــه تعدیل دما، بهبــود رطوبت هوا و 
تلطیف آب و هــوا، ذخیره آب، تصفیه آب، مهار 
سیلاب، ایجاد منظر و زیبایی محیط، امکان پرورش 
و صید آبزیان، تولید گیاهان آبزی و برداشــت فراورده های گیاهی، جلب 
پرندگان، انجام تفریحات آبی و گردشــگری، اســتفاده های آموزشــی و 

پژوهشی اشاره نمود.
خدمات محيط زيستی اکوسيستم های آبی ناشی از عملكردهای بوم شناختی 
آن و اين عملكرد نيز وابسته به فرايندهای بوم شناختی و ساختار اکوسيستم 
آبی )مجموعه اجزأ زنده و غير زنده( آن اســت. چنين کارکردی در اکوسيستم 
های طبيعی سبب شده است انسان در محيط زندگی و فعاليت خود دست به 
ايجاد اکوسيستم های شبه طبيعی و مصنوعی بزند تا بخشی از خدمات مورد 
نظر خود را تأمين نمايد. با اين وجود چنين خدماتی زمانی تضمين می شود که 
حيات اکوسيستم آبی، فرايندهای طبيعی )چرخه گاز، مواد، زنجيره های غذايی( 
شكل بگيرد و ساختار اکوسيستم مصنوعی يا دست ساز همپايه يا معادل يكی از 

اکوسيستم های طبيعی در اقليم و سرزمين مشابه باشد.
عرصه های جنگلكاری های مصنوعی، انواع پارک های انسان ساخت )شهری، 
روستايی و پارک طبيعت(، انواع پرديس )باغ های بهشتی مناطق بيابانی ايران( 
و انواع درياچه ها و آبگيرهای مصنوعی با چنين اهدافی برپا می شوند. اما چگونه 
يكی اکوسيستم مصنوعی از ايجاد خدمات مطلوب به انسان باز می ماند؟ و يا 

حتی می تواند به کانون مشكل يا تهديد تبديل شود؟
چنانچه اکوسيســتم دست ساز و مصنوعی بدون توجه به ظرفيت و توان های 
طبيعــی، بدون توجه به برقراری فرايندهای طبيعی ايجاد شــود و يا بر روابط 
طبيعی موجود اثر مختل کننده داشته باشد و يا وجود آن سبب افزايش آسيب 
پذيری يا مخاطره شود، احداث آن جايز نيست. تجربيات جهانی اهميت درياچه 
های مصنوعی در محيط های شهری را در ارزش بالای تفرجی، امكان برداشت 
آب در مواقع اضطرار برای نيازهای شهری و محيطی مناسب برای جلب حيات 
وحش بيان نموده اند. با اين وجود چنين خدماتی مستلزم پايش دقيق کيفيت 
آب، بويژه هنگامی است که انسان در آن به تفريح می پردازد و جانوران آبزی از 
آن استفاده می کنند. همچنين ممانعت از ورود مواد آلی به عرصه درياچه برای 
پيشگيری از شكوفايی جلبكی از مهمترين اقدامات مهندسی در اين خصوص 
اســت. درياچه های مصنوعی هنگامی به تعادل بوم شناختی می رسند که در 
بســتر آن رسوبات دانه ريز گلی تجمع يابد. از سوی ديگر انتقال رسوب به اين 
دريچه ها نيز بايستی مديريت شده باشد، زيرا رسوبات مازاد از کارکرد درياچه 
کاسته و لايروبی آن را گريز ناپذير می سازد. در تمام دنيا هزينه بالای افت آب به 
سبب تبخير يكی از چالش های درياچه های مصنوعی بيان شده است که توجيه 
آن نيازمند تحليل هزينه – فايده است. با اين وجود اهميت دارد اين درياچه ها از 

نظر تهديد شهر در هنگام وقوع زلزله نيز مورد بررسی دقيق قرار بگيرند.
درياچه چيتگر يا درياچۀ شــهدای خليج فارس در غرب تهران، در منطقه 22، 
با وسعت حدود 150 هكتار به صورت مصنوعی و با هدف تلطيف هوا، توسعه 
فضای تفرجی، گسترش فضای سبز، ايجاد منظر آبی، اشتغال زايی، ايجاد فضای 
آموزشی و توسعه بازيهای آبی و حمايت از اکوسيستم طبيعی احداث شده است. 
پرواضح اســت که حيات يک گستره آبی به وجود آب وابسته است. در محيط 
های خشک و نيمه خشــک که آب سطحی و زيرزمينی يک منبع کمياب و 
حياتی و دارای ارزش افزوده اقتصادی محســوب می شود به سبب تبخير بالا، 
احداث درياچه های مصنوعی که کارکرد زيبا ســازی دارند و به همين سبب 
سطح وسيع و عمق به نســبه کمی دارند، اقدام دارای اولويتی محسوب نمی 
شوند. مگر آنكه از آب برگشتی يا فاضلاب تصفيه شده شهری با سازوکارهای 
مناسب کنترل کيفيت استفاده شود و يا در مسير سيلاب های شهری و با هدف 

مهار آن احداث شوند. 
اين درياچه که آبگيری آن از بهار سال  1392 آغاز شد، از طريق آب رودخانه کن 
تغذيه شد. البته برای آبگيری احداثی استفاده از يک جريان آبی امكان پذير است 
و تداول دارد اما وابستگی دائمی به جريان يک رود يا قنات، اراضی پائين دستی 
که برای معاش و سلامتی خود به اين منابع آبی وابسته هستند را با محدوديت 
مواجه می سازد و تداوم آن، اين محدوديت را به مشكلی چالش برانگيز تبديل 
می سازد. از طرفی با توجه به کارکردهای محيط زيستی جريان های سيلابی 
نمی بايست تمام جريان سيلاب را به حوضچه درياچه ای انتقال داد، زيرا سيلاب 
ها برای پاکسازی بستر مسيل خود و اراضی پائين دست و احيأ آن نقش مهمی 
دارند. درياچه چيتگر چنانچه با پســاب های شهری يا بخشی از آب فاضلاب 
تصفيه شــده تغذيه شود بايد با يک سامانه پايش هوشمند از نظر کيفيت آن 
کنترل شود و نياز مند برقراری جريان و هوا دهی می باشد، در غير اين صورت 
نه سيما و جلوه زيبايی برايش می ماند و نه بوی تعفن برای آن کارکرد آسايشی 
و سلامتی باقی می گذارد و اهداف توسعه تفريحات و ورزش های آبی در آن را 

بايد به دست فراموشی سپرد.
درياچه چيتگر در مسير دستيابی به طراحی پيش بينی شده آن راه زيادی در 
پيش دارد. اين طراحی در صورت تحقق و اجرايی شدن به يكی از جاذبه های 
کم نظير پايتخت و يكی از افتخارات شهرسازی و منظر سازی بدل خواهد شد. 
اما برای دستيابی به آن مديريت فنی و حرفه ای نياز دارد و نيازمند سازوکارهای 
علمی و اثربخش می باشد. بسياری از کشورهای توسعه يافته و در حال توسعه 
که در اقليم خشک و نيمه خشک قرار دارند نيز پهنه های آبی داخل شهرها و 
فضاهای سبز شهری را تنها به پشتوانه راهكارهای فنی و مهندسی به بازدهی 
رســانده اند. اين درياچه مصنوعی مانند هر اکوسيســتم تازه شكل گرفته ای 
نيازمند تكامل ساختاری و فرايندی است. تجمع رسوب در بستر درياچه با انتقال 
بخشی از سيلاب های رودخانه ای ميسر است. اين بستر رسوبی به تدريج زمينه 
ســاز توسعه پوشــش های علفی آبزی خواهد شد که خود در تصفيه و بهبود 
کيفيت آب موثر هستند. گياهان آبزی )تک سلولی تا پر سلولی( مانند کليه برای 
اکوسيستم آبی عمل می کنند و کيفيت آب را بهبود می بخشند. اما تا توسعه 
اين سازمان زيستی، درياچه نيازمند مراقبت و مداخلات مهندسی مانند گردش 
آب و هوا دهی می باشــد. مانند فردی که تا بهبود کليه های خود به دستگاه 
دياليز وصل اســت. آب، کمياب ترين عنصر منطقه و اصلی ترين منبع حيات 
درياچه اســت. کميت و کيفيت آب درياچه برای سرنوشت آن نقشی کليدی 
دارد. بی توجهی به حفظ کيفيت آب می تواند مهندسان طراح را با يک شكست 
پرنقد مواجه سازد و شجاعت اقدامات مشابه را از ذهن خلاق برنامه ريزان بگيرد. 
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مرتضی طلایی نایب رئیس شورای اسلامی شهر تهران در گفتگو با »پدیده شهر«:

اگر یک مورد کارچاق کنی ازمن پیدا کردید، بیان کنید

کمیته امداد با بهره گیری از توان سمن ها برای اشتغال زایی محرومین اقدام کند
 رئیس کمیته مشارکت های مردمی شورای اسلامی شهر تهران با پیشنهاد همکاری سمن ها با کمیته امداد گفت: کمیته امداد با بهره گیری از توان سمن ها برای مهارت آموزی و اشتغال زایی محرومین 
اقدام کند.  به گزارش پایگاه خبری سازمان های غیردولتی ایران )وطن(؛ الهه راستگو عضو کمیسیون اجتماعی و فرهنگی شورای اسلامی شهر تهران در دویست و هشتاد و پنجمین جلسه علنی شورا 
گفت: حل آسیب های اجتماعی در گرو نگاه ریشه ای به این پدیده و رفع سرمنشاء آنها بوده چراکه بروز بسیاری از مسائل ناشی از موضوعات دیگر است. رئیس ستاد توان افزایی و حمایت از فعالیت 
سازمانهای مردم نهاد شهر تهران در ادامه به طلاق ناشی از بیکاری همسر و یا بزهکاری فرزندان به دلیل فعالیت زنان سرپرست خانوار در خارج از منزل اشاره کرد و گفت: این موضوعات زنجیره وار 
به یکدیگر مرتبط بوده و چرخه ای به نام آسیب های اجتماعی را رقم زده که با تعلل و کوتاهی در رفع علل آن شرایطی بروز خواهد کرد که دودش تنها به چشم خودمان می رود.  مهمان هفته

شورای چهارم انتظار داشت.  اما مساله فقط خلاصه 
در افراد  شورا نمی شود. عوامل ديگری وجود دارد 
که از بيــرون تاثيرات خود را مــی گذارد. معدل 
عملكرد شورای چهارم متوسط است، اما بخشی از 
اين فاصله ای که با نمره قابل قبول وجود دارد را می 
توان در افراد  جستجو کرد. بخشی نيز به خلاءهای 

قانونی باز می گردد. 
تصور من این اســت که تعدادی از افرادی  که 
اکنون عضو شورا هســتند؛ در حوزه مدیریت 

شهری در حد ابتدایی نیز اطلاعات ندارند 
اين نگرش نيز به ساختار برمی گردد. اينكه چرا ما 
درانتخاب افرادی که می خواهند در شورای شهر 
بيايند و کار محلی کنند،  شاخصی نگذاشتيم. اين 

به افراد برنمی گردد.
 اتفاقا به افراد و اعضا شورا برمی گردد .چرا در 
یک جامعه اسلامی یک فرد که می داند در حوزه 
ای دانشی و تجربه ای ندارد به خود اجازه میدهد 

وارد آن عرصه شود؟ 
به خود فرد برمی گردد اين مسائل. آدم ها در کشور 
ما در جای خود قرار ندارند. چند تا از وزرای ما رشته 
هــای تحصيلی مرتبط با وزارتخانه تحت امر خود 
دارند؟ چه تعداد ازمديران ما رشته های تخصصی 
مرتبــط با  کاری که انجام می دهند را دارند؟ چه 
تعداد از شــهرداران ما به عنوان مثال رشته های 
تخصصی شهرسازی را دارند. اين گيرهايی است که  
قانون بايد آن را رفع کند. به عنوان مثال شــما در 
جامعه ای زندگی می کنيد که قانون به افراد اجازه 
می دهد و البته افراد نيز اين روحيه را دارند که به 
دنبال قدرت باشند. بنده زمانی رئيس پليس شهر 
تهران بودم وقتی در نقطه ای مشكل بود، آنجا می 
ايستادم تمام بخش های ذيربط  را جمع  می کردم 
و تا مشكل را حل نمی کردم از آن محل نمی رفتم.  
با آن نگاه به شورای شــهر آمدم.  يک روز رئيس 
پليس شــهر تهران بودم و به شهردار تهران زنگ 
زدم و از وی خواســتم به محلی بيايد که در آنجا 
مشكل وجود داشت. وقت می گذاشتم تا شهردار 
منطقه به محل بيايد و مشــكل را حل کند. حالا 
همان طلايی که با شهردار تهران تماس می گرفت 
و با عوامل خود می آمد و دور زمين بی دفاع شهری 
ديوار می کشيد تا محلی برای تجمع معتادان نشود؛ 
امروز در شورای  شهر تهران اين قدرت و اختيار را 
ندارد تا اين کارها را انجام بدهد. شورايی که مانند 
يک شــير بی يال و کوپال است و همه جای آن را 
زده اند. ازاين شير نمی توانيد کارکرد ديگری انتظار 

داشته باشيد.
 معیــار دیگری که بر اســاس آن می توان در 
خصوص عملکرد شــورا قضاوت کرد ، مسئله 
مبارزه با فســاد و رانت اســت. به این معنا که 
خروجی نهایی عملکرد شورا در این بخش باید 
ناظر به کاهش رانت و فساد احتمالی در شهرداری 
باشد، در حالی که عملا این اتفاق نیفتاده است 
.در این خصوص دلایل متعددی بر می شمرند که  
اولین دلیل این  است که عنوان می شود برخی 
ازاعضای شورای شهر تهران خود اساسا کارکرد 
های مالی پیدا کرده اند و اینها افراد صالحی برای 
کاهش فســاد و رانت  نیستند. نظر شما دراین 

رابطه چیست؟
نقد وارد و درســتی اســت. اگرچه ممكن اســت 
بخواهيد وزن اين نقد را بســنجيد زياد نباشد. اما 
می پذيريم وقتی می بينيد صد نفر در جامعه فيش 
حقوقی آنها بالاتر از حد نصاب است همين مساله 
فضای عمومی را تحت الشعاع قرار می دهد. ديگر 
افكار عمومی نمی آيد بيــان کند که 100 نفر از 
مديران کشور اين مشكل را دارند. بلكه می گويند 
مسئولان کشــور و دولت مشكل دارند. وقتی يک 
نفر کلاهبرداری و اختلاس می کند افكار عمومی 
تمام مديريت کشــور را به چالش می کشاند.  در 
شورا و شهرداری نيز ممكن است اين موارد تعداد 
قابل توجهی نباشد اما يک مورد آن همين اثر را در 
افكار عمومی می گذارد. هفته پيش بود بنده با يک 
فردی کار داشتم. ديدم يک فرد ديگری بعد از من 
آمد و آن آقا را به من معرفی کرد. من پيگير کارم 
بودم  آن دوست از من عذرخواهی کرد و گفت که 
به شما نگفته بودم اما اين فرد مشكلی دارد که شما 
راهنمايی بكنيد. من اول خيلی بهم برخورد .  بعد 
آن فرد عنوان کرد شهرداری يكی از مناطق زمينش 
را تملک کرده نيمی از پول آن را پرداخت کرده و 
نيم ديگر آن را پرداخت نكرده اســت. به در بسته 
برخورد کرده بود و از من کمک می خواست. به وی 
گفتم که مطلقا در اين زمينه مداخله ای نداشته 
و ورودی به اين مباحــث ندارم. اما به وی گفتم ؛ 
اگرامروز کار خود را با شــهرداری حل کنی بهتر 
ازاين اســت که اين کار را فردا پيگيری کنی. دوم 

اينكه خودت بايد به دنبال ساز و کار حل آن مشكل 
باشی. بعد بحث بين ما باز شد و شيوه های رسيدن 
به پولش را مطرح کرد.  ديديم همه راه ها را رفته و 
رسيده به يک اينكه  بايد 30 درصد پول زيرميزی 
بدهد تا به اصل پولش برسد.  دنبال اين بود که اين 
30 درصد رشوه را کاهش دهد. با خيلی ازدوستان 
شورای شهر برای حل مشكلش تماس گرفته بود 
اما مشكلش حل نشده بود. از وی عذرخواهی کردم 
که در اين رابطه نمــی توانم کمكی کنم . عنوان 
کرد می دانستم شما وارد اين فضاها نمی شويد، اما 
می خواستم راهنمايی از شما بگيرم. اين فرد می 
دانست که در اين زمينه بنده يک کبريت بی خطر 
هستم، اما با اين حال مشكلش را با من مطرح کرد. 
اين نشــان می دهد  که  افكار عمومی در ذهنش 
نقش بســته که از طرف آقای طلايی نوعی  و يا 
اعضای شــورای شهر می توانند مشكلشان را حل 
کنند و می  توانند يک نگاه کارچاق کنی به اعضای 
شورای شهر داشته باشند . اگر اداری با وی برخورد 
کنم اين فرد به من می گويد که شــما در شورای 
شهر بايد مشكلات مردم را پيگيری کنيد. راهش 
اين بود که  درخواســت خود را به شــورا بدهد و 
بعد ما مكاتبه کنيم با شهردار مربوطه تا در مسير 
خودش اين مشكل حل شود. اما وقتی اين کار را 
نمی کنيم و بی احتياطی، غفلت و بی توجهی می 
کنيم، زنگ می زنيم به فلان شهردار و عنوان می 
کنيم فلان مشــكل فردی را  حل کند؛ استنباط 
افكار عمومی اين اســت که  اعضای شورای شهر 
کارچاق کن هستند.  شايد شهردار منطقه نيز به 
احترام بنده نوعی به روند کار اين فرد سرعت بدهد 
هيچ اتفاقی هم نمی افتد و جامعه فكر می کند که 
بايد به من حق انجــام کار بدهند. در جامعه اين 
بی اعتمادی در آن هست که با رابطه و پول دادن 

مشكلات حل می شود. 
شورا چه نقشی در کاهش و تخفیف این ساختار 

رانتی داشته است؟
اعتقاد بنده اين  اســت  که شورا در مواردی نقش 
داشته و در برخی موارد نيز اين کارکرد را نداشته 
است.  اما ميتواند کامل اين کارکرد را داشته باشد. 
فساد آنجايی است که در شمال شهر تهران سطح 
اشــغال و ارتفاع به عنوان مثال 5 طبقه است اما 
می آيند با اســتفاده از بنده نوعی به عنوان عضو 
شورا، يک طبقه اضافه تر می گيرم که از نظر قانونی 
نيز امكان فرار از اتهامات نيز وجود دارد. خلاءهای 
قانونی اين امكان را فراهم کرده که 5 طبقه مجاز به 
6 طبقه افزايش پيدا کند.  مابه تفاوت افزايش يک 
طبقه در شمال تهران با سفارش يک عضو شورای 
شــهر پول آن چند ده ميليارد تومان است.  سوال 
اينجاست که عضو شورای شهر چرا اين کار را می 
کند ؟ برای چه درخواست پايان کار ساخت فلان 
مجتمع تجاری را از شــهرداری می گيرد که بعد 
تمام اعضای شــورای شهر متهم به اين بشوند که 
اين واســطه گری برای قانونی کردن تخلف انجام 
شده اســت در صورتی که همين مجتمع تجاری 
زندگی مردم را در محدوده ای که ســاخته شده 
فشل کرده اســت. سوال اينجاست که آقای عضو 
شورای شهر برای چه می روی به شهرداری مناطق 
و امر و نهی می کنی که به چه کســی مجوز و يا 
پايان کار بدهند و به چه کسی ندهد؟ چرا اين کار 
را می کنی که بعد افكار عمومی استنباط کند که 
شورای شهر اين کارهای غير قانونی را تسهيل می 
کند در صورتی که شــما بايد به مناطق بروی تا 
مشــكل مردم را به روش کامل قانونی حل کنی.  
وظيفه ات دستور دادن و توصيه کردن به شهردار 
نيست. وقتی شما به هر دليلی اين کار را می کنی 
مصيبت از زمانی شروع می شود که آنجايی که می 
بينی افرادی که از اين رانت ها استفاده می کنند 
آدم هايی هستند که وضع مالی خوبی دارند. چند 
درصد فقرايی هســتد که برای واحد 20 متری و 

يا 30 متری مشكلش حل می شود؟ بيشتر افراد 
متمول از اين رابطه ها استفاده می کنند و با يک 
تلفن ده ها ميليارد تومان به دست می آورد و اين 
رانت و فساد است.  حرفم اين است که اگر ما بايد 
به دنبال جلوگيری از رانتخواری و مفاسد باشيم بايد 
جلوی اين اعمال نفوذها را بگيريم. اگر خلافی انجام 
شده بايد برخورد شود. نبايد اعضای شورای شهر از 
حاشيه امن برخوردار باشند.  همانگونه که الان به 
عنوان کسی که  عضو کميته رسيدگی به تخلفات 
اعضای شورای شهردر استان تهران  هستم ،عضو 
شورای فلان شهر کوچک و يا روستا را با دو جلسه 
غيبت برای  اينكه خانه اش در اين شهر قرار ندارد 
به اين کميته می آورنــد و تخلفی که انجام داده 
است را به وی گوشزد کنندو او را سلب عضويت می 
کنند ، اما در شهر تهران هر اتفاقی می افتد و کسی 
سوال نمی کند. اين هاست که زمينه مسائل بعدی 

را فراهم می کند. 
در خصوص کارنامه فردی جنابعالی، منتقدان شما 
بر این باورند که  در صحن شورا در فرآیند تصمیم 
گیری و تصمیم سازی و نظارت مشارکت جدی و 

فعالی ندارید
حوزه کاربنده چيســت؟ حوزه دانش و کار تجربی 
بنده چيســت؟ از من بايد انتظار داشته باشيد که 
در حوزه دانش و تخصص خودم در فرآيند تصميم 
سازی ها و تصميم گيری های شورا اظهار نظر کنم. 
اگر بنده خودم را مجتهد بر هــر حوزه ای بدانم،  
مشكل ايجاد می شــود. من در حوزه شهرسازی 
تخصص نــدارم، اما در حــوزه اجتماعی، حمل و 
نقل تخصص دارم. اگر می خواهيد عملكرد اعضا 
را بررسی کنيد بايد  حوزه های تخصصی و دانشی 
آنها را ارزيابی کنيد وبعد ببينيد موضوعاتی که در 
صحن شورا آمده چه بوده است. نكته دوم اين است 
که آيا عضو شورا را بايد براساس اظهارات در صحن 
مورد ارزيابی قرار داد؟ يا در توليد فكر ،در کميسيون 
ها و يا در تصميم سازی ها و تاثيرگذاری بسنجيم؟ 
معتقد نيستم که از تريبون صحن بی دليل استفاده 
کنم. اگر ازمعاون حمل و نقل سوال کنيد در حوزه 
های حمل و نقلی مرتب با اين دوســتان جلسه 
داريم و نتيجه اين جلسات در قالب طرح در شورا 
مطرح می شود. نكته کامل تر اين موضوع که در 
بحث های نظارتی اشــاره کرديد ، حداقل دردوره 
چهــارم تجارب زيادی را از نوعی افشــاگری ها و 
اظهارنظرهای پروپاگاندايی و پوپوليستی در صحن 
شورا ديديد. آيا اين موارد به نتيجه رسيده است؟  

خوب وقتی اعتقاد دارید ســاختار به گونه ای 
نیست که جلوی مفاسد را بگیرد ، تنها راه باقی 
مانده حساس سازی اجتماعی هست نه سکوت 

اين مربوط به بحث تذکرات می شــود. در بالای 
پارک وی يک مرکز مذهبی ساخته می شد تنها 
کسی که ورود پيدا کرد تذکر داد و مصاحبه کرد و 
بيان کرد که اين کاری که در اينجا انجام می شود 

مرگ درختان رابه همراه دارد، بنده بودم. 
یک سوالی که در خصوص شما مطرح است ، این 
است که وقتی می فرمایید بهره شخصی  از رانت 
و فساد در شهرداری ندارید چرا در اکثر موارد در 

مقابل اقدامات شهرداری سکوت می کنید؟
 مصداقی صحبت کنيد

در سه سال گذشته شورا، شما به گونه ای رفتار 
کرده اید که حتی در تذکراتتان مصلحت سنجی 

می کنید، چرا اینطور رفتار می کنید؟
من دو تا مثال را برای شما عنوان کردم .اول آنكه 
سوال کردم آيا اين شيوه ها جواب داده است؟ دوم 
اينكه آيا بنده از شيوه های مناسب خود استفاده 
نكرده ام؟ شما با اين رويكرد خود را در مظان اتهام 
قرار می دهيد و اين عقلانی نيســت. برايتان يک 
مثال می زنم آقای دکتر شيبانی در صحن شورا چه 
کاری انجام می دهد؟ آيا کسی می تواند به دکتر 

شيبانی نسبت سوئی بدهد؟

آقای شیبانی با شما متفاوت هستند و شما نمی 
توانید خود را با ایشان مقایسه کنید

 من اين مثال را زدم تا عنوان کنم اين دليل نمی 
شود که اگر کســی در شيوه انجام وظيفه اش به 
ملاحظاتی توجه کرد که اخلاقيات جامعه است، 
نبايد متهم شود . در زمانی که رئيس پليس تهران 
بزرگ بودم، کمتر کسی مصاحبه ای از بنده خوانده 
است که در مورد کشف مشروبات الكلی، خانه های 
فساد و زنان خاص صحبت کرده باشم و يک مساله 
جز را به کل تعميم دهم  وافكار عمومی را به بازی 

بگيرم که  متشنج شوند. 
قبول دارید که باید بین بازی با افکار عمومی و 

محافظه کاری رابطه منطقی برقرار باشد؟
اين نظر شماست. من شــيوه خاصی برای خودم 
دارم و اين نقد قابل قبول نيســت. اخلاقا و شرعا  
قابل قبول نيســت. شما می توانيد که با حدس و 
گمان نسبت به کسی اظهار نظر کنيد. مگر شما 
می توانيد بدون داشتن يک دليلی  بگوييد فردی 
اين تخلف را داشته اســت.  در کمتر سخنرانی ، 
مصاحبه ای ويا شبكه اجتماعی بوده که اظهار نظر 
نكرده باشــم، اما بی دليل صحبت نمی کنم . در 
هفته قبل که انتخاب هيات رئيسه شوراياری ها بود 
سخنرانی کردم. گفتم اگر شماها يک مورد کارچاق 
کنی ازمن پيدا کرديد، بيان کنيد. اما اينكه شيوه 
عمل بنده در حوزه نظارت براساس فهم و درک و 
سوادم است ، ايراد نيست و معتقد نيستم در مورد 
هر چيزی دستم را بالا ببرم و صحبت کنم. زمانی  
تريبون شورا را در اختيار می گيرم که سوادی در 
مورد آن چيزی که می خواهم صحبت کنم، داشته 
باشــم . در غير اينصورت اين کار برای رضای خدا 
نيســت و خيانت است.  بنده با تريبون شورا نبايد 
شناخته شوم. در حوزه نطارت هم به تشخيص و 
شــيوه های خودم عمل کرده ام. شما می توانيد 
شــيوه های بنده را نقد کنيد و بگوييد شيوه های 
نطارتی بنده  که يادداشــت می نويسيد و يا تذکر 
به شهردار می دهيد اين شيوه قابل قبولی نيست و 
بايد رسانه ای می کرديد تخلفات را. در بحث محله 
هرندی ديديد در صحن شورا به آقای شهردار تذکر 
دادم درباره نسبت برگشت ازاعتياد . ايشان مدعی 
بودند  درصدی که اصلاح می شود بيشتر استف اما 
بنده گفتم که 20 درصد امكان اصلاح دارند و 80 
درصد بازگشت به اعتياد وجود دارد. من در صحن 
شــورا  با ايشان مواجه شدم و نظر خودم را عنوان 
کردم و نظر ايشان را قبول نداشتم.  اينجا من درباره 
آن چيزی که  دانشم بوده صحبت کرده ام و هيچ 
وقت به اين توجه نكرده ام که شــهردار تهران در 

گذشته همكاربنده بوده است.  
چه میزان از این رویکرد شــما به رابطه تان با 

شهردار تهران باز می گردد؟
اين را از قول بنده بنويسيد در شورای  چهارم که 
سه سال آن گذشــته، تعداد ملاقات های بنده و 
شهردار تهران  چند مورد بوده است؟ شايد در طول 
سه سال گذشته به اندازه  سه بار بيشتر) در حد 8 
دقيقه (ملاقات با شهردار تهران در رابطه با مسائل 
مربوط به  رابطه شخصی و رفاقت نداشته ام.  رابطه 
کاری داشته ايم ايشان به صحن آمده  است. بنده 
اعتقاد به اصول اخلاقی  دارم. درافكار عمومی يک 
جمله ای عنوان کردم اگر يک روزی آقای قاليباف 
تفنگ بردارد و من نيز تفنــگ بر دارم و بيايم در 
ميدان شهر تهران بايستيم و به همديگر تيراندازی 
کنيم کسی که اين صحنه را ببيند عنوان می کند 
که ما داريم فيلم بازی می کنيم. يک تصوير و بک 
گراندی در مناسبات بنده و آقای قاليباف در ذهن 
افكار عمومی وجود دارد. علت اين ذهنيت هم به 
سابقه کاری من و ايشان برمی گردد. اول اينكه هر 
دو پاســدار و بچه  جبهه و جنگ و سپاه هستيم. 
دوم اينكــه يک دوره با هم کار کرده ايم.  آن زمان 
ايشان فرمانده بنده بودند. سوم اينكه مدل کاری 
که در اين دوره با ايشان در شهر تهران انجام داديم 
يک مدل منحصــر به فردی بود که محصول يک 
تفكر و نگاه مشــترک به عملكرد پليس بود.  اين 
هاست که اين بک گراند را ماندگار کرده است.  در 
تهران نسبت به عملياتی کردن پليس اجتماعی  و 
رسيدن به يک مدل پليس ا جتماعی چيزی بود 
که صددرصد بين بنده و ايشان يک نگاه مشترک 
وجود داشت. شايد برای شــما جالب باشد آقای 
قاليباف دهه 80 به ناجا آمدند و بنده از دهه 70 در 
ناجا بودم . شما برويد سابقه همين مدل کارم را در 
مازندران و يا اصفهان ببينيد. سابقه اين نگاهم رادر 
دوره فرماندهی  در کاشان و شاهين شهر و خوانسار 
ببينيد. نزديک به 30 سال است از خوانسار آمده ام، 

اما هنوز هم  يک جايگاه قابل قبولی دارم.
ادامه در صفحه 12

شما این مساله را در فاصله 
بين روزهای یك شنبه تا 

سه شنبه به خوبی می توانيد 
حس كنيد.  تفاوت برخورد 

و اظهار نظر و ارتباط 
اعضای شورای شهر تهران 
با شهرداری دراین دو روز 
نشان می دهد كه درواقع 

ناخواسته دو سطح از روش 
برای اعضا در ارتباط با خود 
و شهرداری تعریف شده 
است . به عنوان مثال یك 
روزی فرماندار ری پيگير 
این بود كه نام شورای شهر 
تهران براساس مصوبات 
مجلس تبدیل به شورای 
شهرستان تهران، ری و 

شميرانات شود.  این خيلی 
مورد استقبال و علاقه 
بخشی از اعضا بود. اما 

زمانی كه برای رای گيری 
این پيشنهاد به صحن آمد؛ 
همان روز به این مصوبه 

رای ندادند.

این را از قول بنده بنویسيد 
كه در شورای  چهارم كه 
سه سال آن گذشته تعداد 
ملاقات های بنده و شهردار 
تهران  فقط چند مورد بوده 
است. شاید در طول سه 

سال گذشته به اندازه  سه 
بار بيشتر) در حد 8 دقيقه 
(ملاقات با شهردار تهران 
در رابطه با مسائل مربوط 
به  رابطه شخصی و رفاقت 

نداشتيم.  رابطه كاری 
داشته ایم ایشان به صحن 
آمده  است. بنده اعتقاد 
به اصول اخلاقی  دارم. 

درافکار عمومی یك جمله 
ای عنوان كردم، اگر یك 
روزی آقای قاليباف تفنگ 
بردارد و من نيز تفنگ بر 
دارم و بيایيم در ميدان 
شهر تهران بایستيم و به 
همدیگر تيراندازی كنيم 
كسی كه این صحنه را 

ببيند عنوان می كند كه ما 
داریم فيلم بازی می كنيم. 
یك تصویر و بك گراندی 
در مناسبات بنده و اقای 
قاليباف در ذهن افکار 

عمومی وجود دارد. علت 
این ذهنيت هم به سابقه 
كاری من و ایشان برمی 

گردد .

دکترافشین دانه کار 
عضو هیأت علمی دانشگاه تهران



اثر کلی بادهای محلی بر آلودگی هوای شهر تهران
مرضیه دادی زده ، کارشناس ارشد سنجش از دور و سیستم اطلاعات جغرافیایی

مسألهی مطرح در شهر تهران، پيچيدگی وضعيّت طبيعی منطقه است؛ به طور 
کلیّ، در مناطق کوهســتانی جريان های محلیّ تحت تأثير همجواری کوه و 
دشت شكل ميگيرند که در واقع علّت اصلی آن تفاوت گرمايش سطحی در 
ارتفاعات غير هم سطح است. با توجّه به اين که بيش ترين تغييرات دمايی بر 
روی سطح زمين رخ می دهد، شكل گيری اين جريان ها به گونه ای است که در 
طول روز مناطق مرتفع به عنوان منبع توليدکننده يا چشمه ی گرمايی عمل 
ميكنند و شبها به طور معكوس، عملكرد همان سطوح همچون چاهه های 
گرمايی خواهد شــد و با ايجاد مكش، جريانــی در خلاف جهت جريان روز 

ايجاد می کنند. 
در شــهر تهران، اختلاف ناهمواری و آرايش سدهای کوهستانی سبب شده 
است جريان های محلیّ در شهر شكل گيرد و مناطق مختلف شهر نيز نقش 
متفاوتی در شكل گيری اين جريان ها داشته باشند؛ بعلاوه شدّت و ضعف اين 
جريانها نيز متفاوت هستند. وجود کوهستان در شمال تهران سبب ميشود 
که در شب هنگام، اين نواحي نسبت به نواحي جنوبي آن که مسطح است، 
زودتر سرد شود و چنانچه ذکر شد، از منظر هواشناسی اين امر جريانات کوه 
به دشت را ايجاد مي کند. پس از طلوع آفتاب بهدليل اينكه دامنهی جنوبی 
کوهستان زودتر گرم ميشود جهت جريان ها برعكس مي شود و جريان های 
دشت به کوه شكل می گيرند. جريانهای مذکور با توجّه به ضعيف بودنِ ذاتیِ 
باد تهران، نقش کاملاً مؤثرّی در پخش و انتقال آلايندهها در ســطح شــهر 
دارنــد؛ به طوري که، در اوايل صبح تجمّع آلودگي در جنوب شــهر به خوبي 
قابل مشاهده است و پس از طلوع آفتاب، دود و آلودگي مزبور در عرض چند 
ساعت به طرف شمال شهر جا به جا ميشود.  در شب ها نسيم کوه، آلاينده ها 
را به طرف مرکز شهر جابجا می کند و شدّت آلودگی را بالا می برد. در طول 
روز نيز نسيم دشــت و بادهای جنوبی مواد آلوده را به سمت شمال منتقل 
کرده و نواحی شمالی را آلوده می کنند. اثر توپوگرافی )ناهمواری ها( در واقع 
از طريق تأثير در شــرايط اقليمی منطقه مانند وارونگی ها و جريان های هوا 
جلوه گر می شود. در مناطقي نظير تهران که اطراف آن مرتفع تر از قسمتهاي 
مرکزي است، هنگامي که سطح قسمت کف از هواي سرد پوشيده ميشود، 
حالت پايداري شديدي بهوجود مي آيد که گاهي باعث جاروب نشدن هواي 
آن مي شود. بسياری از شــهرهای جهان، هم از نظر ميزان صنعتی شدن و 
وجــود کارخانهها، هم از نظر تعداد خودروها، در مرتبهای بالاتر از تهران قرار 
دارند؛ امّا، شرايط توپوگرافی و جغرافيايی شان مناسبتر است و بههمين دليل 
از رخداد شرايط بحرانی دور ماندهاند. با توجّه به محاصره شدن تهران در يک 
توپوگرافی کمانيشكل، جريان هاي غربي و جنوب شرقي از خاصيت پالايش 
و انتقال مؤثري برخوردار نيستند؛ لذا، هواي تهران به علتّ شرايط اروگرافيک 

خاص محلّی، در اکثر مواقع ساکن و بي تحرّک است. 
مطالعات انجام شده بر اساس اطلاعات ايستگاههای هواشناسی موجود در شهر 
تهران نيز نشان ميدهد الگوی باد در طول شب و روز در سطح منطقه کاملًا 
متفاوت اســت. بررسی سه ايستگاه هواشناسی اقدسيه، دوشانتپّه و مهرآباد 
که به ترتيب سه منطقه شمالغرب، شرق و غرب شهر را پوشش می دهند، از 
پيچيده بودن شرايط وزش باد در سطح شهر تهران حكايت دارند. بيشترين 
وضعيّت بدون باد در شــمال شرق شهر، در ايستگاه اقدسيه رخ دادهاست و 
بالاترين ميزان در بزرگی سرعت و بيشترين پايايی در جهت باد نيز، در ايستگاه 
مهرآباد مشاهده ميشود. ايستگاه مهرآباد به دليل قرارگيری در مدخل ورودی 
و دور بودن از کالبد فيزيكی شهر، هم به لحاظ سمت و هم به لحاظ سرعت 
باد، متفاوت از ساير ايستگاهها است. وجود اين اختلاف در جهت وزش باد سه 
ايستگاه، ناشی از توپوگرافی خاص منطقه است. تلاطم و حرکات قائم در لايهی 
آميختهی جو، با افزايش سرعت باد، افزايش مييابد که سبب پخش آلودگی 
در عمق بيشــتر و در نتيجه کاهش غلظت آلودگی ميگردد. بهطور تجربی، 
بادهايی با سرعت بيش از 5 متر بر ثانيه در کاستن آلودگی هوای شهر تهران 
مؤثرّ خواهند بود که بهعلتّ حضور توپوگرافی خاص منطقه، چنين سرعتی در 
تهران بهندرت اتفاق می افتد و بههمين دليل آلودگی در اين شهر تشديد شده 
و شرايط ايستايی پيدا می کند. در خلال روز هرچه جريان به داخل شهر بيشتر 
نفوذ ميكند، از سرعت آن کاسته ميشود؛ با فاصله گرفتن ايستگاهها از دشت 
و قرارگيری آن ها در ارتفاعات کوهستانی سرعت بادها به شدت افت ميكند. 
افت سرعت باد به معنای افت قدرت پالايش جريان هوا در انتقال و جابجايی 

آلاينده ها و ماندگاری آلودگی در سطح منطقه است.
در يک جمع بندی کلی می توان گفت؛ در شهرهای کوهپايه ای نظير تهران که 
در فضايی درّه مانند توسعه يافته اند، در شرايط جوّی آرام و پايدار تهويه افقی 
به درستی صورت نمی گيرد و هم چنين در زمان گذار جريان های توپوگرافی، 
کيفيّت هوای منطقه بهويژه در اوايل صبح و اواخر بعد از ظهر وضعيّت بحرانی 
پيدا می کند. موقعيّت طبيعی شهر تهران به گونه ای است که گردشهای محلّی 
متنوّعی در آن شــكل می گيرد و با توجّه به باد طبيعی ضعيف منطقه، اثر 
گردش های مذکور بر پخش و پراکنش آلايندهها قابل چشمپوشی نخواهد بود. 
الگوی توزيع آلايندهها در مناطق مختلف شهر تهران رفتارهای متفاوتی دارد 
و متأثرّ از توزيع پارامترهای جوّی و وضعيّت توپوگرافی منطقه است. مطالعات 
انجام شده نشان ميدهد، در طول روز به استثنای فصل گرم که منطقه تحت 
نفوذ سامانه ی منطقهای کم فشار گرمايی قرار دارد، در ساير ماهها جريان های 
غربی و بهويژه جنوب غربی روی منطقه ی شــهری حاکم است. بيش ترين 
ســرعت باد در فصل بهار رخ می دهد. در فصول ســرد سال نيز که منطقه 
بالاترين مقادير غلظت آلايندهها را تجربه می کند، همزمان با استقرار الگوهای 
پرفشــار در منطقه و نفوذ هوای سرد عرضهای بالاتر است که باعث پايداری 
جوّی می شود. بهطورکلّی رفتار ميدان باد در زمان های مختلف در طول سال 
متأثرّ از ويژگی های سامانههای جوّی فعال در منطقه است. در طول شب نيز 
جريانهای نيمه شمالی شهر کاملاً متأثرّ از ارتفاعات مجاور بوده و جهت گيری 
ميدان باد در راســتای شيب منطقه است، به نحوی که در شمال غربی شهر 
جريان های پايينسوی شمالغربی و شمالی؛ و در شمال شرقی شهر جريان های 
پايينسوی شمالشرقی و شمالی حاکم است. با توجّه به جهتگيری متفاوت 
ميدان باد در مناطق شرقی و غربی شهر در طول شب و حرکت اين جريانات 
در مقابل هم، جريانات مذکور در محور مرکزی همگرا شده و باعث انباشتگی 
و صعود جريان در اين منطقه از شهر ميشود و گردش های محلیّ را در منطقه 
پديد ميآورد. افت سرعت در نواحی مرکزی و شمالغربی منطقه شهری تهران 
در خلال روز را ميتوان به علّت اثرات پســای حاصل از حضور موانع متراکم 
شــهری )ساختمانها و درختان( و هم چنين واداشــت حرارتی شار گرمايی 
مصنوعی شهری مرتبط دانست. در خلال شــب نيز واداشت های ذکرشده 

شهری بر روی جريانات توپوگرافی منطقه اثر مشابهی نشان دادند.

در یک تحقیق دانشگاهی صورت گرفت :

بلند مرتبه های منطقه 22 تهران و آلودگی شهری
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رایزنی شورای شهر تهران با دکتر عارف برای اصلاح بند4برنامه ششم توسعه
رئیس شورای شهر تهران از تداوم رایزنی شورا با نمایندگان استان تهران در مجلس برای عدم تصویب ماده 4 برنامه ششم توسعه خبر داد و گفت: به شخصه برای اصلاح یکی از بندهای برنامه 
ششم توسعه که منجر به حذف پرداخت مستقیم مالیات بر ارزش افزوده شهرها به شهرداری ها می شود، با آقای دکتر عارف رایزنی هایی انجام دادم تا شاهد تصویب این ماده واحده نباشیم. به 
طوری که در یک نامه سه صفحه ای اشکالات برنامه و خطرات تضعیف شوراها و شهرداری ها را اعلام کرده ایم. مهدی چمران با تاکید بر اینکه مخالفت با برخی بندهای برنامه ششم توسعه که 

منجر به تضعیف شوراها می شود یک حرکت عمومی در شوراهای سراسر کشور ایجاد کرده است، افزود: برخی از نمایندگان مجلس دهم که سابقه شهردار بودن یا عضویت در شورای شهر دارند 
نیز به خوبی از اشکالات برنامه ششم توسعه آگاهند و از همین رو از مخالفان سرسخت این لایحه دولتی هستند.  

یکــی از پدیده هایــی 
که امروزه شــهرهای 
کلان  مخصوصاً  جهان، 
شــهرها با آن مواجه 
اند، بلندمرتبه ســازی 
است. امروزه مسائلی 
نظیر: افزایش ســریع 
شــهرها،  در  جمعیت 
افزایش مهاجرت به شــهرها، نیاز به اسکان در 
شــهرها، کمبود زمین، بالا بودن قیمت و عدم 
گســترش افقی شــهرها باعث شده که ساخت 
بناهای بلند به شدت مورد توجه قرار گیرد. در 
سال های اخیر، توسعه ی عمودی شهرها به غلط یا 
درست یکی از برنامه های مهم توسعه ی شهری 
بوده است و بلندمرتبه ســازی های بی رویه ای 
در  سطح شهر خصوصاً در کلان شهرها صورت 

گرفته است. 
 با اين روند شهرها، ارتباط حياتي خود را با طبيعت 
از دســت داده اند. آلودگي هوا و صداي ناشــي از 
تمرکز صنايع و وســايل نقليه موتوري، توسعۀ بي 
رويه و نامحدود شــهرها ، پديدار شــدن تاثيرات 
گلخانهاي و جزاير حرارتي، تنها بخشــي از نتايج 
عمومي اين تغييرات است. کيفيت زندگي در اين 
کانونهاي متمرکز شهري، فوق العاده پايين آمده 
اســت به طوري که شرايط حاصل، زندگي انسان، 
بلكه حيات کليۀ موجودات زنده را نيز تهديد می 
کند. مسلم است که ادامۀ حرکت در مسير حاضر، 
به شكستهاي عظيم در ساختار اجتماعي، کالبدي 

و بيولوژيک منجر خواهد شد.
نقطۀ آغازيــن رعايت ضوابط طراحــي اقليمي، 
دستورالعملهاي طرحهاي جامع و تفصيلي شهري 
اســت. متأسفانه، مطالعات اقليمي در اين طرحها 
جايگاه چندان مناسبي نداشته و در اکثر موارد، به 
صورت تعيين موقعيت شهر در تقسيمات اقليمي 
کشــور و معرفي گونه شناسي معماري متناسب 
با آن )البته، به صورت کلی( انجام شــده است. با 
وجود پيشرفتهاي بسيار در زمينۀ مطالعات اقليمي 
و هواشناسی اندازه گيري دقيق بسياري از شاخص 
هاي ارتباط اقليم و شهر امكان پذير شده است و 
شايسته اســت که از امكانات بهره لازم برده شود. 
درک صحيح اين ارتباط سبب مي گردد در طراحي 
شهري از امكانات اقليمي مناسب موجود استفاده 
شــود و خصوصيات نامناسب و شــرايط اقليمي 

ناراحت کنندة آن تخفيف يابد.
رابطۀ متقابل و تنگاتنگي بين ساختمانها و محيط 
خارجي آنها وجود دارد. هر بنا، وضعيت آب و هوايي 
اطــراف خود را تغيير ميدهد . هندســه و مقطع 
شهر، شــكل، ارتفاع، اندازه بناها، جهت خيابان ها 

و ساختمانها و سطح فضاهاي باز، همگي عواملي 
هســتند که اقليم خرد شــهر را تعيين ميكنند 
، بنابراين ،هر عنصرانسانســاخت شــهري ، نظير 
ساختمان ها، خيابانها، فضاهاي مخصوص پارکينگ 
اتومبيل، فرودگاهها، کارخانجات و غيره، در اطراف 
و بالاي خود اقليم مصنوعي خاصي پديد مي آورد 

که همواره با آن در ارتباط متقابل قرار مي گيرد. 
تمرکز يــا پراکندگي عناصر آلــوده کننده هوا از 
مسايل عمدة شهرهاي امروز دنيا است که عموماً  به 
جريا نهاي جوي و تشكيل جزاير حرارتي در داخل 
شهر بستگي دارد، ليكن اين پديده ها نيز به نوبۀ 
خود تحت تأثير شكل شهر قرار ميگيرد. بنابراين، 
ميتوان گفت که با ايجاد تغييراتي در شكل شهر چه 
در مقياس کلان و چه خرد، ميتوان جريانهاي جوي 
و در نتيجه، کيفيت  هوا را در شهرها بهبود بخشيد.

علم هواشناسی شــهری امروزه به عنوان يكی از 
علومی است که تمامی طراحی های شهری با در 
نظر گرفتن نقش هواشناسی و رفتار جريانات باد و 
ساير عوامل هواشناسی با استفاده از اين علم می 
تواند صورت می گيرد. اين علم که امروزه در دنيا 
رواج فراوان دارد از علوم بين بخشــی هواشناسی 
محسوب می گردد. و در دانشگاه های مختلف مورد 

کنكاش و تدريس قرار می گيرد. 
پژوهشــهای متعددی با هدف بررســی مسائل و 
تحليل فضايی ســاختمان های بلندمرتبه مناطق 
شهری و بررسی اثر آن بر جريانات باد درون شهری 
و تهويه هوای شهری در سراسر دنيا صورت گرفته 
است. پروژه ها و مقالات متعددی در اين خصوص 
تهيه شده و باعث گرديده که کلان شهرهای جديد 
و پيشرفته دنيا از سبک قديمی آن فاصله بگيرد و 
هدف گذاری شهرها برای افزايش کيفيت زندگی با 
تكيه بر اقليم و مسائل هواشناختی صورت پذيرد. 
هم اکنون در صورت وجود فضا شــهرها گسترش 

افقی را بر عمودی ترجيح می دهند. 
تحقيقات نشــان می دهد که اغلب ايستگاههای 
هواشناسی در کلان شهر تهران از يک روند نزولی 
سرعت باد با گذشــت زمان بر خوردار می باشند. 
بعلت توسعه شهری دمای تهران بخصوص دمای 
کمينه در حال افزايش اســت، با توجه به تاثير باد 
در انتقال ذرات معلق و گازی موجود بعلت افزايش 
ساخت سازها و قرار گيری رشته کوه البرز و توجه 
به باد غالب تهران تهويه هوا در ســالهای اخير از 
طرف شرق و شمال شرقی تهران کمتر شده و هم 
چنين جريان باد شبانه به دليل افزايش ساخت  و 
سازها و بلند مرتبه سازی  نيز کند گرديده که اين 
عامل ضمن افزايش دماهای حداقل شــبانه باعث 

تشديد آلودگی گرديده است .
نقش باد در انتقال آلايندگی بســيار مهم اســت. 
آمار باد طی 50 سال تهران  نشان می دهد که در 
کليه فصول فراوانترين بادها از شمالغربی، غربی و 
جنوبغرب در تهران اتفاق می افتد. متوسط سرعت 
باد در شــهر تهران 2.4 متر بر ثانيه و متوســط 
حداکثر سرعت وزش باد 5.5 متر بر ثانيه می باشد. 

که عموما از جهت غربی است. 
با ظهور و پيشرفت انواع مدلهای رياضی و توسعه 
ابزارهای عددی و کامپيوتری، شبيه سازی جريان 
های هوا امكان پذير گرديد و به عنوان ابزاری برای 
کمک به طراحان قرار گرفت تا از آن استفاده کنند. 
در يک مدلســازی هواشناسی برای بررسی اثرات 
برجهای منطقــه 22 تعداد  80 بــرج در اطراف 
درياچــه چيتگر از لحاظ نحوه جريــان وزش باد 
مدلسازی شــدند. اين مطالعه که برروی محدوده 
ای با ابعاد 3 کيلومتر در 1.6 کيلومتر به شكل زير 

انجام گرفت:
منطقه مورد نظر تحت تاثير ســرعت باد 5 متر بر 
ثانيه و از جهت غرب بررســی گرديد. برای خروج 

آلاينده ها از هوای شــهری نياز به صعود هوا می 
باشد تا به تهويه هوای شهر کمک نمايد حال آنكه 
خروجی های مدل نشان می دهد که فشار بسيار 
زيادی در پيشــانی برجهای رو به باد وجود دارد. و 
اين بيانگر نزول شديد هوا در اين مناطق است. که 
خود باعث تشديد آلاينده ها در محيطهای انسانی 

است.  
خروجی های مدل نشــان می دهد که در منطقه 
غرب برجهای ابتدائی در محل برخورد اوليه باد به 
برجها سرعت باد در بين برجها بصورت کوران شده 
و در پشت آنها می خواهد به حالت طبيعی در آيد 
ولی بعلت برخورد با برجهای شرقی سرعت باد به 

حداقل و نزديک صفر) مناطق آبی رنگ( ميرسد.
به وضوح ديده می شود که تا فواصل بيش از 1.5 
کيلومتر بعد از برجها ســرعت وزش باد صفر می 
باشد. يعنی ســرعت وزش بادی که می بايست 5 
متر بر ثانيه باشد با حضور برجهای مزاحم به صفر 
می رسد. مشكل به همينجا ختم نمی شود. بررسی 
پروفايل قائم باد نشان می دهد که تا ارتفاعات بيش 
از 150 متر سرعت باد نزديک صفر می باشد. و اين 
روند محدوده وسيعی در پشت برجها )بيش از يک 

کيلومتر( را تحت تاثير آن قرار می دهد.

نتیجه گیری:
بر اســاس تحقيقــات متعدد داخلــی و خارجی 
اســتفاده از مدلسازی های هواشناسی و اطلاعات 
و آمار موجود و بكار گيری دانش هواشــناختی در 
جانمايی، طراحی و اجرای پروژه های شهرسازی 
بالاخص طرحهای تفصيلی، توسعه شهری و .... بلند 

مرتبه سازی لازم و ضروری است.
دخالت مسائل هواشناختی در بحث توسعه پايدار، 
از مباحث اساســی و تعيين کننده می باشد. چرا 
که موضوع توسعه پايدار، صرفه جويی در مصرف 
انرژی، کاهش آلودگی، نقش به سزا و تعيين کننده 

ای دارد. 
در طراحی شــهری پايدار  بايد طراحی شهری به 
گونه ای باشــد که جاذب بادهای مطلوب و دافع 
بادهای نامطلوب باشــد با اســتفاده از داده های 
هواشناســی و اطلاعات شــهرداری شهر تهران با 
استفاده از مدلســازی و تحقيق ميدانی می توان 
نشــان داد بايد الف-  از ساخت ساز و بلند مرتبه 
ســازی در مســير باد بايد خودداری گردد. ب- از 
ايجاد خط آسمان متنوع و نامنظم در کنار فضای 
باز و وسيع خودداری گردد ج - در خيابانهايی که 
عمود بر جهت جريان باد هستند  نبايد رديف اول 
ساختمانها ساختمانهای بلند مرتبه باشد رديف اول 
بعنوان مانع عمل ميكند و در پشت ساختمانهای 

رديف دوم جريان هوا به دام می افتد.
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دکتر صادق ضیائیان
مسئول توسعه هواشناسی کاربردی 

در  سازمان هواشناسی کشور
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  نزول جریان باد در جلوی برجها و کمک به افزایش آلودگی

  برجها و محدوده مورد بررسی

  پروفیل بردارهای باد
   نحوه مانع شدن برجها در مقابل جریان باد. یک ساختماان بلند مرتبه به میزان ده ها ساختمان کوتاه از وزش مناسب باد در 

گذرگاه ها و تهویه هوای شهری جلوگیری می کند

ری
 مت

۲0
ع  

تفا
 ار

در
ار 

فش
ت 

ضعی
  و

ری
 مت

۲0
اع 

رتف
در ا

اد 
ت ب

رع
ت س

ضعی
  و

ری
 مت

۲0
از 

تر
در 

اد 
ی ب

ها
دار

بر
  



تنها مستند شهرداری 
مصوبه كميسيون ماده 5 
در سال 78 یعنی زماني 
كه هنوز طرح جامع شهر 
تهران طراحي نشده بود، 
است . شکل گيري منطقه 

22 به این صورت تنها 
براساس صورت جلسه 
كميسيون ماده 5 كافي 

نيست. شهرداری مساحت 
450 هکتاري منطقه 22 

را با مصوبه كميسيون ماده 
5 اداره و مدیریت كرده 
است؟ مگر كميسيون 

ماده 5 حق چنين كاري را 
دارد؟ بنده به عنوان دبير 
شوراي عالي معماري و 
شهرسازي مي گویم كه 
این كميسيون حق چنين 
كاري را نداشته وندارد.

 به هيچ عنوان ارقام 
مربوط به جمعيت منطقه 
22 را قبول ندارم. تمام 
پروانه های ساختی كه 

در این منطقه داده شده، 
كاملا مشخص است. 

برخی از دوستان مطالبی 
را كه درمورد منطقه 22 
عنوان می كنند، با آنچه 
در مدارك و پرونده ها 
مشخص آمده، زمين تا 

آسمان متفاوت است.  در 
منطقه 22 حداكثر ظرفيت 

ساخت و ساز براساس 
ضوابط طرح تفصيلی 

6724 هکتار است. در 6 
سال  اخير طبق پروانه های 
صادره 1156 هکتار تا 

كنون مجوز ساخت  صادر 
كرده ایم
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ادامه از صفحه 2
الان ادعا مي شــود که شــما جلوي این 

بلند مرتبه سازي ها را گرفته اید؟
در شهري که زمين توزيع نمي شود که نمي توان 
جلوي اين بلند مرتبه سازي ها را گرفت. ما عنوان 
کرده ايم بلند مرتبه ســازي ضابطه داشته باشد. 
شــهرداري عنوان مي کند که بلند مرتبه سازي 
در همه جاي شهر آزاد است به جز جاهايي که 
ممنوعيت قانوني دارد، ما اين استنباط شهرداري 
را رد مي کنيم و مي گوييم بلند مرتبه سازي در 
همه جاي شهر ممنوع است به جز جاهايي که 

آزاد است. 
 اکنون برج سازي در تهران و به ویژه منطقه 

22 در حالت تعلیق قرار داد؟
به ايــن دليل در حالت تعليق قــرار گرفته که 
اطلاعات از شهرداري تهران خواسته ايم. اعضاي 
کميته فني شورا عالي معماري و شهرسازي نيز 
عنوان مي کنند تا زماني که اطلاعات از ســوي 
شهرداري داده نشــود، مجوز ساخت برج را در 
تهران نمي دهيم و موضوع را بررسي نمي کنيم.

تصور وتحلیل شــما از میزان سرانه های 
خدماتي در منطقه 22 چگونه است؟

به نســبت بارگذاري هايي که شده بخش هايي 
مانند درياچه چيتگر در اســناد بالادستي بوده 
و اينكه آيا از نظر زيســت محيطي ســاخت اين 
درياچه در اين محدوده شهر به جا و مجاز بوده 
است يا خير؟ يک بحث ديگري است. در توسعه 
پايدار ساخت اين درياچه در اين محدوده را رد 
مي کند چرا که تبخير آب و يا ورود آب فاضلاب 
به اين درياچه از جمله عواملي اســت که باعث 
رد ساخت درياچه در اين محدوده مي شود. قطعا 
به اندازه اي که بارگذاري شــده تامين خدمات 

نشده است.
 از این به بعد قرار اســت  چه اتفاقي در 

منطقه 22 روي دهد؟
در شــرايطي که افراد به قانون ملتزم هستند 
مي توان شرايط را تغيير داد اما در شرايطي که 
افراد به رعايت قانون ملتزم نيســتند نمي توان 

کاري کرد.

 شما درباره وضع مطلوب صحبت مي کنید 
اما الان واقعیت چیز دیگري است. 

توصيف شرايط کنوني اين است که جلوي اين 
کار را بگيريم و اين کار را انجام داديم. گزارشي 
که شهرداري ارائه کرد از زماني که ما ابلاغ کرديم 
برج جديدي در اين منطقه ساخته نشده است. 

برج سازي هایي که الان در این منطقه در 
حال انجام است، با مجوزهاي قبلي است؟

الان اين کار انجام نمي شود.
 چه جوري این ادعاي شــهرداري را رصد 

مي کنید؟
با مكاتبات

یعنی شــما اصل را بر راســتي آزمایي 
پاسخ هاي شهرداري مي گذارید؟

طبق قانون  زماني که ما به عنوان شوراي عالي 
معماري و شهرســازي اطلاعات مي خواهيم نه 
تنها شــهرداري تهران، بلكه شــهرداري تمامي 
شــهرها بايد جواب بدهند. شهرداري تهران در 
دادن جــواب تمرد مي کند. شــهرداري تهران 
اکنون دقيق ترين سيستم پرتال شهرداري ها را 
در کشــور دارد. به اين گونه نيست که اطلاعات 
نداشته باشد. به عمد اين اطلاعات داده نمي شود، 
فقط با ما نيست که اين طور برخورد مي کند بلكه 
با اعضاي شوراي شهر تهران نيز اين رفتار را دارد 
و زماني کــه اعضا حالت نظارتي روي موضوعي 
را پيدا مي کنند، سيستم پرتال شهرداري تهران 

براي دسترسي اعضاي شورا قطع مي شود. 
شما به این مساله اشــاره کردید که براي 
به  بین دولت و شــهردارها  اختلاف  حل 
ویژه شــهرداري تهران تصمیم بر این شد 
تا کمیسیون مشترکي در دولت ایجاد شود 

خروجي این کمیسیون چه بود؟
ما آمديم براي دولت مشخص کرديم که چرا اين 
اتفاق مي افتد. سعدي مي گويد»به احوال آنكس 
بايد گريست / که خرجش 19 ، دخلش20«. وقتي 
دخل و خرج شهرداري با هم برابري نمي کند و يا 
آمال و آرزوهايي که براي تهران دارد با درآمدش 
همخواني ندارد خودش را به زمان و زمين مي زند 
تا خرج اين روياپردازي ها را دربياورد. يک دليل 

اين است. اما همه دليل اين نيست. در هر صورت 
دولت هم در آن زماني که بايد کنترل و هدايت 
مي کرده؛ اين کار را انجام نداده است. بنده اعتقاد 
دارم که 10 ســال مانيتورينگ دولت در بحث 

نظارت خاموش بوده است. 
عملا در دوره شما نیز نظارت دولت خروجي 
قابل قبولي ندارد و تنها در بحث نظارت به 

مکاتبات بسنده کرده اید؟
ايــن ادعا را قبول ندارم و به شــدت دولت قبل 
نيست. ما توانستيم تاثيربگذاريم و الان شهرداري 
جرات کار خودسرانه را ندارد. اول اينكه ما تمامي 
راه هاي فرار را روي شــهرداري تهران بســتيم. 
کارهايــي مانند ناپايدار، تجمع دو پلاک و ... که 
يک طبقه تشويقي مي دهد را بستيم. اختيارات 
شــوراي مناطق را غير قانوني اعلام کرديم. قبلا 
خيلي از اين تصميم گيري ها در شوراي مناطق 
اتفاق مي افتاد. الان هم امكان دارد که خيلي از 
تصميمات را در شــوراي مناطق بگيرد. اما آن 
روش به صورت سابق انجام نمي شود البته رکود 
بخش مسكن نيز به اين مساله کمک کرد. ورود 
سرمايه و گردش ســرمايه در اين بخش ها نيز 
تاثير دارد. يک نكته ديگر موسســات اعتباري و 
بانكي بودند. آقاي فتاح در شــوراي شهر تهران 
نيز مطرح کردند 20 هزار ميليارد تومان از بنياد 
تعاون ســپاه پول به شهرداري تهران داده است 
و الان شــهرداري تهران ادعا مي کند که اتوبان 
صدر را خودش ســاخته است. مابه ازاي اين 20 
هزار ميليارد  چه اتفاقي در شهر روي داده است؟ 
ماحصل آن خيلي از پروژه هاي ناهنجاري است 
که در منطقه 22 اجرا شــده است.  در مناطق 

ديگر نيز اين اتفاق روي داده است.
اگر بخواهیم ایــن مصاحبه را جمع بندي 
کنیم به چه نکاتي دیگری اشاره می کنید؟

اگر ما در شهر قائل به قانون و ضابطه و چارچوب 
هــاي قانوني نباشــيم، هر اتفاق در شــهر روي 
مي دهــد. اينكه ما توجيه کنيم و شــكل ظاهر 
قانوني بدهيم از مسئوليت ما کم نمي کند.من فكر 
مي کنم اين روند را تا حدود زيادي تغيير داديم 

و ديگر کسي بي مهابا کاري را انجام نمي دهد. 

 اما یک مساله اي در این میان وجود دارد. 
اینکه امروز شما در این پست قرار دارید و 
روز دیگر فرد  دیگري و این کارها به یک 
رویه شــخصي و مقطعي تبدیل مي شود 
وتبدیل به یک رویه حاکمیتي و دولتي نمي 

شود.
ما اين کار را نيز شروع کرده ايم.

در پایان 4 ســاله دولت این کار را شروع 
کرده اید؟

بله. به هر حال يک لايحه است. در مجلس قبل 
به نتيجه نمي رســيديم. در سال 91 اصلاحيه 
کميسيون ماده 5 به مجلس رفت نه تنها اصلاح 
نشــد، بلكه بدتر نيز شده است. هدف آن زمان 
وزارت مسكن اين بود که دبيرخانه کميسيون 
ماده 5 را از شــهرداري به دولت منتقل کنند 
تا قابل کنترل باشــد. نه تنهــا اين اتفاق روي 
نداد بلكه رياست کميسيون ماده 5 که ان زمان 
مســكوت بود به شــهرداري تهران داده شده 
است. شــهردار تهران براي من تعريف مي کرد 
که خودش لابي کرده و اين اتفاق افتاده است 
و منظورش اين بود که دنبال اصلاحيه نرويم. 
در مجلــس جديد در بحث منابع پايدار به اين 
مســاله اشاره کرده ايم که شــهرهاي ما با اين 
منابع به اين شــكل بايد اداره شود و مابه ازاي 
آن را از دولت خواسته ايم. اگر شهرداري تخلف 
کرد بايد تكليف اين فرد را مشخص کنيم الان 
در کميسيون اصلي است و اميدوارم که ظرف 

يک ماه آينده به دولت ببريم.

رسیده اســت  . این رویه با منطق حکومت 
داری تضاد پیدا می کند و بالاخره باید تکلیف 
شهروندان در میان این فاجعه ای که در شهر 

تهران دارد روی می دهد؛ مشخص شود
کاملا درست می گوييد اما بايد به اين مساله تاکيد 
کنم که فاجعه ای در تهــران در حال روی دادن 
نيست. بياييد خيلی منطقی به اين مساله نگاه کنيد. 
در مورد ضابطه بلند مرتبه سازی عنوان می کنيم 
دو سال کارشناسان نشستند و کارگروه کميسيون 
ماده 5 که نمايندگان وزارت راه و سازمان حفاظت 
محيط زيست و ... نشستند و در 27 جلسه ضابطه 

بلند مرتبه سازی را تعريف کردند 
شورای عالی معماری و شهرسازی عنوان می 

کند که شهرداری از قانون تمرد می کند
الان به شما می گويم که چه کسی از قانون تمرد 
می کند. در قوانين بالادستی آمده است: بلند مرتبه 
سازی 12 طبقه و بيشتر ،احداث ساختمان های 
بلند مرتبه محــدود به عرصه های مجاز و يا ويژه 
برای بلند متربه ســازی در برخــی از  زيربناهای 
اســتفاده از اراضی تهران  مشروط و مجاز بودن از 
نظر  مطالعات پهنه بندی، زلزله، ضوابط ومقررات 
مربوطــه و پهنه بندی مجاز زيســت محيطی  و 
موقعيت کاربری آن در نقشــه های يک دو هزار  
و پهنه بندی طرح تدقيق می شود.  براين اساس 
ضوابط ســاخت و ساز ساختمان های بلند مرتبه  
با رعايت  ضوابــط و تراکم ارتفاع مجاز حداکثر تا 
سه ماه بعد از ابلاغ طرح جامع شهر تهران ضمن 
تجديد نظر اساسی در مصوبه  قبلی شورای عالی 
شهرسازی و معماری و اعمال اصلاحات لازم تهيه  
و پس از تصويب کميسيون  ماده 5 شهر تهران و 
تاييد شورای برنامه ريزی استان به تصويب شورای 
عالی معماری و شهرســازی خواهد رسيد  ما می 

گوييم 27 جلسه اين تكليف قانونی که عنوان کرده 
است بايد ضابطه های جديد تهيه شود، با حضور 
نمايندگان خودتان نيز تهيه شــد. و  8 جلسه در 
کميسيون ماده 5  که با حضور آقای حناچی نيز 
بوده؛ بحث و بررسی شده است و رسيده اند به اين 
مساله  که اين سند خوب است و قاعده مند شده 
است وآقای حناچی هم در آخرين جلسه اذعان می 
کند من مدافع اين ضابطه جديد هستم. به شورای 
عالی شهرسازی برای تاييد فرستاده ميشود.  الان 
بيش از يک ســال و 6 ماه از اين مساله  می گذرد. 

اما اتفاقی نيفتاده است.
شورایعالی معماری و شهرسازی عنوان می 

کند شهرداری به ما اطلاعات نمی دهد
چه اطلاعاتی خواسته اند که ما به آنها نداده ايم؟ 
هر اطلاعاتی که نياز داشتند در مكاتباتی که با ما 
داشتند؛ در اختيارشان قرار داديم. آنها دسترسی 
مســتقيم به کار مشــاورانی که در شهر در حال 
کار هســتند؛ دارند. فرض را بر اين می گذاريم که 
اطلاعاتی در اختيار آنها قرار داده نشــده است؛ آيا 
ضابطه ای که با حضور خودشان و نمايندگانشان 
تهيه شده ارجحيت ندارد بر  شرايطی که موردی 

پرونده ها در کميسيون ماده 5 بررسی شود؟
به نظر شماچرا این کار را انجام می دهند؟

به نظر من صرفا فكر می کنند شــهرداری از کنار 
اين موضوع درآمد کســب می کند و می خواهند 
موتور شهرداری را خاموش کنند. می خواهند کار 
شهرداری را مختل کنند. در مورد منطقه 22  وقتی 
دولت ديد که از بحث ضابطه به جايی نمی رســد 
اصل موضوع را فراموش کرد و عنوان می کنند بلند 
مرتبه ها در منطقه 22 باعث آلودگی شهر تهران 
می شود. يكی از منشاء های آلودگی در شهر تهران 
بلند مرتبه ســازی در اين منطقه است. روی اين 

موضوع مانور زيادی می دهند و ذهن ها را درگير 
آن می کنند. پاسخ اين مساله نيز کاملا مشخص 
است اولا اينكه شهرداری تهران در دوره مديريتی 
خود هيچ ارتباطی با ضابطه بلند مرتبه سازی که 
در دهه 70 تهيه شده، ندارد و از طرفی کسی نمی 
تواند انكار کند  که در ضابطه طرح تفصيلی منطقه 

22  بلند مرتبه سازی نبوده است.
 اما حرف شورایعالی معماری و شهرسازی این 
است که حتی طرح تفصیلی هم در منطقه 
22 اجرا نمی شود و از یک قانون نانوشته ای 

شهرداری تبعیت می کند
فرض کنيد که زياده روی شده باشد. اما اين افراد 
اصل بلند مرتبه سازی را در منطقه 22 به دليل قرار 
گرفتن اين محدوده در کريدور باد يک امر باطل و 
نادرست می دانند. ما مفصل صحبت کرديم وگفتيم 
که در اين ارتباط از بديهيات موضوعات هواشناسی 

غفلت می کنيد. 
بعد از مصوبه سال 93 شورایعالی شهرسازی 

چه اتفاقی در منطقه 22 تهران روی داد؟
 الان در حــال بازبينی طرح تفصيلی منطقه 22 
هستيم.  اولا خودمان را محدود نكرده ايم روی اين 
مساله که حتی به بيانيه و چشم انداز طرح تفصيلی 
منطقه 22 نيم نگاهی نداشته باشيم. فكر کرديم که 
از زمان طرح تفصيلی منطقه 22 در سال 79 که  
17  سال می گذرد و از طرح جامع که حدود9 سال 
می گذرد و از طرح تفصيلی شهر تهران که حدود4 
سال می گذرد؛ حتما لازم است که ما سعی کنيم 
با يک نگاه پخته تری به موضوع بپردازيم. ســعی 
داريم که خيلی زودتر  اين بازنگری آماده شود. بنده 
برای خودم پايان اين بازنگری را برای سه ماهه دوم 
سال در نظر گرفته بودم، اما وقتی وارد اين بازنگری 
شديم، ديديم که لازم است دقت بيشتری داشته 

باشيم. سعی ما بر اين است که حتما تا قبل از پايان 
سال اين بازنگری به اتمام برسد

یعنی همین روند ساخت و ساز در منطقه را 
ادامه می دهید؟

صددرصد. نمی توانيم به غير ازاين نيز عمل کنيم.
همین روند بلندمرتبه سازی ادامه پیدا می 

کند؟
خيــر. ما الان بلندمرتبه ســازی را در اين منطقه 

متوقف کرده ايم.
منظور بنده این است که فرآیند رشد منطقه 
22 به همین صورتی که در قبل بود؛ ادامه پیدا 

می کند؟
الان در منطقــه 22 جواز کلانی به ســازندگان و 

مالكان داده نمی شود.
پس این ساخت و سازهایی که الان در این 
منطقه در حال انجام اســت، با چه مجوزی 

انجام می شود؟
از قبل مجوز گرفته اند. زمانی که  شما مجوز صادر 
می کنيد مدت 24 ماه تا شــروع ساخت فرصت 
داريد و 48 ماه اعتبار پروانه است که بتواند تمديد 

شود.. 
در پایان اگر مطلبی هست بفرمایید .

ادعاهای آقای حناچی را قبول ندارم. به اين خاطر 
که بارها اظهارنظرهايی ازايشــان ديده ام که اين 
اظهارنظرها درست نيست. در اين حالت پيشنهاد 
می دهم که چون ايشــان را فــردی آگاه در مورد 
مسائل شهری می دانم؛ اطلاعات خود را در مورد 
مبانی اسناد بالادســتی تهران تكميل کنند.  در 
حقيقت به اندازه کافی اعتبار لازم برای اظهارنظر را 
به دست بياورند. هيچ وقت اين را  به صواب نزديک 
نمی دانم که ما بياييم کل زحمات يک مجموعه 

را نفی کنيم.

ادامه از صفحه 2
اين نشــانه تعهد نداشتن به  قصوری است که درکشورحاکم است. شما بايد 
بپذيريد کــه مطابق ضابطه و قانون زندگی کنيد . آقای وزير راه شــخصا از 
شهرداری و شــهردارتهران شكايت می کند. در دادگاه نيز موضوع شكايت را 
بررسی می کنند و به صحت اقدام شهرداری درقبال آن موضوع رای می دهند. 
اين ديگر  بهانه تراشی است که بگوييم  من کار خودم را کردم و دستگاه قضايی 
درســت قضاوت نكرد. اين مسئوليت دارد وقتی رای يک مقام قضايی را زير 
سوال ببريم که در يک روند رسيدگی عادلانه تمامی ادله  دو طرف را  گرفته 
و مقايسه کرده،  کنترل کرده و در نهايت گفته شهرداری مطابق با قانون عمل 
کرده است؛ آن وقت بياييم  انگ بی عدالتی بزنيم. ما بايد مبانی را  بپذيريم. 
اگر شهرداری فعل غير قانونی  انجام داده با مصداق و روشن به ما بگويند که  
اين کار درست نيست. در اسنادی که وجود دارند بيايند بررسی کنند که فلان 
ضابطه تشويقی خلاف اصول و ايجاد محيط با کيفيت است و بعد هم رای به 
ابطال  آن بدهند. ما تاکنون هم از رای های شورای عالی معماری و شهرسازی 
تبعيت کرده ايم و تبعيت هم می کنيم اما اين کار و روش.  روشی نيست که 

امنيت در جامعه به وجود آورد. 
به نظر می رسد که منطقه 22 و در کلان تر آن کل شهر تهران گروگان 
گرفته شــده و در جاهایی نیز این مساله به دعوای شخصی و فردی 

دکتر پیروز  حناچي معاون شهرسازي و معماري وزارت راه وشهرسازي مطرح کرد:

لابی شهردار تهران برای ریاست برکمیسیون ماده 5 

پژمان پشمچی زاده معاون شهردار تهران:

 ضابطه بلند مرتبه سازی در دهه 70 تهیه شده ، نه در دوره کنونی شهرداری

ادامه از صفحه 10
افتخارم اين اســت که در دوران خدمت در تهران موضوع پليس اجتماعی را 
عملياتی کردم و به نوعی برند آن به نام آقای دکتر قاليباف ثبت شد اما طرح 
را بنده اجرا کردم و افتخارم اين است که از طرف رهبر انقلاب مدل مديريتی 
بنده مورد تاييد قرار گرفته است. من هر جا مصلحتی را در نظر گرفتم ،تلاشم 
اين بوده که منافع عمومی و پيشرفت کار و آرام سازی محيط جامعه و کار را 
ملاک عمل قرار دادم. بنده دامادهايم بيكار بوده و در شهرداری استخدام نشده 
اند.  داماد بنده شرکت تبليغاتی دارد و  حقش بود که در مناقصات شهرداری 
شــرکت کند و برنده شود. بنده به ايشان گفتم که اين کار را نكن فردا نمی 
گويند که خودت تلاش کردی بلكه می گويند رانتی اســت که آقای طلايی 

ايجاد کرده است. 
آخرین سوالم این است وضعیت مالی شما در نتیجه حضور در شورا 

چه تغییری کرده است؟
من زندگی گذشته ام را کماکان دارم . خانه و ماشين و باغچه داشتم و سبک 
زندگی بنده همين است و تغيير در سبک زندگی ام ايجاد نشده است .زمانی که 
در پليس بودم محل زندگی ام  خيابان جردن بوده و الان هم در همين محدوده 
زندگی می کنم. دنبال اين بودم که به غرب تهران بروم اما همچنان همينجا 
هستم.  آن زمان ماشين داشتم الان هم دارم. بنده در هيج کجای کشور ملک 
و شرکت و سهام ندارم. بنده در بسياری ار موسسات خيريه و شرکت هايی که 
در اين زمينه فعاليت می کند عضو هستم. موسسه فرهنگی به نامم ثبت شده 
اما هيچ نوع کار اقتصادی در اين بخش ها ندارم. بنده قبل از اينكه به سپاه بيايم 
در دهه 60 تاجر  وبنكدار تريكو بودم. مغازه هايم در بازار اصفهان مشخص است 
. حجم تجارت و فعاليت بنده هم مشــخص است. دو تا مغازه و منزل داشتم 
در آن شــرايط با آن ثروت در دهه 60 به سپاه آمدم. چه آن زمان و چه الان 
به يک اصل اعتقاد داشتم که سبک زندگی ما که مسجدی و انقلابی هستيم، 
بايد رفتار و گفتار و عمل ما فاصله زيادی با شــاخص هايی که ارزش هايمان 
هست، نداشته باشد. در محيط کارگری بزرگ شده ايم. خدا رحمت کند پدرم 
را . سبک زندگی من مدل سبک زندگی پدرم هست  و به دنبال تجمل گرايی 
نيستم. سالی که 365 روز است سر کارم بودم. شرايطش را دارم که به گردش 
بروم با اينكه از سال 80 از شمال امده ام به جز 4 مرتبه آنهم برای سخنرانی در 

مراسم شهدا به آنجا نرفته ام ....

ادامه از ستون صفحه 10
لذا پيشنها می شود يک سامانه تصفيه و چرخش آب تدارک ديده شود تا مانند 
يه سيســتم مدار بسته جريان زيستی درياچه و عملكردهای بوم شناختی آن 
حمايت شود. مشابه چنين سيستمی سال ها در نظام های آبزی پروری نيز به 
کار گرفته شده است و بسياری از پارک های بزرگ در شهرهای بزرگ دنيا از آن 
برخوردارند و به پشتوانه آن رودهای پر آب، آبشار و جويبارهای متعدد را جاری 

و زنده نگه داشته اند.
اين پهنه آبی پس از احداث فضاهای سبز پيرامونی خود و با ماهی دار کردن و 
جلب پرندگان به تدريج نقش آفرينی بوم شناختی خود را آشكار خواهد ساخت 
و پسنديده آن است که ضمن حمايت و هدايت اين تلاش مهندسی و مديريتی، 
جامعه علمی بيش از جستجوی تقصير و مقصر، راه نجات و راهكارهای پيشگيری 
از چالش های بحران آفرين برای بزرگترين درياچه مصنوعی کشور را تدبير نمايد.


